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Tako je zapisal o sebi pisatelj in socialist Ivan 
Cankar, katerega 100-letnico rojstva bo v letu 1976 
proslavljal ves slovenski narod, hkrati z njim pa 
tudi jugoslovanski narodi in narodnosti in evropska 
kulturna javnost.

Praznovanje tega jubileja bo v Sloveniji potekalo 
skozi vse prihodnje leto. Slabega pol leta pred 
samim spominskim dnevom, 10. majem, so pri
prave na proslavljanje že v polnem teku. Delujejo 
že številni odbori za proslave, še posebej v pisa
teljevem rojstnem kraju na Vrhniki in v Zasavskih 
revirjih, kjer je socialist Cankar kandidiral. Odbori 
za proslavljanje načrtujejo predavanja, seminarje, 
simpozije — tudi z mednarodno udeležbo, literarne 
večere, recitale, založniške akcije, in še bi lahko 
naštevali pobude za številne kulturne, umetniške, 
izobraževalne in znanstvene prireditve.

Toda proslavljanje stoletnice rojstva Cankarja, 
tega velikega umetnika in družbenega vizionarja ne 
sme ostati le v krogih družbenih kulturnih, umet
niških, izobraževalnih in znanstvenih institucij. 
Proslavljanje naj postane res vseljudsko, vsena
rodno, kot je dejal akademik Ivan Kreft pred dnevi 
na prvi seji odbora za proslavo tega jubileja, ki jo je 
vodil predsednik'RK SZDL Mitja Ribičič. Ali, kot 
je dodal pisatelj Gril Kosmač: naj bi se ne ukvarjal 
z vprašanji, kdo je bil Cankar in kaj nam pomeni, le 
ožji krog intelektualcev, pomembneje je, koliko 
bomo omogočili, da bo Cankar postal bližji pre
prostim delovnim ljudem in da jim bo dostopna 
knjiga s Cankarjevo umetniško in politično besedo 
in mislijo, še so dodajali, da je smisel proslavljanja v 
tem, da Cankarjeva beseda in misel prodreta 
globoko v zavest čim širših plasti preprostih ljudi, 
zlasti delavcev, kajti Cankar je bil vedno delavski 
pisatelj, mislec in vizionar, ki je z zaupanjem gledal 
v bodočnost delavskega razreda.

Praznovanje stoletnice rojstva Ivana Cankarja naj 
bi v letu 1976 torej dalo našemu družbeno
političnemu in kulturnemu dogajanju poseben 
pečat. Kot je bilo Cankarjevo delo vedno povezano 
s slovenskim delavskim gibanjem, tako je za uspeh 
in celovito osmislitev proslavljanja obletnice nje
govega rojstva bistveno, da vtkemo Cankarjevo 
misel v naša prizadevanja za izgradnjo socialistične 
samoupravne družbe. Da torej Cankarja pokažemo 
v vsej njegovi aktualnosti, kot je dejal Mitja Ro
tovnik, naš današnji čas pa kot nadaljevanje tistega 
novega obdobja v zgodovini slovenske družbe, ka
terega pomemben sotvorec je bil prav Cankar sam.

Proletariat je bil za Cankarja množični nosilec - 
družbenega napredka. Usoda slovenskega naroda je 
bila za Cankarja neločljivo povezana s cilji delav
skega razreda. Za Cankarja svobode kulture ni bilo 
brez socialne in politične svobode. Zato bi, v pre
nesenem pomenu besede, najlepši spomenik Can
karju v prihodnjem letu postavljali tudi s tem, če 
bomb dosegali pomembnejše premike v podružblja- 
nju kulturnih programov in kulturne akcije - zlasti 
med delavci, če bomo uspešnejši pri vzpostavljanju 
trdnejših samoupravnih vezi med kulturo in delavci 
in ne nazadnje, če bomo to jubilejno leto storili 
prvi pomembnejši premik na tistem področju, kjer 
smo bili domala vsa povojna leta najbolj ne
ustvarjalni: da bi začeli uresničevati tudi nekatere 
prepotrebne investicijske projekte za potrebe kul
ture in umetnosti, projekte, ki so jih porivali v 
ozadje vse doslej vsi drugi investicijski projekti.

Odbor za proslavljanje 100-letnice Cankarjevega 
rojstva je sklenil, da bo osrednja slovenska proslava 
8. maja v Ljubljani kot množično in vseljudsko 
kulturnopolitično zborovanje. Že zdaj in vse pri
hodnje leto pa si moramo tudi v sindikatih pri
zadevati, da bodo razmišljanja o Cankarju segla v 
sleherno delovno okolje in da se bo s Cankarjem in . 
njegovo dobo in še posebej z aktualiziranim Can
karjem lahko srečal sleherni samoupravljavec.

SONJA GAŠPERŠIČ
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Andrej in Boris naredita domačo nalogo v šoli. Ne sicer v celodnevni šoli, pri njih imajo še vedno le podaljšano bivanje. In tovarišica jim pri tem pomaga, 
saj se mamica in očka ne razumeta na novo matematiko. Žal pa na nekaterih šololah že skoraj ne morejoVeč organizirati niti podaljšanega bivanja, ker 
učitelji in profesorji odhajajo drugam. Andreji in Borisi pa ostajajo in čakajo na pomoč pri učenju in domačih nalogah. — Foto: A. AGNIČ

SINDIKATI IN DRUŽBENO PLANIRANJE V REPRODUKCIJSKIH CELOTAH

Vsak mora opraviti svoj del dolžnosti
Dobri štirje meseci so minili, odkar so bila na 

skupni seji predsedstev RS ZSS in Gospodarske 
zbornice SRS sprejeta tudi osnovna izhodišča 
za delovanje in akcije sindikatov na področju 
družbenega planiranja v reprodukcijskih ce
lotah. V tem času smo si precej, čeprav še ne 
docela izbistrili pojme o tem, kaj repro
dukcijske celote sploh predstavljajo. Razen tega 
je osnhtek zakona o osnovah' sistema druž
benega planiranja in družbenega plana Jugo
slavije že nakazal jasna izhodišča delovanja vseh 
subjektov planiranja. Predsedniki delavskih sve
tov in sindikalnih organizacij iz največjih slo
venskih delovnih organizacij, ki se že povezujejo 
v reprodukcijske celote ali pa bi to šele morali 
storiti, so v zvezi s tem minulo sredo na po
svetu, ki je bil v Ljubljani, ugotovili, da takrat 
sprejeta izhodišča ostajajo v veljavi.

Ustvarjanje reprodukcijskih celot ne sme po
meniti izgovora, da bi zanemarjali nadaljnje do
grajevanje dohodkovnih odnosov v obstoječih 
in med seboj tako ali drugače povezanih te

meljnih organizacijah združenega dela. Na
sprotno, pri združevanju dela in sredstev, kar je 
osnova sistema družbenega planiranja in zato 
tudi planiranja v dohodkovno soodvisnih delih 
reprodukcijskih celot, mora vsak odgovorno 
opraviti svoj del nalog, dolžnosti in odgo
vornosti. Najbolj odgovorni poslovodni organi 
so torej v celoti odgovorni za strokovne pri
prave in predloge, sindikati pa za to, da bo pla
niranje resnično potekalo po samoupravni poti 
in da bodo delavci v tem procesu dejansko od
ločali o svojem prihodnjem družbeno
ekonomskem razvoju.

Sindikati bodo še zlasti terjali, da bi pla
niranje na ravni reprodukcijskih celot temeljilo 
na planiranju delavcev v TOZD. Plani TOZD 
morajo biti celoviti. To pomeni, da delavci ni
kakor ne bi smeli'glasovati zanje, če ne bodo 
jasno odgovorili tudi na vprašanje, kako bo 
združevanje dela in sredstev vplivalo na iz
boljšanje njihovih delovnih in življenjskih raz
mer.

Minuli teden je bila v Sloveniji na obisku 
delegacija zveze madžarskih sindikatov iz Že
lezne županije, ki jo je vodil generalni sekretar 
županijskega sveta Magyar Gyula.

Gostje iz Madžarske so najprej obiskali 
Koper, kjer so se pogovarjali s sindikalnimi 
delavci obalnih občin o delovanju sindikatov

in o njihovi vlogi v delovnih organizacijah, 
zatem pa so se v Luki Koper, seznanili z 
delom sindikata in s sodelovanjem luke z 
madžarskimi podjetji.

Goste iz Madžarske je v Ljubljani sprejel 
tudi predsednik RS ZSS Janez Barborič in se 
z njimi zadržal v daljšem razgovoru.

Foto: A. AGNIC

Ni treba ugibati, ampak smo lahko že zdaj 
prepričani, da bomo v procesu družbenega pla
niranja spoznali mnoge slabosti sedanje samo- 

. upravne organiziranosti, zlasti še v TOŽD in de
lovnih organizacijah. Zato mora planiranje po
stati ne le instrument delavcev za nadaljnje sa
moupravno dograjevanje organiziranosti zdru
ženega dela, ampak tudi orodje za dejansko 
učinkivit prispevek sindikatov k pospeševanju 
tega procesa in k temu, bo samoupravno spora
zumevanje in dogovarjanje o planih zagotavljalo 
optimalne možnosti razvoja. Pogoj za to so se
veda urejeni dohodkovni odnosi. Nekateri pri
meri, denimo v Iskri in v Litostroju, kažejo, da 
delavci sami in njihove sindikalne organizacije 
tako že ravnajo ali pa svoje delovanje vsaj sku
šajo usmeriti po tej poti. Tako je na pobudo 
sindikalne konference Iskre steklo dogovarjanje 
o tesnejšem sodelovanju v jugoslovanski elek
tronski industriji. Plan katerekoli TOZD v Lito
stroju pa je lahko sprejet šele, ko ga dodobra 
„preverijo“ vse TOZD.

Tako opredeljene naloge sindikatov seveda 
niso lahke. Prav zato so udeleženci posveta tudi 
podprli predlog, naj bi na ravni vseh reproduk
cijskih celot ustanovili posebne medpanožne ali 
meddejavnostne sindikalne konference. Le tako 
bi namreč lahko na ravni reprodukcijskih celot 
usklajevali družbeno planiranje, kot ga bomo 
zasnovali in vodili v temeljnih in delovnih orga
nizacijah. Nosilci priprav za ustanovitev ome
njenih sindikalnih konferenc naj bi bili re
publiški odbori sindikatov.

Dolžnost medpanožne ali meddejavnostne 
konference sindikatov, do njihove ustanovitve 
pa iniciatovnih odborov je, da na osnovi realne 
in celovite ocene dosedanjega planiranja v 
TOZD, delovnih organizacijah in na ravni re
produkcijskih celot, čimprej izdelajo svoje de
lovne programe. Pri tem naj bi osnovo za ocene 
sindikatov o dosedanjem planiranju in za na
daljnje delovanje oprli na dokumente stro-. 
kovnih služb. Seveda pa bodo sindikati terjali, 
da bodo tovrstni dokumenti pravočasno pri
pravljeni, razumljivi in realni. V vsakem primeru 
posebej pa morajo biti v njih opredeljeni tudi 
odgovorni nosilci nalog ter roki izvedbe.
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ZAČELI SO SE POSVETI 0 STANOVANJSKI GRADNJI

Kako dinar dvakrat obrniti
V minulem tednu so se začela 

področna posvetovanja o uresni
čevanju stanovanjske politike; 
trinajst jih bo vseh skupaj, te dni 
pa se iztekajo. Kolikor lahko že 
sedaj, ob nepopolnem pregledu 
nad dogajanji na vseh posvetih 
strnemo skupno značilnost, mo
ramo zatrditi naslednje: v pri
hodnje se tudi na stanovanjskem 
področju obetajo nekatere spre
membe — od sprejemanja neka
terih zakonov, ki bodo stano
vanjsko gospodarstvo še bolj pri
bližali ustavnim določilom, prek 
poglabljanja samouprave, kjer je 
treba razčistiti nekatere podrob
nosti, do finansiranja stano
vanjskega gospodarstva.

Pustimo zasedaj ob strani tista 
vprašanja, ki zadevajo poglablja
nje samoupravljanja, kot so na 
primer vprašanja ustanavljanja 
hišnih svetov, vprašanje dvo ali 
enodomnosti samoupravnih sta
novanjskih skupnosti, števila de
legatov v skupščinah SSS in 
druga. Resda so nadvse po
membna, saj je prav stanovanjsko 
gospodarstvo poleg dohodkovnih 
odnosov tisto področje,’ pri 
katerem so v enaki meri priza
deti" vsi občani ne glede na so
cialno poreklo in je že zavoljo 
tega potrebno še posebej skrbno 
razvijati samoupravne odnose. 
Vendar bomo o teh vprašanjih 
pisali potem, ko bomo imeli ce
lovit pregled nad vsemi posveto
vanji; zatorej tokrat načenjamo 
vprašanja finansiranja stanovanj
skega gospodarstva, ki pa ni nič 
manj zanimivo.

Dosedanje izkušnje so poka
zale: sredstev za stanovanjsko 
gradnjo se je nateklo dovolj, vsaj 
za sedaj, vendar pa niso bila ved
no najbolje razporejena in zato 
tudi ne ustrezno izkoriščena. 
Resnici na ljubo, tudi gradbe
ništvo ni bilo vedno in povsod v 
celoti sposobno opraviti zadane 
naloge. Mimo tega pa se je iz
kazalo še nekaj: stanovanjsko 
gradnjo je treba jemati celovito; 
Sem sodi tudi gradnja primarnih 
komunalnih naprav, sem sodijo 
tudi spremljajoči objekti, kot so 
trgovina, šole, otroški vrtci, ga
raže itd.

Seveda ne gre vsega tega gra
diti s sredstvi, ki so namenjena 
stanovanjski gradnji, kot se do
gaja, ker pač ni urejeno finansi
ranje omenjenih objektov na pri
meren način, denimo z dogo
vornim združevanjem sredstev v 
ta namen in s pomočjo dolgo
ročnih bančnih posojil. Kako 
torej obvarovati stanovanjski di
nar takšnih nujnih zlorab, hkrati 
pa zagotoviti sredstva tudi za 
.gradnjo spremljajočih objektov, 
saj je nekatere, denimo komu
nalno omrežje, treba zgraditi še 
pred stanovanji?

Samo primer: v Novi Gorici, ki 
je že prerasla zmogljivosti svojih 
komunalnih naprav, sredstev za 
gradnjo novih omrežij pa ni, 
kaže, da se bo stanovanjska grad
nja prav zavoljo tega problema 
ustavila že čez dve leti. Tako se 
je rodila zamisel, da bi kazalo ne
koliko predrugačiti del toka sta
novanjskega denarja; del sredstev, 
ki se danes stekajo za sta
novanjsko gospodarstvo, naj bi 
po sklenitvi družbenega dogovora 
in samoupravnih sporazumov na
menili gradnji komunalnih na
prav. Takšen predlog je Novogo
ričanom posredoval republiški 
sekretar za urbanizem Boris 
Mikoš.

Seveda je republiški sekretar 
za urbanizem za A dodal še B: 
manjkajoča sredstva za stano
vanjsko gradnjo naj bi zbirali iz 
dohodka delovnih organizacij. 
Stanovanjski dinar tako ne bi bil 
„zlorabljen“, del dosedanjega 
vira bi strogo namenili le za fi
nansiranje tistega dela celovite 
gradnje stanovanjskih sosesk, ki 
smo ga doslej zanemarjali: za 
gradnjo komunalnih naprav. V 
Novi Gorici so k temu dodali: 
bolje je zmanjšati sredstva za sta
novanjsko gradnjo na račun ko
munalne gradnje, kot pa čez čas 
zavoljo pomanjkanja komunalnih 
naprav močno zmanjšati obseg 
stanovanjske gradnje..

Razvojni srednjeročni načrt 
določa obilo zahtevnih nalog, ki 
bodo vse terjale tudi obsežna 
finančna sredstva: boj za stabi
lizacijo, gradnja energetskih in 
prometnih objektov ter dogra

ditev 72.000 stanovanj v petih 
letih. Jasno je, da vsa potrebna 
sredstva še niso zagotovljena ozi
roma niso zagotovljeni viri, toda 
povsem jasna je generalna usme
ritev toka sredstev — predvsem v 
družbeni razvoj, manj pa za stan
dard. Torej ni moč računati, da 
bi lahko prevladala zahteva ne
katerih, da bi povečali sredstva 
za stanovanjsko gospodarstvo od 
sedanjih najmanj 6 na 7 ali celo 
več odstotkov. Tako bo treba v 
stanovanjskem in komunalnem 
gospodarstvu skrajno racionalno 
načrtovati in uporabljati sred
stva.

Hkrati pa postaja vse bolj raz
ločna zamisel, da bi tudi občane 
v bodoče spodbuddi, da bi več 
sredstev namenili - za reševanje 
svojega stanovanjskega problema. 
Veljalo bi razmisliti, ali ne bi po
novno poskusili potrkati na soli
darnostno zavest tistih občanov, 
ki plačujejo sila nizke anuitete za 
stanovanjska posojila, da bi se 
pridružili tistima dvema tisočema 
občanov, ko so to že storili. Ve
ljalo bi razmisliti tudi o skraj
šanju roka za vračanje posojil, o 
povečevanju soudeležbe občanov 
pri nakupu stanovanj, o hitrejšem 
povečevanju najemnin . .. Naj
več pa bi nedvomno pridobili, če 
bi občane spodbujali k varče
vanju za stanovanja. V sedanjem 
sistemu finansiranja stanovanske 
gradnje je. predvidena tudi po
sebna oblika spodbujanja varče
valcev — premiranje iz sklada za 
solidarnostno pomoč, ki pa do
slej še ni zaživela. Vir za sredstva, 
ki bodo potrebna za premiranje 
— po oceni približno 45 mili
jonov dinarjev - se ponuja!

To so nekatere dileme v sta
novanjskem gospodarstvu, ki so 
jih in jih še te dni načenjajo na 
področnih posvetih, o drugih 
bomo še pisali. Zato naj ta zapis 
sklenemo s splošno ugotovitvijo: 
dejavniki v stanovanjskem gospo
darstvu so pripravljeni skrajno ra
cionalno jn koristno uporabiti 
sleherni stanovanjski dinar, po
sveti pa so vsaj nakazali, kje smo 
doslej zbrana sredstva najbolj ne
koristno nalagali.

UČENCI V GOSPODARSTVU: 
KAKO DOLGO ŠE?

Tudi osnutek sindikalne liste 
1976 vsebuje določila o nagradah 
učencev v gospodarstvu. In prav 
je, da najprej ugotovimo, kdo 
sploh so učenci v gospodarstvu in 
kakšen je' njihov materialni 
položaj?

Včasih, mnogo let tega, so 
starši dali svojega otroka mojstru v 
uk. Ob tem so sklenili učno po
godbo. V tej pogodbi se je mojster 
zavezal, da bo v določenem času 
otroka usposobil za poklic, starši 
pa so se zavezali, da se bo otrok 
vestno in poslušno učil. Današnji 
nasledniki teh davnih razmerij so 
učen« v gospodarstvu. Dolgo časa 
pa se je za tovrstne učence upo
rabljal naziv „vajenci“. Potem pa 
je nekje sredi prejšnjega desetletja 
zakon o učnih razmerjih precej 
natančno uredil ta razmerja in 
uveljavil naziv „učenci v gospo
darstvu".

Toda sistem šolstva je šel svojo 
razvojno pot in pregazil takšna 
učna razmerja. Teoretično znanje 
in predvsem potrebe po tem 
znanju so neprestano naraščale. 
„Vajenci“ so vedno več časa 
sedeli v šolskih klopeh in vedno 
manj delali pri mojstrih. Tako že 
dolgo ni več vajenskih šol, so le 
srednje šole s celoletno organiza
cijo pouka, šole s periodičnim 
poukom, in medtem ko prve 
omogočajo neposreden vpis na 
višje in visoke šole, druge zagotav
ljajo le možnost posrednega vpisa, 
saj mora abiturient opraviti dife
rencialni ali sprejemni izpit. Kljub

temu pa so učenci v gospodarstvu 
ostali!

Z razvojem šolstva se je razvijal 
tudi štipendijski sistem in Štipen
dijska razmerja. Ko so bile uki
njene ..vajenske" šole, so v veliki 
večini delovnih organizacij prešli 
na štipendijska razmerja in štipen
dije. V glavnem so učenci v gospo
darstvu ostali le pri zasebnih delo
dajalcih. Toda prav vsi, ki so se 
učili poklica — tisti v delovnih 
organizacijah in učenci v gospo
darstvu - so hodili in še vedno 
hodijo v iste šole in si pridobivajo 
enako znanje. V tem času' so 
učenci v gospodarstvu dobivali 
tako bedne nagrade - dogodilo pa 
se je celo, da so starši plačevali 
mojstru - da so sindikati morali s 
sindikalno listo urediti ta prob
lem; tako so bila kronana z 
uspehom dolgoletna prizadevanja, 
zlasti Zveze mladine, da se trajno 
uredi status in materialni položaj 
učencev v gospodarstvu.

Danes so razmere bistveno 
drugačne. Ko je bil sprejet druž
beni dogovor o štipendiranju 
študentov in učencev, so bile dane 
tudi objektivne materialne 
možnosti, da učna razmerja, skle
njena na podlagi zakona o učnih 
razmerjih prenehajo in da vsi 
učenci v gospodarstvu postanejo 
štipendisti. V precejšnjem številu 
občin so pri sklepanju samouprav
nih sporazumov o štipendiranju 
učencev in študentov takšno stali
šče tudi uveljavili in ga zapisali v 
samoupravne sporazume. Nova

štipendijska politika je namreč 
odstranila vse materialne razloge, 
ki so pogosto vplivali, da so se 
nekateri raje odločali za učno kot 
štipendijsko razmerje.

Materialno šibki učenci imajo 
zdaj možnost dobiti solidarnostno 
štipendijo in, če k temu prište
jemo še kadrovske štipendije, ki 
jim gredo, ker so s štipendijskim 
razmerjem vezani na konkretno 
delovno organizacijo, dobijo celo 
več kot znašajo »vajenske" 
nagrade.

Čaš bi torej bil, da Skupščina 
SR Slovenije prekliče veljavnost 
zakona o učnih razmerjih. In tako 
kot so sindikati v prvem obdobju s 
sindikalno listo uspešno rešili 
materialni položaj učencev v 
gospodarstvu, bi morali tokrat s 
politično akcijo odstraniti iz zako
nodaje zakon, ki dejansko ni več 
za rabo. Le nekaterim zasebnim 
obrtnikom zakon omogoča, da 
sklepajo učna razmerja z učenci, 
ki potem nadomeščajo pomožne 
delavce, čistilke, kurirje ... a ko 
se »izučijo" poklica, ga ne obvla
dajo. Pogodbeni čas učenja se 
izteče, učenci pa so na cesti, ker 
sklenitev delovnega razmerja za 
mojstra ni obvezna. Učenci so na 
cesti, mojster pa vzame v uk nove.

Ugotovimo torej lahko, da 
tokratno uvrščanje učnih nagrad v 
sindikalno listo bolj škodi kot 
koristi, če ne bomo hkrati začeli z 
akcijo za prenehanje veljavnosti 
zakona o učnih razmerjih.

MILAN BRATEC

Predsedstvo Zveze prija
teljev mladine Slovenije, 
koordinacijski odbor za 
spremljanje in uresničevanje 
programa tedna otroka in 
udeleženci seminarja za vod
stvo občinske ZPM so obrav
navali pomen in organizacijo 
novoletnega praznovanja in 
dedka Mraza. Menili so, da 
morajo ta praznovanja imeti 
tisto vsebino, ki je primerna 
za naš družbeni trenutek in 
samoupravno socialistično 
naravnanost družbe za obli
kovanje našega mladega 
rodu. vsebino, ki bo krepila 
in žlahtnila ustvarjalnost, 
domišljijski svet otrok in v 
oblikah zdravega razvedrila 
opravljala svoje vzgojno po
ganstvo. To so tiste vzgojne

gatimo z etičnimi in kul
turnimi vrednotami.

Komunikacijska sredstva, 
kot so RTV, časopisi, mla
dinski tisk in tudi kulturne 
ustanove, kinematografi, gle
dališča, ki imajo množični 
vpliv, morajo, za novoletna 
praznovanja mladih in od
raslih izpolniti svpje poslan
stvo: da ponudijo delov
nemu človeku in mlademu 
rodu ob pričakovanju no
vega leta čimveč kvalitetnih 
kulturnozabavnih prireditev, 
ki bodo v skladu z razvoj
nimi potrebami mladega 
rodu, delovnega človeka in 
družbe. Skladno hrorajo 
vplivati na ustvarjalno voljo 
in miselni svet naših ljudi, 
spodbujati in zadovoljiti nji-

jevne skupnosti, s katerim 
naj upravlja že prej omenjeni 
koordinacijski odbor. Z njim 
naj se financira celotni pro
gram praznovanja. Glavni 
del sredstev pa naj se porabi 
za nakup kolektivnih daril 
otroškim kolektivom: igral 
in drugih pripomočkov, ki 
bodo rabili za igro, raz
vedrilo in delo celotnemu 
otroškemu kolektivu VVZ, 
šole ali za obogatitev skup
nih prostorov v krajevni 
skupnosti (športni rekviziti, 
televizor, diaprojektor, foto
laboratorij, tehnične igrače, 
kolekcija mladinskega tiska 
za čelo leto, itd.). Torej tista 
kolektivna igrala in pri
pomočke, ki bogatijo in 
ustvarjalno razvijajo kolek

in kulturne vrednote, ki tudi 
danes spodbujajo našega člo
veka k miselnemu, delov
nemu naporu svojega in 
družbenega življenja in k ne
nehnemu poglabljanju med
človeških odnosov v naši so
cialistični samoupravni 
družbi.

NOVOLETNO
PRAZNOVANJE

OTROK
pomeni za otroke žejo po 

igri in doživljanju lepega, 
vrednega in razveseljujočega. 
Predšolskim otrokom smo 
odrasli poklonili pravljično 
osebo dedka Mraza, ki ima 
podobo dobrohotnega očan
ca (po Gasparijevi upodo
bitvi), in ki tako čudovito 
razvnema čustva in pred
stave najmlajših ter jih uči 
razlikovati dobro od slabega.

Šolski otroci, ki so pre
rasli pravljični svet, pa do
življajo dedka Mraza in no
voletno praznovanje dru
gače. Radi se povesele v svo
jem kolektivu, radi so de
ležni ljubezni, pomoči in po
zornosti odraslih; pri
pravljeni pa so tudi presojati 
svoja ravnanja in ravnanja 
odraslih ter načrtovati dobre 
sklepe in ravnanja za priha
jajoče novo leto.

Odrasli smo namenili no
voletno praznovanje in 
dedka Mraza otrokom. Zato 
smo ga dolžni osmisliti tako, 
da bo prispeval k vzgojnemu 
oblikovanju in razvedrilu 
otrok. Ustvarimo pravljično 
razpoloženje majhnim otro
kom, starejšim otrokom pa 
pomagajmo, da sami sebi in 
mlajšim vrstnikom priredijo 
bogat in vesel novoletni 
praznik — doma, v šoli, v 
krajevni skupnosti.

Za mladi rod ni vseeno, 
kakšno novoletno ozračje, 
veselje in delovna volja vla
dajo med odraslimi, kajti nji
hova ravnanja so jim vzor. 
Zato je naš dolg, dolg od
raslih do, otroštva otrok, da 
jim ga ob takšnem prazniku, 
pa tudi vsak dan znova bo

bove potrebe po najboljših 
dosežkih kulturnega in 
umetniškega ustvarjanja, po
trebe po kritični presoji last
ne dejavnosti in družbe, pa 
tudi zdrave novoletne za
bave.

IZHODIŠČA, KI JIH UPO
ŠTEVAJMO PRI NOVO
LETNEM PRAZNOVANJU 
OTROK IN DEDKU 
MRAZU

1. Novoletni praznik in 
dedka Mraza moramo pribil-1 
žati vsem otrokom in po
skrbeti, da bo vsak otrok de
ležen radosti novoletnega 
praznovanja. Za to morajo 
poskrbeti dom, VVZ, šola in 
druge otroške ustanove, 
družba in družbene organi
zacije, delovne organizacije 
in krajevne skupnosti.

2. Ne pozabimo, daje do
življanje dedka Mraza pri 
majhnih otrocih drugačno 
kot pri starejših.

3. Ne razvajajmo otrok, 
sebe in naših bližnjih s pre
dragimi darili.

4. Poudarek naj bo na vse
bini, na notranjem doživ
ljanju vrednostnih sporočil, 
ki jih prinaša Novo leto.

5. Tako ga bodo otroci 
doživljali v otroškem kolek
tivu VVZ, v šoli in v družini. 
Predšolske ustanove, ki so za 
to najbolj usposobljene, 
bodo organizirale prazno
vanja za svoje varovance in 
za vse druge otroke v kra
jevni skupnosti.

Za vse predšolske otroke 
v krajevni skupnosti orga
nizirajmo praznovanja s po
močjo VVZ, šole in DPM.

6. Potrebno je organizirati 
čimveč javnih prireditev za 
vse otroke. Večja mesta naj 
organizirajo sprevode dedka 
Mraza s spremstvom, ki so 
tako za otroke kot odrasle 
mikavna prireditev. Pri praz
nični okrasitvi VVZ, šol in 
krajevnih skupnosti naj so
delujejo tudi pionirji in mla
dina.

7. Družbena sredstva naj 
se stekajo v skupni fond kra

tivne igre in skupna — in
teresna spoznanja otrok. To 
uskladeno ravnanje bo pre
prečilo, da bi otroci tekali iz 
ene ustanove v drugo, do
bivali cenene pakete, bili pa 
opeharjeni za čustveno do
živetje in kulturne vrednote.

8. Delovne organizacije 
naj sredstva, ki jih drugače 
namenjajo za darila otrokom 
svojih delavcev, tudi pri
spevajo v skupni sklad. Tako 
bodo najbolj koristno pri
spevale k skupnemu pro
gramu novoletnega praz
novanja vseh otrok. Delovne 
organizacije pa naj bi tudi 
poskrbele, da bi otroci pred 
novim letom spoznali pro
izvodno delo, ki ga oprav
ljajo njihove organizacije, in 
rezultat tega dela oziroma 
proizvodnje. Takšno se
znanjanje pa zahteva tudi 
vzgojiteljevo, učiteljevo so
delovanje oziroma sode
lovanje vzgojnih organizacij.

9. Društva prijateljev mla
dine so že vsa leta osnovni 
nosilci in pobudniki novo
letnih programov za otroke. 
Zato morajo najti metode in 
oblike, da bi dosegli koordi
nirano sodelovanje vseh de
javnikov v krajevni skup
nosti in občini ter skupno in 
skladno načrtovali novoletni 
praznik, dedka Mraza po 
prej obrazloženih smotrih in 
izhodiščih. DPM so del anga
žirane fronte Socialistične 
zveze na vzgojnoizobraže- 
valnem področju, zato je 
prav, da Socialistična zveza 
kjer DPM niso tako vplivna 
pomaga s svojim političnim 
vplivom društvom prijateljev 
mladine in drugim dejav
nikom za čimboljšo izpe
ljavo teh nalog.

Uresničimo ob novem 
letu družbeno akcijo:*

OTROKOM SAMO NAJ
BOLJŠE. Dobro igračo, do
bro slikanico, dobro knjigo, 
dobro prireditev in razve
drilo. Vse to v zdravem 
ozračju medčloveških, so
cialističnih odnosov v dru
žini in družbi.
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Pripoved o nekem
zorenju
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Eno osrednjih vprašanj, ki v 
tem družbenem trenutku zani
ma slehernega med nami, vsa
kega občana in proizvajalca, ki 
so mu pri srcu vrednote naše 
samoupravne družbe je, do kod 
smo prišli pri uresničevanju 
ustavne preobrazbe, se pravi, 
kaj smo že storili, da bi odnose 
v združenem delu zgradili na 
ustavnih temeljih, kako bomo 
uravnali naš bodoči korak, v 
katero smer, s kolikšno mero 
odgovornosti in odločnosti. 
Samoupravljavci iščemo odgo
vor na to vprašanje predvsem 
zato, da bi še jasneje spoznali 
svoje mesto, svojo odgovornost, 
naloge in zahteve zdajšnjega 
časa v okolju, kjer delamo in
živimo.

Ta ugotovitev velja tudi za 
delavce Stola. Vsak, s katerim 
sem govoril, je kaj hitro začel 
pripovedovati o stvareh, ki jih 
postavlja na dnevni red sedanja 
preobrazba, saj so pač vsi in 
vsak med njimi vključeni v njen 
vrvež — tako v delovni organiza
ciji kot v krajevni skupnosti in 
ne glede na to, kaj kdo med 
njimi dela in koliko sam tvorno 
sodeluje pri preobrazbenih 
naporih.

SAMOUPRAVLJANJE POSTAJA 
STVAR DELAVCEV

Anton Jeglič, vodja izmene v 
tovarni ploskovnega pohištva na 
Duplici in predsednik sindi
kalne konference v organizaciji 
združenega dela, je pripovedo
val:

„Lahko rečem, da se je 
samoupravljanje že precej 
približalo delavcu. Pred' leti je v 
samoupravljanju aktivno sode
loval le ozek krog ljudi, danes 
pa imamo vsi možnost, da se 
uveljavimo kot upravljavci. 
Odkar smo lani ustanovili te
meljne organizacije združenega 

'dela - imamo 5 TOZD in 
delovno skupnost skupnih služb 
- se je število. samoupravnih 
organov, delavskih svetov, 
odborov in komisij močno 
povečalo. Tudi družbeno
politične organizacije so v 
temeljnih organizacijah ustano
vile svoje osnovne organizacije. 
Zdaj imamo 514 delegatov 
(vseh zaposlenih je kakih 
1.600). Torej je skoraj vsak 
tretji delavec delegat v nekem 
samoupravnem organu, druž
benopolitični ali interesni skup
nosti. Zato trdim, da lahko vsak 
delavec, če le hoče, aktivno 
sodeluje v samoupravni in 
družbenopolitični aktivnosti."

So pa še težave in slabosti, še 
se ubadajo z ostanki starega in 
preživelega - tudi v mišljenju 
delavcev in tistih, ki so nekoč 
odločali v imenu delavcev.

„Časi, ko je o vseh bistvenih 
stvareh odločala uprava, so

minili. Pa vendar za zdaj delavci 
še ne odločajo neposredno o 
dohodku, ki so ga sami ustva- 
rili. Vse odločitve, ki zadevajo 
delavčevo delo ali izhajajo iz 
njegovega dela, bomo morali 
čimprej prenesti v temeljne 
organizacije oziroma na delavce 
v njih. Tega doslej zaradi števil
nih formalnih opravkov pri 
konstituiranju temeljnih organi
zacij in tudi zato, ker nismo 
povsem izkoreninili stare težnje 
po posrednem odločanju prek 
delavskega sveta, še nismo 
storili. Glavni problem je, pre
prosto povedano, v tem, da 
imamo sredstva na skupnem 
žiro računu. Nismo si upali 
takoj storiti vsega, kar na tem 
področju terjajo ustavna dolo
čila. Če bi pri ugotavljanju 
doseženega dohodka v temelj
nih organizacijah upoštevali 
tržne cene, bi se zgodilo, da bi 
neka temeljna organizacija z 
manj truda dosegala neverjetne

dobičke, druga z velikimi 
napori veliko izgubo. Internih 
cen pa nismo imeli in jih še 
sedaj nimamo."

DELAVEC NAJ RAZPOLAGA Z 
REZULTATI SVOJEGA DELA

Konrad Vavpotič, sekretar 
podjetja, mi je zagotovil, da 
bodo do konca leta tudi v Stolu 
končno vendarle oblikovali 
interne cene, na podlagi katerih 
bo moč ugotavljati in deliti 
dohodek v temeljnih organiza
cijah.

„Pri ustanavljanju temeljnih 
organizacij je bilor pogosto 
osnovno vodilo tržni proizvod,' 
ne pa človek oziroma zagoto
vitev možnosti, da bi delavec 
lahko nadzoroval gibanje do
hodka in razpolagal z rezultati 
svojega dela. To ni niti preprost 
in niti kratkotrajen proces in 
potrebno je bilo nekaj časa, da 
smo prišli do spoznanja, da se 
mora dohodek, ki ga ustvari 
posamezna temeljna organiza
cija, po združitvi v skupni 
dohodek spet vrniti v temeljno 
organizacijo, kajti le tako lahko 
predstavlja zanjo novo stimula
cijo za nadaljnjo proizvodnjo. 
Vendar ne gre za to, da bi v 
bodoče vsaka TOZD v nogavici 
nosila svoj dohodek, kot je 
nedavno tega dejal Edvard 
Kardelj. V temeljni organizaciji 
se bodo resda združevali vsi viri 
dohodka, s sistemom planiranja 
pa bomo zagotovili najbolj 
racionalno skupno združevanje 
družbenih sredstev."

Delavci zdaj dokaj glasno 
sprašujejo, zakaj o rezultatih 
njihovega dela odločajo na

sestankih osrednjega delavskega 
sveta, sami pa pri tem nimajo 
kdo ve koliko besede.

Maks Vukmir je predsednik 
osnovne sindikalne organizacije 
v tovarni sedežnega pohištva na 
Duplici, v temeljni organizaciji, 
kjer dela kakih 800 delavcev.

Takole je dejal:
,,Ko bomo dokončno obliko

vali tako dolgo pričakovane 
interne cene in bomo vedeli, 
koliko je kdo ustvaril, bomo 
morah sami razporejati in deliti 
sredstva za osebno, skupno in 
splošno porabo. Torej tudi tisti 
del dohodka, ki ga prispevamo 
za družbene potrebe. Doslej pa 
zelo malo vemo, koliko prispe
vamo za te potrebe, kam gre 
naš denar, kako ga tamkaj 
uporabljajo. Delavec v temeljni 
organizaciji bi naj bil, kot 
pravijo, nosilec celotne druž
bene reprodukcije; kako pa naj 
bom takšen nosilec, če ne vem, 
kaj ustvarjam in koliko prispe
vam. Če hočemo, da bo dinar

res bliže delavcu, ki gaje ustva
ril, potem moramo biti tudi 
ustrezno obveščeni, kam gre ta 
naš dinar, da bi lahko naši dele
gati tamkaj povedali naša 
mnenja o njegovi porabi." '

NE ODLOČAJO DELEGATI, 
PAČ PA DELAVCI!

Tone Udovič, Janez Mežnar
šič in Franc Plevel delajo v 
tovarni ploskovnega pohištva v 
Duplici in vsi trije trdijo, da je 
zdaj, odkar imajo temeljne 
organizacije, samouprava nekaj 
vsakdanjega, čeprav so v tovarni 
še ljudje, ki na vse, kar se v 
podjetju dogaja, gledajo skozi 
mezdna očala. Pripovedovali so, 
kako razpravljajo na sestankih 
delovnih skupin ali na zborih 
proizvajalcev, kako se dogovar
jajo o proizvodnih in drugih 
zadevah, kako prebirajo vsako
dnevni Informator, zapisnike 
sestankov in „Glasilo kolek
tiva".

Nedavno tega so na sestanku 
delovnih skupin zelo podrobno 
govorili o stabilizacijskih ukre
pih, o varčevanju in izkorišča
nju tako imenovanih skritih 
rezerv in si zadali naloge z roki 
in imeni, kdo naj kaj stori. Take 
sestanke so imeli v vseh temelj
nih organizacijah in v službah, 
delovna skupina za koordina
cijo stabilizacijskega programa 
pa je pred mesecem dni strnila 
vse te pobude v skupni pro
gram, v katerem so tudi določili 
roke in nosilce nalog. Takih 
sestankov, so rekli, si še želijo,

zlasti pred sejami samoupravnih 
organov, ko bi skupaj z delegati 
oblikovali stališča, ki bi jih le-ti 
potlej zagovarjali na sejah. 
Dobrega in tesnega sodelovanja 
med delegati in njihovimi 
volivci pa je za zdaj bolj malo.

Anton Jeglič pravi:
„Če dobi delegat delavskega 

sveta gradivo za sejo le dva dni 
prej, če je ta material še ob
sežen in pisan v težko razum
ljivem jeziku, bo pač marsikdo 
dvignil roko in ne bo vedel, za 
kaj je glasoval, za pogovor s 
svojimi volivci pa sploh nima 
časa. Zlasti ob pomembnejših 
odločitvah pa bi morali samo
upravljavce obveščati že takrat, 
ko se problem pojavi, da bi 
lahko sodelovali pri oblikovanju 
predlogov za možne rešitve, in 
se že pred sejo zavestno odločili 
za najboljšo rešitev. Pogosto pa 
so predlogi za samoupravne 
odločitve pripravljeni tako, da 
ni možno sprejeti drugačnega 
sklepa, kot je tisti, ki je predla
gan."

Konrad Vavpotič pa ugotav
lja:

„Dogaja se, da služba družbe
nega knjigovodstva postavi 
izredno kratke roke za sprejem 
posamezne odločitve in potem 
na hitro skličemo osrednji de
lavski svet, ki odloča, ne da bi 
se poprej posvetoval z bazo. 
Tudi uro pred sejo delavskega 
sveta se je že sestala konferenca 
delegatov, da bi tik pred zdajci 
vsaj malo uskladili svoja 
mnenja. In tako prihaja v kolek
tivu do kratkih stikov, češ da 
stališča kljub temu, kar smo 
zapisali v samoupravnih spora
zumih in v statutih, oblikujemo 
v vodstvu."

Takih primerov resda ni ve
liko, so pa, in očitno je, da 
zavirajo rast delavske pobude.

IN KJE JE SINDIKAT?
V zadnjem času se v Stolu 

predvsem prizadevajo, da bi 
okrepili dejavnost in vlogo 
delovnih skupin; pri tem ima 
največ zaslug sindikat. Izkazalo 
se je namreč, da v teh skupinah 
ljudje odkrito govorijo, saj se 
vsi poznajo, sestanki pa so 
kratki, če so dobro pripravljeni. 
V tistih temeljnih organizacijah, 
kjer so samoupravne delovne 
skupine že zaživele, je samo
upravljanje bolj učinkovito, 
hkrati pa se je zmanjšalo število 
delovnih ur, ki so jih poprej 
presedeli na dolgih sestankih.

Stane Ipavec je član nadzor
nega odbora sindikalne konfe
rence in dolgoletni sindikalni 
delavec. Pripovedoval je, da je z 
zdajšnjim delom sindikata 
povsem zadovoljen.

„Pred leti je marsikaj šlo 
mimo sindikata. Zdaj razprav
ljamo in soodločamo o vsem, 
kar zadeva delavce. In ne samo 
v vodstvih. Poverjeniki sindikal
nih skupin so člani izvršnih 
odborov osnovnih sindikalnih 
organizacij. Tam oblikujejo 
stališča; konferenca jih le uskla
juje in skrbi za enotno usmeri
tev. Drži pa, da sindikalne 
skupine marsikje še ne vedo, kaj 
bi delale; po starem nočejo, po 
novem ne, znajo. In tamkaj so 
tudi delovne skupine, kot 
temeljne oblike samoupravnega

dogovarjanja, dokaj zaspane. 
Vse bolj spoznavamo, kako 
nujno potrebujemo sindikat. 
Nekdo pač mora spodbujati 
razprave, jih usmerjati, poma
gati, da bi izoblikovali kar naj
boljša stališča; če pa sindikat 
pri tem zataji, kaj hitro posta
nejo glasni zagovorniki mezdne 
ali kakšne druge dvomljive 
miselnosti. Boj za prave samo
upravne odnose torej ni po
jenjal, nasprotno, še bolj ogor
čen je kot poprej, pa ne zato, 
ker je nasprotnikov več, pač pa 
zato, ker smo mi bolj odločni. 
Še se tudi poznajo slabosti iz 
nedavnega tako imenovanega 
obdobja liberalizma, ko je 'dela
vec čedalje manj pomenil in so 
v njegovem imenu odločali 
drugi. Posledice takšnih gledanj 
še čutimo, vse manj pa jih bo, 
če bo sindikat postal bolj delav
ski." .

Tudi zveza komunistov se 
zdaj, odkar so ustanovili 
osnovne organizacije v temelj
nih organizacijah, veliko (»olj 
zaveda svojega poslanstva. Tone 
Udovič, član osnovne organi
zacije ZK v tovarni ploskovnega 
pohištva, je dejal:

„Pri nas smo sprejeli v zvezo 
komunistov 12 novih članov in 
sedaj nas je 15, kar je še vedno 
premalo, saj je v naši TOZD 
zaposlenih 200 delavcev. Še 
slabše je v drugih temeljnih 
organizacijah — od 1.600 za
poslenih je 64 članov zveze 
komunistov. Na sestankih se 
dogovarjamo o vseh pomemb
nih samoupravnih odločitvah in 
svoja stališča posredujemo 
samoupravnim - organom, 
premalo pa jih uveljavljamo

med delavci v delovnih enotah, 
tam, kjer bi pravzaprav moralo 
biti osnovno področje naše 
dejavnosti."

Pripovedovali so še o po
budah, da bi iz svoje največje 
TOZD — tovarne sedežnega 
pohištva — oblikovali nekaj 
manjših temeljnih organizacij, 
saj v takšni veliki tovarni, kjer 
dela 800 delavcev, skoraj ni 
možno zagotoviti resničnega 
delavskega samoupravljanja.

Govorili so tudi o svojih 
nemajhnih gospodarskih in 
poslovnih uspehih, o težavah, s 
katerimi se v tem času ubada 
vsa pohištvena industrija in ki 
jih dokaj uspešno premagujejo, 
vendar bi o tem kazalo sprego
voriti v poseTmem sestavku.

Tokrat sem zapisal le nekaj 
njihovih mnenj o sedanjem 
trenutku delavskega samouprav
ljanja v Stolu, o procesu, ki so 
ga sprožili z ustanovitvijo 
temeljnih organizacij in ki jim 
prinaša nova spoznanja in terja 
nove rešitve. Bilo je veliko iska
nja, tavanja in po izkušanja; v 
vsem tem vrenju pa so nastajale 
prvine novih odnosov, ki so za 
zdaj morda še na videz mla
dostno nebogljene, vendar pa 
delavci z njimi že na novo 
opredeljujejo svoj položaj v 
združenem delu in spreminjajo , 
tudi sami sebe, osvobajajo se 
mezdne miselnosti, odpirajo si 
nova obzorja in tako dozore
vajo v samostojne, zrele samo
upravljavce.

JANEZ VOLJČ



KAKO* POKRITI IN KAKO SPLOH POKRIVATI 
IZPAD TRANSPORTNEGA DOHODKA 
NA ŽELEZNICI?

SPOŠTOVATI
DOGOVORJENO!
Delegati obeh zborov dogovorom. Namesto tega 

skupščine samoupravne in- gospodarstvo, železničarji 
teresne skupnosti za želez- sami, in SIS ugotavljajo, da 
niški in luški promet SR Slo- je ZIS dovolil zvišanje cen le 
venije bodo morali na seji v za 22 %, družbeni dogovor 

■ ponedeljek odgovoriti na pa se sploh ne izvaja. Ne 
zelo „občutljivo" in po ma- glede na težke pogoje gospo- 
terialnih posledicah tudi darjenja v letošnjem letu bi 
„drago“ vprašanje, kako , bilo vsekakor laže sproti pla- 
namreč pokriti letošnji iz- Sevati višje cene za voznino, 
pad transportnih dohodkov kot pa razliko do ustavno 
na železnicah, ki je ocenjen zagotovoljenega povračila iz- 
na 721 milijonov dinarjev, padlih dohodkov, če gre za

Na papirju so stvari bolj posledico družbenih ukre- 
ali manj jasne, odkar se je Pov na področju cen, nado-
minuli ponedeljek o tem rnestiti naenkrat in za vse
problemu že odločil izvršni let° nazaj. Dejstvo, da je lani 
odbor skupščine SIS za že- gospodarstvo izpadle
lezniški in luški promet SR transportne dohodke pokri- 
Slovenije. Po dolgotrajnem val° na izrazito neboleč na- 
tehtanju med teoretično din, s tem da je odstopilo
možnimi rešitvami, ki so jih sredstva, ki se že zbirajo na
pripravih v Železniškem go- osnovi zakona in bi bila 
spodarstvu Ljubljana, je iz- vrnjena po 30 in več letih, 
vršni odbor sklenil, da bo letos pa bo treba plačati z 
pred skupščino zagovarjal likvidnimi sredstvi, samo še 
tako imenovano enajsto va- stopnjuje ostrino problema, 
rianto, ker v celoti upošteva ki je na dnevnem redu. 
načela dogovarjanja in spo- Oblikovanje enotne pro- 
razumevanja, po materialnih metne politike, o kateri go- 
posledicah pa je najmanj bo- vorimo že leta, bi pomenilo 
leča. 22. predlagana varianta c«novo sistemskih rešitev, 
predvideva, naj bi skupni iz- Žal lahko ugotovimo, da se 
pad, pri katerem je izpad začetni koraki na tej poti 
transportnega dohodka v zel° obotavljivi. Samouprav- 
blagovnem prometu nekaj no dogovarjanje in sporazu- 
manjši od izpada v potroš- mevanje je za zdaj in še to 
niškem prometu, pokrili na samo na področju železnice 

‘tri načine. Prvega predstavlja in luškega prometa - steklo 
doračun vozarine, po kate- 1® v Sloveniji, v SR Hrvaški 
rem bi koristniki storitev v 56 na ustanovitev ustrezne 
blagovenm premetu nepo- SIS pripravljajo, v drugih re- 
sredno in brez obveznosti publikah in pokrajinah pa 
vračila, torej po načelu soli- ujb? do uvodnih priprav še 
darnosti prispevali 133 mili- ul prišlo- Tako SIS za želez- 
jonov din in tako pokrili ne- niški in luški promet SR Slo- 
kaj manj kot polovico iz- venije praktično nima part- 
pada transportnih dohodkov nerja, s katerim bi se pogo-
v blagovnem prometu. Prav varjala. Seveda potem sploh 
tako na solidarsnostni osno- ne preseneča, da sicer lahko
vi naj bi pokrili pretežni del predlaga karkoli, da tudi
razlike do skupnega izpada, sklepa ob soglasju tako upo- 
to je 523 milijonov din. V ta rabnikov kot izvajalcev to- 
namen naj bi TOZD članov vrstnih storitev, vendar se 
SIS za železniški in luški- stvari premaknejo z mrtve 
promet prispevale po 4,3% točke. Zato pa nastaja vtis, 
od osnove, od katere se v da samoupravno sporazume
lem 1975 plačuje davek od vanj® 1° dogovarjanje na tem 
dohodka TOZD. „Zadnjih“ področju gospodarstva po- 
manjkajočih 65 milijonov staja nadomestilo za tisto, 
din pa naj bi zbrali na osnovi kar bi družbena skupnost že 
zakona, ki bi predpisal pri- morala storiti na osnovi 
spevno stopnjo v višini 1 % skupno dogovorjenih sistem- 
od bruto osebnih dohodkov skih ukrepov, kajti želez- 
pri vseh tistih pravnih ose- niški promet ni dejavnost lo- 
bah, ki niso TOZD. Ta obre- kalnega značaja, da bi se o 
menitev bi torej veljala za tem tudi sporazumevali v 
društva, družbenopolitične temu ustreznih okvirih, 
skupnosti, družbenopolitič- Najbrž bi lahko našli celo 
ne organizacije, OZD v ne- vrsto opravičil in pojasnil, 
gospodarstvu in še nekatere zakaj je tako in zakaj še ni 
druge subjekte, ki jih ni mo- drugače. Tega namena ni- 
goče zajeti s samoupravnim mamo, ker so Ameriko na 
sporazumom. Le-tega naj bi tem področju menda še na 
sklenili, podobno kot smo Prav vsakem zasedanju SIS 
ga lani, da bi lahko pokrili za železniški in luški promet 
letošnji izpad transportnih SR Slovenije že „odkrili“ 
dohodkov. delegati sami: napredovali

V praksi pa je problem ne bomo, dokler se prizade- 
neprimemo bolj zapleten, vanja za praktično preobraz- 
Vendar ne zato, ker bi kdor- bo družbenoekonomskih od- 
koli dvomil, da gospodarstvo nosov na način, ki je zapisan 
ne bi bilo pripravljeno izra- v ustavi, ne bodo ne le uve- 
ziti solidarnosti do part- Ijavile hitreje, sočasno, 
nerja, ki pomeni nujen pogoj povsod in celovito, marveč 
in osnovo njegove lastne de- bodo tudi sankcionirane pri 
javnosti, kot zaradi proble- tistih in tam, kjer se stvari 
mov, ki smo jih ugotavljali zatikajo. Res je, da se marsi- 
že ob lanskem pokrivanju iz- kdaj soočimo s težavami, s 
pada transportnega dohodka katerimi nismo računali; da 
na železnici in ki so praktič- se zaradi tega zatekamo k 
no ostali takšni, kot so bili prehodnim rešitvam. Vendar 
- „nedotaknjeni“. pa tone sme prerasti v način

~ . , in metodo ravnanja.Problem jeze v tem, da se Vse; kar spreJmlja dose.
§osp°darstvo lapi v tej danja prizadevanja za po- 

SIS jasno izreklo, da je pri- iZpada transportnih
pravljeno zavoljo skupnih in- dohodkov na železnici, žal 
teresov prevzeti nase tudi to- vzbuja tudi tak občutek, 
vrstna bremena, vendar s po- zjastj ge, ker sistemskih reši- 
gojem, da so obremenitve tev tega problema tudi v letu 
znane tudi že v začetku leta. 1975 očitno še ne moremo 
Zato je tudi glasovalo za pričakovati. Tudi pri pokri- 
sklep skupščine SIS o zvi- vanju izpada transportnih 
šanj"!! prevoznih tarif za dohodkov na železnici torej 
30 % in za njihovo valonza- veija zaostriti predvsem 
cijo med letom, kakor je vprašanje odgovornosti za iz- 
tudi predvideno z ustreznim vajanje sprejetih dogovorov, 
medrepubliškim družbenun MG
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NOVA ORGANIZIRANOST
Se ni povsem uveljavljena

Na Ravnah na Koroškem je bilo v torek, 
18. novembra, območno posvetovanje o 
uresničevanju sklepov 2. in 3. skupne seje 
izvršnega komiteja predsedstva CK ZKS ter 
predsedstva republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije za usmeijanje in usklaje
vanje družbene akcije za gradnjo stanovanj 
za delavce.

Na posvetovanju so predstavniki samo
upravnih stanovanjskih skupnosti, občin
skih skupščin ter občinskih vodstev druž
benopolitičnih organizacij koroške regije 
med razpravo o samoupravnih odnosih in 
organiziranosti ugotovili, da se v Dravo
gradu kljub trikratnemu sklicu seje skup
ščina samoupravne stanovanjske skupnosti 
še ni konstituirala. V delu samoupravne 
stanovanjske skupnosti v Radljah ob Dravi 
v vsej celovitosti še niso uveljavljeni dele
gatski odnosi, na Ravnah na Koroškem pa 
so se zbori delegatov samoupravnih enot 
sestali doslej le na eni seji. Nasploh pa v 
občinah koroške regije za zdaj tudi še niso 
povsem Zadovoljni z delom zborov stano
valcev ter hišnih svetov.

ZDRUŽENO DELO V OBČINAH KO
ROŠKE REGIJE ŠE NIMA SREDNJE
ROČNIH NAČRTOV STANOVANJSKE 
GRADNJE

Navzlic pripravljenosti, da zavzame 
družbena akcija za gradnjo stanovanj za 
delavce v Mežiški, Dravski in Mislinjski 
dolini kar najširši obseg, o čemer pričajo 
tudi odločitve o 7, 9 oziroma celo 
10-odstotni prispevni stopnji iz osebnih 
dohodkov za stanovanjsko izgradnjo, pa 
priprava srednjeročnih progratnov stano
vanjske gradnje kasni. Združeno delo teh 
načrtov še nima, ugotavljati pa je celo 
mogoče, da se je priprava srednjeročnih 
načrtov stanovanjske gradnje zaustavila na 
ravni organizacij združenega dela, tovrstno 
načrtovanje pa — vsaj za zdaj — še ni 
prodrlo do temeljnih organizacij združe
nega dela. V zamudi pa je tudi oblikovanje 
metodologije za pripravo načrtov itd.

Žal pa na posvetovanju na Ravnah na 
Koroškem nismo slišali niti enega podatka

o tem, kakšne uspehe so bili doslej dosegli 
v občinah koroške regije v akciji za pospe
šeno gradnjo stanovanj za delavce, kako so 
uresničili sprejete naloge in kaj bo treba še 
storiti.

NOVOSTI, ZA KATERE SO SE ODLO
ČILI V KOROŠKI REGIJI

Udeleženci ravenskega območnega 
posvetovanja o družbeni akciji za gradnjo 
stanovanj za delavce so spregovorili tudi o 
nekaterih novostih, za katere so se odločili 
v občinah-koroške regije v prizadevanjih za 
pospešeno gradnjo stanovanj za delavce. 
Tako so na Ravnah na Koroškem že lani 
sprejeli družbeni dogovor o usmerjeni 
blokovni gradnji, v Slovenjem Gradcu in v 
Radljah ob Dravi pa so nedavno tega spre
jeli družbena dogovora o oblikovanju cen. 
V Radljah ob Dravi pa prav zdaj priprav
ljajo še samoupravni sporazum o združe
vanju sredstev in racionalni gradnji 
stanovanj. V tej občini se zavzemajo za 
združevanje sredstev manjših delovnih 
organizacij za stanovanjsko gradnjo* dogo
voriti se želijo za urbanizacijo naselij pa za 
reševanje prednostnih nalog ter za komu
nalno opremljanje zemljišč, gradbeno 
operativo v občini pa bi radi v kar največji 
meri vključili v akcijo za pospešeno 
gradnjo družbenih najemnih stanovanj.

Sicer pa bo treba, kot so menili udele
ženci ravenskega območnega posvetovanja, 
čimprej v vsej celovitosti uveljaviti samo
upravne stanovanjske skupnosti. Delegati z 
Raven na Koroškem so na posvetovanju 
opozorili, da pri njih gradbena podjetja še 
zmeraj vodijo gradnjo stanovanj. Naročajo 
zazidalne načrte, programirajo komunalno 
opremo, izbirajo načrte ter sama tudi 
gradijo. Nasploh pa je v občinah koroške 
regije še zmeraj prevladujoča gradnja 
stanovanj za trg, tudi zaradi nekaterih 
nerazjasnenih vprašanj glede investitorstva 
samoupravnih interesnih skupnosti.

V Slovenjem Gradcu pa opozaijajo, da 
ob številnih nerešenih stanovanjskih vpra

šanjih zaposlenih v združenem delu, gospo
darstvo te občine skoraj polovico sredstev 
stanovanjskega prispevka uporablja kot 
obratna sredstva. V tej občini koroške 
regije, kjer ugotavljajo, da bi bilo treba 
čimprej sanirati starejši stanovanjski fond, 
razmišljajo tudi o predlogu, da bi nekaj 
časa, morda za 2 ali 3 leta, namenili del 
sredstev prispevka za stanovanjsko gradnjo 
za obnovo obstoječega stanovanjskega 
fonda.

ODPRAVITI BO TREBA ŠE PRENEKA- 
TERO SLABOST

Delegati iz Radelj ob Dravi so, med 
drugim, opozorili, da v njihovi občini za 
zdaj še ni uveljavljeno združevanje sred
stev, namenjenih za gradnjo stanovanj, 
čeprav je očitno, da bi manjše delovne 
organizacije na ta način najhitreje rešile 
stanovanjske probleme zaposlenih. Pre
malo je tudi sodelovanja oziroma poveza
nosti med temeljnimi in drugimi organi
zacijami združenega dela ter med gradbeno 
operativo. Na Ravnah na Koroškem pa 
zdaj ugotavljajo, da se je gradbena opera- 
tiva dobro usposobila oziroma opremila za 
gradnjo stanovanj, ob tem pa se poraja 
vprašanje, ali morda razpoložljive zmoglji
vosti že niso prevelike za obseg gradnje 
stanovanj, kakršnega je mogoče pričako
vati v prihodnjih letih v Mežiški dolini itd.

Pri upravljanju in gospodarjenju s 
sredstvi za kreditiranje graditve stanovanj 
pa bo treba čimprej zagotoviti odločilen 
vpliv delavcev, saj upravljavci stanovanjskih 
sredstev v bankah zdaj niso delavci. Ža to 
so se še posebej zavzeli na ravenskem 
območnem posvetovanju delegati iz Slo- 
venjega Gradca. V poslovnih bankah bi 
morali ustanoviti posebne enote za krediti
ranje stanovanjskega in komunalnega 
gospodarstva.

. Proučiti pa bo treba tudi smotrnost 
prakse, ko se kar na 26 različnih računih 
pri bankah zbirajo sredstva za stanovanjsko 
in komunalno gradnjo.

(Ma)

NOVO MESTO: KAKO POSPEŠITI GRADNJO STANOVANJ IA DELAVCE

Potrebna bo trdnejša povezava
V stanovanjskem gospo

darstvu, zlasti pri njegovem 
samoupravnem organiziranju, 
so v zadnjem času tudi na Do
lenjskem dosegli precejšen 
napredek, vendar je zlasti grad
nja stanovanj za delavce še 
prepočasna in predraga. To je 
bila najpomembnejša ugotovi
tev območnega posvetovanja v 
Novem mestu o uresničevanju 
sklepov Zveze komunistov in 
Zveze sindikatov Slovenije o 
usmerjanju in usklajevanju 
družbene akcije za gradnjo 
stanovanj za delavce. Posveto
vanja so se udeležili predstav

niki samoupravnih stanovanj
skih skupnosti ter občinskih 
organizacij ZK, ZSS in SZDL iz 
občin Črnomelj, Metlika, Novo 
mesto in Trebnje, pa tudi pred
sednik in nekateri člani skupne 
komisije Izvršnega komiteja 
predsedstva CK ZKS in RS ZSS 
za usmeijanje in usklajevanje 

' družbene akcije za gradnjo 
stanovanj za delavce.

Iz razprave lahko ugotovimo, 
da uspešnejše delovanje družbe
nih dejavnikov in še posebej 
samoupravnih stanovanjskih 
skupnosti na tem področju 
ovira predvsem pomanjkanje
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denaija za gradnjo novih in 
vzdrževanje starih stanpvanj. 
Temu so krive izredno visoke 
cene za kvadratni meter novega 
stanovanja in prenizke najem
nine, ki kljub letošnjemu povi
šanju še ne dosegajo prave 
stroškovne ravni. Največ raz
prave je bilo o oblikovanju cen 
za nova stanovanja, ki so letos 
spet močno porasle. V Metliki 
je cena za kvadratni meter 
stanovanjske površine dosegla 
že 7.800 dinaijev, v Novem 
mestu in Trebnjem pa presega 
6.000 dinaijev za kvadratni 
meter. Pri oblikovanju teh cen 
je namreč še vse preveč podjet
niške miselnosti, koordinacijski 
odbori v občinah pa so seveda 
strokovno prešibki, da bi se 
lahko enakovredno vključevali 
v oblikovanje cen. Tako gre 
zdaj v praksi bolj ali manj za 
nekakšno licitacijo z gradbeno 
operativo, ne pa za resnično 
družbeno dogovarjanje o 
oblikovanju cen v posameznih 
občinah.

Ob fem so udeleženci 
posveta menili, da bo treba slej 
ko prej doseči pri gradbeni 
operativi in izvajalcih odprta 
analizo strukture cene ter zago
toviti poštene odnose med 
vsemi udeleženci v stanovanjski 
gradnji. Na ceno stanovanja 
močno vplivajo tudi visoki 
stroški za komunalno opremlja
nje zemljišč in še nekateri drugi 
stroški, s katerimi obreme
njujejo ceno kvadratnega metra 
stanovanjske površine. Zato bo 
treba tudi na tem področju raz
mišljati o oblikovanju ustreznih 
reprodukcijskih celot oziroma o 
takih družbenih dogovorih, s 
katerimi se bodo dogovorili o 
celptnem kompleksu programi

ranja in izvajanja stanovanjske 
gradnje ali bolje o celotni iz
gradnji stanovanjskih naselij z 
vsemi spremljajočimi objekti, 
od otroških vrtcev in šol, do 
trgovin in drugih storitvenih 
objektov.

. Za učinkovitejše družbeno 
usmerjanje stanovanjske gradnje 
je nujno tudi usklajeno in 
dolgoročnejše programiranje, 
pri čemer pa so v vseh dolenj-^ 
skih občinah temeljne organiza
cije združenega dela in krajevne 
skupnosti še v velikem 
zaostanku, saj so le redke, ki že 
imajo svoj srednjeročni načrt 
stanovanjske gradnje.

Predstavniki iz Trebnjega so 
opozorili na posebne težave pri 
zbiranju denaija za gradnjo 
stanovanj. Za to občino je 
namreč značilno, da ima zelo 
veliko temeljnih organizacij 
združenega dela in drugih 
obratov, katerih sedež je v 
drugih občinah, pri čemer se 
pogosto dogaja, da delovne 
organizacije združujejo sredstva 
za stanovanjsko gradnjo v tisti 
občini, kjer je sedež obrata, ne 
pa tam, kjer delavci delajo in 
živijo. Zavoljo tega so v takih 
občinah, kjer se že tako zbere 
malo denaija za stanovanja, še 
večje težave.

Tako je očitno, da bomo 
morali v dolenjskih občinah 
trdneje povezovati vse dejav
nike v družbeno usmerjanje 
gradnje stanovanj in doseči tudi 
njihovo soodgovornost za 
hitrejšo in cenejšo gradnjo 
stanovanj za delavce. V ta priza
devanja pa se bodo morali 
učinkoviteje kot doslej vključiti 
tudi sindikati.

R. Š.,
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UVELJAVITI IZJEMO
Ko so delegati medobčin- 

skega odbora delavcev vzgoje in 
izobraževanja Ljubljana preii 
dnevi razpravljali o osnutku 
sindikalne liste 1976, so ugoto
vili, da bi v mnogih primerih za 
šolske kolektive morali občin
ski sindikalni sveti oziroma

občinski odbori sindikata dovo
liti izjeme glede dajanja bonov 
za malico med delom.

Slišali smo, da v večini šol ni 
mogoče organizirati toplega 
obroka, bodisi v šoli sami bodisi 
v dogovoru z gostinsko organi
zacijo. Prosvetni delavci se sicer

SINDIKATI V ZASAVJU BDDO MORALI TESNEJE 
SODELOVATI Z DELEGACIJAMI

Živa potreba
V dosedanjem razvoju delegatskega sistema so tudi v Zasavju 

dosegli nekaj uspehov, ki se kažejo tako v združenem delu kot v 
krajevnih skupnostih. Res pa je, da se večina delegatov in delegacij 
pritožuje zavoljo pomanjkljivega sodelovanja družbenopolitičnih 
organizacij z njimi. Delegacije v združenem delu se pogosto znaj
dejo v resnih težavah, ker nimajo dovolj opore pri sklicevanju se
stankov z delavci, da bi z njimi prediskutirali nekatere predloge, o 
katerih morajo odločati v občinski skupščini. Najbolj pa pogrešajo 
sodelovanje družbenopolitičnih organizacij splošne delegacije.

Ondan je svet sindikata 
osnovnih organizacij rudarsko- 
elektroenergetskega kombinata 
Zasavje prvič razpravljal o do
sedanjem delu splošnih dele
gacij v skupščinah samouprav
nih interesnih skupnosti. Raz
vila se je izredno zanimiva raz
prava, ki je nazorno pokazala, s 
kolikšnimi težavami se sreču
jejo delegati splošnih delegacij 

■ pri svojem delu. Njihova pove
zanost z delavci je skoraj mini
malna. Največkrat niti nimajo 
časa pregledati gradivo za seje 
skupščin samoupravnih interes
nih skupnosti, kaj šele, da bi ga 
obravnavali skupaj z delavci. 
Ugotovili pa so, da bi jim lahko 
vodstva osnovnih organizacij 
sindikata precej pomagala, če bi 
skupno pretresli posamezne za
deve iz gradiva za seje skupščin 
SIS in če bi za posamezna vpra
šanja sklicali delavce v sindikal
nih skupinah.

Splošne delegacije so in bodo 
morale odigrati izredno po
membno vlogo v svobodni me
njavi dela med združenim de
lom in samoupravnimi interes
nimi skupnostmi. Zato vodje 
splošnih delegacij;! ne samo v 
rudarskc-elektfben e r ge t ske m 
kombinatu Zasavje, temveč 
tudi v številnih drugih delovnih 
organizacijah predlagajo, naj bi

pobudo za širše utrjevanje sti
kov in povezovanja z delavci 
prevzeli tudi sindikati. V nobe
nem primeru pa ne bi smeh do
voliti, da je to sodelovanje ome
jeno samo na vsakoletne raz
prave o prispevnih stopnjah ozi
roma na potrjevanje delovnih in 
finančnih načrtov samouprav
nih interesnih skupnosti. Pove
zanost mora biti stalna. Zdru
ženo delo mora vedeti, kako sa
moupravne interesne skupnosti 
uporabljajo del njegovega do
hodka oziroma del bruto oseb
nih dohodkov delavcev, pa tudi
vphvati mora na to porabo.___

Drugo vprašanje, na katero 
delegacije še vedno utemeljeno 
opozarjajo, je prirejanje gradiva, 
ki ga prejemajo seje občinskih 
zborov ali seje skupščin SIS. 
Strokovne službe se namreč še 
vedno izogibajo temu opravilu, 
skupne strokovne službe SIS pa 
so še vedno samo posredniki 
med izvršnimi odbori skupščin 
SIS in združenim delom ter kra
jevnimi skupnostmi. Tudi zanje 
predlagajo vodje splošnih dele
gacij, da bi morah za potrebe 
delegatov prirejati gradivo, tako 
da bi dejansko lahko delavcem 
razložih, za kaj gre in kaj pred-

čati. -m—

KRANJ

VEČ USKLAJENE 
AKCIJE

Republiški odbor sindikata 
delavcev kemične industrije je 
sklenil posvetiti več pozornosti 
delovanju SOZD Kerne, 
Leka Krka in Polikema. V ta 
namen je pripravil obširen vpra
šalnik, sledilo pa bo še več raz
govorov o delovanju in organi
ziranosti posameznih SOZD. 
Prvi razgovor so predstavniki re
publiškega odbora imeli v Kra
nju, kjer so jih predstavniki 
SOZD Polikem seznanili z de
lom, težavami in razvojem sa
moupravljanja v združenem 
podjetju, ki šteje skoraj 12 ti

soč zaposlenih. Povedali so, da 
pripravljajo enotno sistemi
zacijo delovnih mest, srednje
ročni razvojni program in načr
tujejo povezovanje OZD na 
področju laminatov, premaznih 
sredstev in trgovine.

Predstavniki sindikata so po
udarili, da je potrebna večja ko
ordinacija pri posameznih akci
jah skupnega pomena, več po
zornosti bo treba posvetiti 
tekočemu planiranju in uspo
sabljanju delegatov, saj samo
upravni organi še niso polno za- 

, živeli R R-

strinjajo, daje treba preprečiti, 
da bi z boni za malico ljudje 
kupovali najrazhčnejše potreb
ščine — od tekstila do alkohol
nih pijač in cigaret, čeprav 
menijo, daje to delala le manj
šina, večina pa je, če ne že za 
malico, bone uporabila vsaj za 
nakup živil. Opozaijajo pa, da 
je pri njih najdaljši odmor dolg 
le 15 minut, da je v odmorih 
potrebno nadzorovati tudi 
malico šolarjev in da torej ni 
mogoče zapuščati šole zaradi 
odhoda na malico izven šol
skega poslopja. Šolska kuhinja 
pa je tudi po mnenju mnogih že 
preobremenjena, prav tako 
prostori, kjer dehjo šolske 
mahce. Zato predlagajo, naj bi 
šolskim kolektivom, kjer ni 
mogoče za učitelje organizirati 
toplega obroka, dovolili upo
rabo bonov. Sindikati pa naj bi 
se dogovorih z delovnimi orga
nizacijami trgovine, ki so že 
doslej sprejemale bone, da jih 
tudi poslej sprejemajo, toda le 
za nakup prehrambenega blaga, 
seveda brez alkoholnih pijač.

S. G.

V četrtek, 20. novembra, je imel svojo 
redno sejo republiški odbor Sindikata delav
cev kemične industrije Slovenije.

Ena najpomembnejših tem, ki so jih obrav
navali delegati, je bila razprava o predlogu 
samoupravnega sporazuma o ustanovitvi izo
braževalne skupnosti za dejavnost kemije, far
macije in gumarstva. Ustanovitev izobraže
valne skupnosti narekuje predvsem velike po
trebe po ozko specializiranih profilih kadrov v 
tej branži. Skupnost naj bi načrtovala, usmer
jala in ustanavljala šole oziroma oddelke za 
posamezne vrste kemijskih tehnikov, s čimer 
bi omogočila večji vpliv na politiko izobraže
vanja. Ze zdaj imamo izobraževalne centre za 
kemijo na TSŠ v Ljubljani in v Rušah ter 
dislocirane oddelke v Lendavi, Kopru, Ilirski 
Bistrici in Kranju. Po potrebi pa bi jih lahko

občasno ustanavljali tudi drugje. Ta posebna 
izobraževalna skupnost ne bi zahtevala od 
industrije dodatnih sredstev, temveč bi izko
riščala tista, ki jih ta industrija že daje kot 
prispevek republiški izobraževalni skupnosti. 
Po podatkih, ki so jih posredovali delegati, so 
o podpisu tega samoupravnega sporazuma raz
pravljali že v večini delovnih organizacij.

Druga pomembna točka dnevnega reda je 
bila obravnava in sprejem sindikalne liste za 
leto 1976. Poleg pripomb na določila sindikal
ne liste o dodatkih za ločeno življenje, jubilej
nih nagradah in še nekaterih drugih, je bila 
izrečena misel, naj bi v doglednem času izde
lali osnovne zakonitosti sindikalne liste, ki bi 
jih nato vsako leto le valorizirali.

Foto: A. AGNIČ

PLENUM RU SINDIKATA DELAVCEV STANOVANJSKE IN KOMUNALNE DEJAVNOSTI OCENIL 
UVELJAVLJANJE USTAVNE VSEBINE SAMOUPRAVLJANJA V ZDRUŽENEM DELU

Povezovanje naj bo celovito
Pri ocenjevanju dosedanjih rezul

tatov široke aktivnosti delavcev v 
stanovanjski in komunalni dejav
nosti na področju uveljavljanja 
ustavne vsebine samoupravljanja v 
združenem delu so delegati na ple
numu republiškega odbora tega 
sindikata minuli torek ugotovili, da 
so bila ta vprašanja v središču pozor
nosti osnovnih sindikalnih organi
zacij, njihovih izvršnih odborov in 
občinskih organizacij. Še vedno pa 
se dogaja, da je akcija v mnogih 
delovnih organizacijah usmerjena 
zgolj v uresničevanje dela ustavne 
vsebine samoupravljanja v združe
nem delu, kot je konstituiranje orga
nizacij združenega dela stanovanj
skega in komunalnega gospodarstva, 
sprejetje notranjih splošnih samo
upravnih aktov itd., ne pa v celovito 
uresničevanje samoupravne organizi
ranosti. To je značilno predvsem za 
tiste delovne organizacije, ,kjer 
akcija za uveljavljanje ustavne vse
bine samoupravljanja iz bolj ali manj 
nerazumljivih razlogov ni dovolj 
„ogrela“ delavcev in kjer niso jasno 
določili nosilcev nalog in odgovor
nosti. V takih okoljih bodo morale 
osnovne organizacije sindikata in 
občinske organizacije s stalnim 
spodbujanjem k samoupravni 
preobrazbi v združenem delu mobi
lizirati vse delavce za uresničevanje 
ustavne vsebine samoupravljanja.

Medtem ko je stanovanjsko 
gospodarstvo v • dobršni meri že 
povezano med seboj, potekajo 
integracijska gibanja v komunalni 
dejavnosti zelo počasi, čeprav so 
nedavni posveti v Postojni, Ljubljani 
in Mariboru pokazali, da domala v 
vseh komunalnih delovnih organi
zacijah vidijo temelj svojega nadalj
njega razvoja v celovitem povezo
vanju s sorodnimi dejavnostmi 
bodisi v občinah ali v regijah. Ven
dar pa dosedanje povezave niso ne 
dovolj v duhu nove ustave ne dovolj 
obsežne v vertikalnih povezavah in 
tudi ne teoretično dovolj široke, da 
bi lahko bili z doseženimi rezultati 
zadovoljni,

SPET
LASTNE KORISTI!

Najpomembnejši očitek, ki ga 
lahko izrečemo na račun povezoval
nih gibanj v komunalnem gospo
darstvu, pa je, da so se podjetja 

. doslej bolj ali manj povezovala pred
vsem zaradi lastnih koristi - torej 
zavoljo delitve trga in ohranjanja 
monopolnih odnosov na tem trgu. 
Tako še ni dosežena celovitost 
povezovanj, manjka namreč tisti 
element, ki je temelj za uspešnejše 
delovanje komunalnega gospo
darstva in ki lahko zagotovi njego
vim porabnikom predvsem cenejše, 
hitrejše in boljše storitve. Prav v tem 
lahko komunalcem očitamo, da se 
večinoma zapirajo v ozke občinske 
meje, da celo večje grupacije v 
povezovanju niso segle prek občin
skih plotov.

Kako se spoprijeti z naštetimi in 
drugimi težavami, ki spremljajo

integracijske procese v komunalnem 
gospodarstvu in Id slabo vplivajo 
tudi na končne rezultate te dejav
nosti -j na razmeroma nizko akumu- 
lativnost, na nizke osebne prejemke 
komunalnih delavcev in na nezado
voljivo raven komunalnih storitev? 
Na ta vprašanja so skušali poiskati 
ustrezne odgovore na zadnjem ple
numu republiškega odbora sindikata 
stanovanjske in komunalne dejav
nosti. Iz razprave se je jasno izlu
ščila misel, da je treba predvsem 
doseči, da bodo delavci v temeljnih 
in drugih organizacijah združenega 
dela sami začutili korist povezo
vanja dela in sredstev, to pomeni, da 
bo potrebno povečati neposredni 
vpliv delavcev na integracijska giba
nja. Le tako bodo povezovanja 
pomenila resnično združevanje dela 
in sredstev in ne bodo samo odraz 
tržnih vplivov, kakor je to bilo 
doslej v mnogih primerih.

Med sprejetimi stališči in sklepi o 
nadaljnjih nalogah sindikata delav
cev stanovanjske in komunalne 
dejavnosti pri uresničevanju ustavne 
vsebine samoupravljanja v združe
nem delu velja opozoriti tudi na to, 
da bodo morale občinske organiza
cije sindikata posvetiti nekaterim 
področjem, kot so predvsem do
sledno uveljavljanje samoupravnih 
odnosov, združevanje dela in 
sredstev, konstituiranje samouprav
nih interesnih skupnosti itd., posve
titi posebno pozornost. Zato je 
republiški odbor zadolžil občinske 
in medobčinske odbore, da morajo 
vsi na novo sprejeti programi osnov
nih in občinskih organizacij vsebo
vati konkretne naloge in akcije na 
področju uresničevanja samouprave 
organiziranosti v združenem delu 
stanovanjske in komunalne dejav
nosti.

-iv

Kaj je s samoupravo v TOZD?
Republiški odbor Sindikata delavcev v kmetijstvu, živilski in 

tobačni industriji Slovenije je imel na začetku tedna plenarno sejo. 
Razpravljal je o aktivnosti sindikata pri uveljavljanju vsebine 
samoupravljanja v temeljnih organizacijah združenega dela kme
tijstva, živilske in tobačne industrije in o kolektivni pogodbi o 
delovnih razmerjih med delavci in zasebnimi delodajalci. Določil je 
tudi kriterije za sestavo novega republiškega odbora.

RO sindikata „kmetijcev“ je bil ospredje v razpravi na seji republf 
zadnje mesece zelo dejaven pri uve
ljavljanju ustavne vsebine samo
upravljanja v TOZD. Da bi lahko 
ugotovil rezultate delovanja, je v 
dogovoru z občinskimi odbori v sep
tembru in oktobru organiziral re
gionalne posvete v Postojni, Ljublja
ni, Celju, Žalcu, Mariboru, in v Mur
ski Soboti. Na posvetih so največ 
govorili o nadaljnjem razvoju samo
upravljanja v TOZD agroživilstva, o 
integracijah in o delavski kontroli.
Tako so tudi ta vprašanja silila v

V sredo in četrtek minuli teden je obidca- 
la Republiški odbor sindikata delavcev trgo
vine Slovenije sindikalna delegacija iz Nor- 
veške.

Kare Hansen, podpredsednik norveškega 
sindikata trgovinskih delavcev in član glav
nega odbora Bjom Hansen sta se najprej po
govarjala s člani RO Sindikata delavcev trgo
vine Slovenije, in to predvsem o orga
nizacijski strukturi našega sindikata, zani
mala sta se tudi za delovanje našega sin
dikata na socialnem področju, in za splošne 
probleme trgovine pri nas.

Norve&a sindikalna delavca, ki sta gosta 
zveznega odbora sindikata delavcev trgovine, 
sta obidcala tudi Trgovsko podjetje Merkur v 
Kranju in se s tamkajšnjimi sindikalnimi de
lavci pogovarjala o delu sindikata v delovni 
organizaciji.

FOTO: A. AGNIČ

škega odbora.
„Ko analiziramo oblikovanje te

meljnih organizacij združenega dela 
in uveljavljanje novih, zlasti pa druž
benoekonomskih odnosov med te
meljnimi organizacijami združenega 
dela, ugotavljamo, da ni nadaljnjih 
procesov ustanavljanja temeljnih 
organizacij združenega dela v posa
meznih delovnih organizacijah, pač 
pa, da je položaj takšen, kakor je bil 
po opravljenem konstituiranju 
TOZD proti koncu 1973. leta in v 
začetku 1974. leta,“ je dejal pod
predsednik RO Miran Heric, ki je 
pripravil gradivo za razpravo. Potem 
je nadaljeval:

„Razen v nekaterih primerih - 
Intes, kjer so delavci letos organizi
rali 5 novih TOZD — so razmere 
takšne, kot so bile prej. Glede na 
dejstvo, da je bilo konstituiranje 
TOZD v agroživilstvu po ocenah, ki 
smo jih sprejeli v našem sindikatu, 
več ali manj zadovoljivo opravljeno, 
saj nismo imeli pravzaprav nobenih 
ekscesnih primerov, moramo svojo 
pozornost posvetiti predvsem oceni 
uveljavljanja družbenoekonomskih 
odnosov v novo nastlih TOZD in v 
njihovem povezovanju v delovne in 
v sestavljene organizacije združenega 
dela. Ugotavljamo, da je bila - kljub 
nekaterim odporom v posameznih 
primerih - izvršena razdelitev 
imetja in sredstev po TOZD bolj ali 
manj formalno in brez upoštevanja

prejšnjih prispevkov delavcev delov
ne organizacije, ki so se organizirale 
kot TOZD.,

Problemi se porajajo prav tam, 
kjer pri razdelitvi sredstev niso bila 
upoštevana ustavna načela. To velja 
še prav posebej v primerih, ko so se 
začele temeljne organizacije vesti 
podjetniško in sprejemajo samo tiste 
skupne dogovore oziroma odločitve, 
ki so njim v prid, nikakor pa nočejo 
videti medsebojne soodvisnosti in 
povezanosti."

Omenih smo }e nekaj misli in 
trditev iz osnovnega gradiva, ki so ga 
— naj omenimo dejstvo, ki nikakor 
ni obrobno - člani predsedstva so 
soglasno sprejeli kot rezultat dobro 
opravljenega dela. V razpravi so ga 
le še dopolnjevali s konkretnimi pri- 

. meri „s terena", kar z drugimi bese
dami tudi pomeni, da uveljavljanje 
ustavnih načel v TOZD marsikje še 
ni prišlo kaj dlje od skromnih začet
kov. Sindikati pa ob takem razvoju 
nikakor ne morejo stati ob strani.

I Nekaj podobnega bi lahko rekli 
' tudi za delavsko kontrolo. Dejstvo 
je, da so organe delavske kontrole 
sicer povsod ustanovili, vendar le-ti 
še „niso zaživeli". Po „signalih s 
terena" je videti, da se člani delav
ske kontrole vse preveč boje mašče
vanj in sankcij (koga? ). Vse tudi 
kaže, da bi bilo za kvalitetno delo
vanje delavske kontrole potrebno 
neposredno sodelovanje s samo
upravnimi organi. Za njihovo učin
kovitost pri delu bi bilo vsekakor 
koristno, če bi bili celoviteje ob
veščeni, seznanjeni z negativnimi 
pojavi. .. Vsekakor vzbuja skrb, da 
delavska kontrola največkrat sploh 
nima svojega delovnega načrta, 
njeno delovanje pa največkrat teče 
po stranskem tiru. j j
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Doklej po starem
Zaloge, v katerih so omrt

vičene milijarde obratnih 
sredstev gospodarstva (lastna 
in kreditna sredstva), so le
tos za 42 % višje v primeijavi 
z minulim letom. Ta denar 
zaradi počasnega obračanja 
ne prinaša ustreznih učinkov 
in predvidenega dohodka, 
po drugi strani pa ostajajo 
nespremenjeni določeni dav
ki ne glede na to, ali gre 
posamezen proizvod v pro
dajo ali ne. Prihaja do zasto
jev v proizvodnem procesu, 
mnoge OZD so prisiljene, da 
zmanjšujejo svojo akumula
cijo oziroma razmeije med 
skladi in osebnimi dohodki.

Federacija je že pokazala 
dobro voljo — z zmanjševa
njem oziroma z ukinitvijo 
nekaterih prometnih devkov 
— gospodarstvo pa še ni pri
spevalo svojega deleža. Sko
raj ni sezonskih prodaj, pod
jetja ne prilagajajo cen svojih 
izdelkov cenam na tujih 
trgih itd. Skrajni čas pa je, 
da bi OZD začele resno upo
števati nekatere značilnosti 
domačega in tujega trga; z 
domačega, da je kupna moč 
naših potrošnikov že na kri
tični meji, s tujega, da je 
naše blago na tujem dražje 
za 15 do 30 % in v nekate
rih primerih celo za 50 %.

ČRNA GORA

Trnova pota 
delavske kontrole

Organi delavskih kontrol so doslej 
v Črni gori v večini temeljnih in 
drugih organizacij združenega dela 
posvetili največ pozornosti organiza
cijskim vprašanjem, le malo pa bi
stvenim. Tako so se v mnogih TOZD 
samoupravne delavske kontrole 
ukvarjale predvsem z vprašanji, kot 
so pravilnost potnih nalogov, kdo je 
bil na reprezentativnem kosilu, kje 
in kako dolgo so bili na poti služ
beni avtomobili itd. Tudi organiza
cijska vprašanja organi samoupravne 
delavske kontrole urejajo dokaj raz
lično. Tako so, denimo, samouprav
no delavsko kontrolo v nekaterih 
TOZD opredelili v samoupravnih
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sporazumih o združevanju, drugje v 
statutih, v tretjih imajo posebne sa
moupravne sporazume o samouprav
ni delavski kontroli, marsikje pa 
sploh nimajo normativnega akta o 
njenem delovanju. Različno je opre
deljeno tudi trajanje mandatov čla
nov samoupravne delavske kontrole 
-- ponekod za eno, drugje za dve leti 
ali pa mandat sploh ni določen. 
Enako je tudi z vprašanjem, komu 
poročati o nepravilnostih. Tako sa
moupravna delavska kontrola po
nekod obvešča o nepravilnostih 
zbor delavcev, drugje organe uprav
ljanja ali direktorja TOZD, direk
torja OZD itd.

Kakšne stanovanjske 
zadruge?

Komisija za stanovanjsko-ko- 
munalna vprašanja sveta zveze 
sindikatov Hrvaške je razprav
ljala o predlogu zakona o stano
vanjskih zadrugah. Predlog vse
buje dve variantio zaprtem 
in odprtem tipu stanovanjskih 
zadrug, ki morajo postati del 
usmerjene stanovanjske gradnje 
znotraj SIS za gradnjo stano
vanj v občinah. Komisija je za
htevala tudi podrobnejšo opre
delitev olajšav, ki naj bi jih 
družba nudila tem zadrugam 
zlasti pri nakupu stavbnega

zemljišča in pri davčni ter kre
ditni politiki. Omenili so potre
bo po revalorizaciji stanovanj
skih kreditov v določenem ča
sovnem obdobju, da bi lahko že 
kar smešno nizka kreditna od
plačila povečali in tako zbrali 
več denarja za gradnjo novih 
stanovanj.

Poudarili so, da bi morale 
sindikalne organizacije postati 
soudeleženke akcije pri oživlja
nju SIS za gradnjo stanovanj, 
saj se tretjina SIS še ni pripra
vila za uspešno delovanje.

ZAKAJ UPADANJE 
PRODUKTIVNOSTI DELA

Upadanje produktivnosti dela je vsak dan 
bolj očitno. Ce ne bomo odločno in kmalu 
zaustavili tega procesa, se zna zgoditi, da bo 
produktivnost ob koncu leta takšna, kakršna je 
bila v minulem letu. Vse namreč kaže, da se bo 
povečala le za 1 % namesto predvidenih 3,5 %, 
ob visoki stopnji zaposlovanja - 5 7o, namesto 
predvidenih 3,5 %., Tudi podatki o gibanju eko
nomičnosti v zadnjih dveh letih ne obetajo nič 
dobrega. Hitreje se povečujejo stroški kot skup
ni dohodek pa tudi dohodek, ustvarjen glede na 
poprečno porabo sredstev, se je v industriji 
začel zmanjševati.

V industriji so velike razlike med posamez
nimi panogami in grupacijami - od povečanja 
produktivnosti za 11 % v kovinski industriji, do 
11 odstotnega padca v živilski industriji. Poleg 
živilske industrije še 8 panog ne dosega ravni 
produktivnosti v minulem letu. V teh panogah 
pa je zaposlovanje naraščalo hitreje od proiz
vodnje. Še več - med temi panogami so tudi tri, 
to je živilska, lesna ter industrija papirja, ki so v 
primerjavi z osemmesečnim obdobjem minulega 
leta povečale število delavcev celo do 6%, pri 
tem pa zmanjšale obseg proizvodnje za 2 do 
6%. V posameznih primerih sq nekatere panoge 
povečale število zaposlenih celo za 10 do 11 %, 
pri tem pa je njihova proizvodnja upadla za 5 
do 10 %, kar so najbolj izraziti primeri eksten
zivnega zaposlovanja.

Naše in tuje izkušnje dokazujejo, da lahko 
iščemo trajne rešitve za bolj dinamičen in sta
bilnejši razvoj samo v boljšem gospodarjenju. In 
kako izboljšati gospodarjenje?

Največja rezerva za povečanje produktivnosti 
je nedvomno v tem, da delavec in temeljna 
organizacija razpolagata z dohodkom. Pomemb- ■ 
ne rezerve za večjo produktivnost se skrivajo

MAKEDONIJA

Manj
razvitih — 

14 občin
IS SR Makedonije je potr

dil osnutek zakona o pod
ročjih, ki jih bodo v obdob
ju 1976 do 1980 podpirali 
kot gospodarsko manj raz
vite. Takšen status bodo v 
naslednjih 5 letih imele ob
čine: Berovo, Makedonski 
Brod, Vinica, Gostivar, De- 
bar, Demir-Hisar, Kičevo, 
Kratovo, Kriva Palanka, 
Kruševo, Radoviš, Resen, 
Struga in Tetovo.

tudi na področju boljše organizacije dela. Izpol
nitvi in razvijanju samoupravne organizacije 
dela doslej nismo posvečali dovolj pozornosti: 
temeljila je na prilagojenih modelih sistema 
organizacije, izdelanih v zahodni ekonomiji, ki 
ne morejo več ostati temelj naše samoupravne 
organizacije. Prehod v razvito industrijsko druž
bo zahteva načrtno gospodarstvo. V naših' raz
merah ga lahko uspešno uresniči samo organi
zirano združeno delo in zato ni dvoma, v kateri 

■ smeri se bo razvijala organizacija dela pri nas. 
Prave bitke za večjo produktivnost ne more biti 
brez spodbudne delitve. V praksi počasi uva
jamo rešitve, ki spodbujajo delo oziroma pre
prečujejo nedelo. Še vedno nismo pripravili 
takšnih samoupravnih sporazumov o pridobi
vanju in delitvi dohodka v organizacijah združe
nega dela, s pomočjo katerih je možno deliti 
visoke zaslužke za dobro opravljeno delo. Če ne 
bomo zagotovili možnosti za visoke zaslužke, 
bodo najboljši delavci in strokovnjaki še naprej 
menjavali zaposlitev ali odhajali v tujino. Toda 
visoki zaslužki morajo biti rezultat dela, pove
čane produktivnosti, pridobljeni morajo biti na 
podlagi meril o delitvi po delu. Meje lahko 
postavljamo samo za nedelo, tam pa, kjer je 
delo možno meriti, ne bi smelo biti omejitve 
osebnih dohodkov. Odnos do dela in nedela 
sodi torej med najpomembnejša vprašanja v 
akciji za stabilizacijo in produktivnost, ki jo 
moramo pospeševati z vsemi sredstvi. Velike 
rezerve za povečanje proizvodnje, produktiv
nosti in dohodka so tudi v dejavnosti in uspo
sobljenosti strokovnjakov. Ne smeli pa bi se še 
naprej zanašati le na njihovo zavest, pri tem pa 
ne ustvarjati meril, po katerih naj bi tudi njihovi 
osebni dohodki naraščali v skladu z njihovim 
prizadevanjem in delovnim prispevkom.

V.B.

BOSNA IN HERCEGOVINA

Petnajsto univerzitetno 
središče

Banja Luka je tudi uradno 
postala 15. univerzitetno sre
dišče v državi in drugo v repu
bliki. V sestavu najmlajše uni
verze so. poleg petih fakultet in 
treh' višjih šol iz Banja Luke in 
Bihača tudi štirje znanstveni in
štituti, trije razvojni centri in en 
zavod, kar vse govori o močni1

povezavi znanosti z gospodar
stvom. Po besedah Seida Ma- 
glajlije, predsednika Občinske 
skupščine Banja Luka, bo uni
verza povsem odprta in tesno 
povezana z združenim delom. 
Univerza ne bo imela le re
gionalnega, temveč jugoslovan
ski pomen.

Kam s traktorji po letu 1980?
Sekretariati za kmetijstvo in 

gospodarstvo zbornice republik 
in pokrajin so skupaj s kmetij
skimi organizacijami in kmetij
skimi strokovnimi službami iz
računali, da bo kmetijstvo v 
Jugoslaviji leta 1980 potrebo
valo kakih 46.000 traktoijev. 
Razvojni programi domače in

dustrije traktoijev pa kažejo, da 
bodo leta 1980 proizvedli
120.000 traktoijev. Tako bo se
danjih 6 tovarn traktoijev pove
čalo proizvodnjo s 40.000 na
73.000 traktorjev, občine in to
varne, ki se prav tako namera
vajo ukvarjati s proizvodnjo 
traktoijev, pa načrtujejo grad
njo še novih 7 tovarn s skupno 
zmogljivostjo 44.000 traktor
jev.

Ti programi pa niso več samo 
številke na papiiju, saj so odlo
čitve o gradnji novih tovarn in 
razširitev zmogljivosti sedanjih 
praktične že sprejeli, gradnja pa 
se je tudi že začela. To, kaj bo s 
traktoiji, ki jih kmetijstvo ne 
bo moglo pokupiti, nikogar ne 
zanima. Načrtovalci očitno ra
čunajo, da se bo stvar že kako
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uredila, saj bo takrat v tovarnah 
že zaposleno toliko več delav
cev, da bo njihova usoda in s 
tem usoda tovarne postala skrb 
vse družbe. Zakaj bi potem to
varniški planerji in funkcionaiji 
občin, ki jih v to silijo, o tem že 
sedaj premišljevali.

Na sestanku predstavnikov 
poslovnega združenja jugoslo
vanske industrije kmetijskih 
strojev z novinarji so med dru
gim povedali, da so bili mnogi 
načrti sestavljeni brez posveto
vanja; vsak je delal zase, ne 
glede na druge. Plan pa bi moral 
biti med drugim rezultat druž
beno usklajenega dogovora vseh 
proizvajalcev znotraj gospodar
ske panoge. Dogovora pa za 
zdaj ni mogoče doseči, saj 
nihče noče odstopiti od svoje 
zamisli!

Krediti za 
upravičene naložbe

Beograjska banka je odobrila 
kredite 35 delovnim organizaci
jam v višini 595 milijonov di- 
naijev za kritje upravičeno pre
koračenih'investicij. Po oceni 
njene pristojne strokovne služ
be je v omenjenih organizacijah 
prišlo do prekoračitve predra
čunske vrednosti investicij v 
gradnji zaradi napačne ocene 
investitoijev. Temu je znatno 
pripomogla tudi inflacija, po
sebno pri delih montaže in

gradnje. Povečane cene so vpli
vale tudi na večje stroške na
kupa domače in uvožene opre
me. Končno je na prekoračitev 
investicij v gradnji vplivala tudi 
sprememba investicijskih pro
gramov. Skupna vrednost pre
koračenih investicij znaša 833 
milijonov din, vendar bodo raz
liko med bančnimi krediti in 
stvarno prekoračitvijo krile 
OZD same s sredstvi iz drugih 
virov financiranja.

FRANCE POPIT, pred
sednik CK ZKS, ob pode
litvi odlikovanj nekda
njim partizanskim ko
mandantom :

Noben vojaški zgodovinar 
ali kronist, ki raziskuje so
dobno jugoslovansko in slo
vensko vojaško tradicijo ter 
revolucionarne izvore naše 
vojaške doktrine, ne bo mo
gel mimo imen slovenskih 
partizanskih poveljnikov. 
Vendar o njihovem prispev
ku k socialistični revoluciji 
in boju za svobodo danes ne 
govorimo samo zato, da bi 
izrazili svoj spoštljiv odnos 
do preteklosti, do Velikega 
časa revolucije in ljudi, ki so 
se v tem nesebično žrtvovali 
za vse, kar danes imamo. O' 
značaju naše narodnoosvo
bodilne vojske in o vlogi na
ših partizanskih poveljnikov 
govorimo zato, ker so voja- 
_ške izkušnje iz let narodno
osvobodilnega boja še danes 
aktualne ne le za graditev na
šega koncepta splošnega ljud
skega odpora, marveč za sle
herno ljudstvo, ki se bojuje 
za svojo svobodo.

STANE DOLANC, sekre
tar IK predsedstva CK 
ZKJ, na posvetovanju o 
nalogah ZK v preskrbi 
občanov z živili:

Pri nas se večkrat misli, da 
je preskrba prebivalstva le 
problem federacije, da so za 
to predvsem odgovorni zvez
ni izvršni svet in njegovi 
organi Menim, da moramo 
opraviti s tem. Zvezni izvršni 
svet in njegovi organi imajo 
seveda pn tem svoj del odgo
vornosti ^vendar so za to od
govorni tudi vsi subjekti in 
osnovne celice naše družbe, 
se pravi temeljne organizacije 
združenega dela, krajevne 
skupnosti, občine, republike 
in pokrajine; in na vseh teh 
stopnjah bi morali izobliko
vati zasnovo in organizacijo 
preskrbe prebivalstva kot 
tudi rezerve in ne le na stop
nji federacije..

Vsekakor je nujno takoj 
začeti ustvarjati reprodukcij
ske celote, vendar ne admim- 
strativno. Brez tega bomo 
probleme reševali od danes 
do jutri in vse te rešitve'bodo 
kratkoročne, potem pa bi se 
spet čez nekaj mesecev znašli 
v pomanjkanju, cene bi spet 
poskočile, če ne bi imeli iz
delanega koncepta proizvod
nje ter predelave in prometa 
na tem področju našega eko
nomskega življenja. Tako ob
delana zasnova, verjetno 
organizacijsko postavljena v 
okvire reprodukcijskih celot, 
mora izražati tako interes 
proizvajalcev kot tudi inte
rese predelovalcev in pro
meta ter, razumljivo, interes - 
porabnikov. Tudi to je treba 
združiti.. .

SPASOJE MEDENICA, 
podpredsednik IS skup
ščine Črne gore, za Poli
tiko:

Velike težave, Id jih čuti
mo v gospodarstvu naše re
publike, izvirajo iz naše 
usmerjenosti v gradnjo nekaj 
velikih industrijskih infra
strukturnih objektov, katerih 
dograditev pa je eden gjavnih 
pogojev za nadaljnji razvoj 
republike. Nepravočasna do
graditev teh objektov vpliva 
tudi na podaljšanje težav re
publiškega gospodarstva. Jas
no je, da so prizadevanja 
subjektivnih dejavnikov v re
publiki za dokončanje teh 
objektov objektivno povzro
čila, da so bila zato njihova 
prizadevanja manjša pn reše
vanju drugih problemov go
spodarstva. Tudi del sred
stev, ki jih je to gospodarstvo 
potrebovalo, je bil včasih 
usmerjen za dograditev veli
kih objektov. Samo na Mra- 
tinju, progi Beograd-Bar, ce
mentarni Hevlje in v rudni
kih boksita pn Nikšiču je še 
za milijardo 200 milijonov 
dinarjev neporavnanih preko
račitev investicij.

Novi krediti povečujejo,že 
sicer visoke kreditne obvez
nosti gospodarstva. Podatek, 
da lastna udeležba gospodar
stva Črne gore v investicijah 
znaša le 10,7 % medtem ko 
je ta delež v državi 35 %, 
zgovorno ponazarja visoko 
prezadolženost in nizko aku- 
mulativnost. Predvidevamo, 
naj bi se v prihodnjem sred- 
njeročnem obdobju lastna 
udeležba v investicijah go
spodarstva povečala na 20 %,. 
čeprav se osebno sprašujem, 
ali je to sploh možno.



»Okrogla
miza«

Pobuda za pogovor za 
„okroglo mizo“ na temo 
„Zdravstvena rekreacija 
delavcev11 je prišla iz de- / 
lovnega kolektiva „Plava 
laguna" iz Poreča. V tem 
hrvaškem turisti čno-ho- 
telskem podjetju so sto
rili zares veliko, da bi de
lovnim ljudem omogočili 
kar največ tega, kar je v 
tem trenutku možno nu
diti na področju športne 
in zdravstvene rekreacije. 
V zadnjih letih so zgradili 
na desetine športnih 
objektov, trim kabinetov, 
ambulant in nastanitve
nih zmogljivosti.

Pobudo „Plave lagu- 
ne" smo prejeli in skupaj 
z RS ZSS sektorjem za 
šport in rekreacijo orga
nizirali pogovor za 
„okroglo mizo", ki je bil 
minuli petek v Domu sin
dikatov v Ljubljani. O 
koristnosti pogovora na 
temo zdravstvene rekrea
cije delavcev priča tudi 
udeležba, saj so za „okro- 
glo mizo" sedli predstav
niki vseh večjih slo
venskih delovnih orga
nizacij, družbenopoli
tičnih organizacij in 
družbenopolitičnih skup
nosti ter zdravstveni de
lavci s področja medicine 
dela.

Ta trenutek lahko oce
nimo, da je pogovor za 
„okroglo mizo" uspel, saj 
so bili pred nami razgr
njeni in prikazani vsi 
bistveni problemi s po
dročja zdravstvene pre
ventive kot tudi športne 
rekreacije zaposlenih.

„Še bolje bi seveda 
bilo, če bi do takšnega 
razgovora prišlo pred de
setimi ah vsaj petimi leti, 
saj je ta dejavnost nadvse 
pomembna za boljše 
z dravje in delo naših de 
lavcev in tudi za obramb
no moč naših narodov," 
je med drugim dejal dr. 
Samo Modic, direktor In
štituta za medicino dela, 
prometa in športa, ki je 
naš pogovor za „okroglo 
mizo" tudi vodil.



Mag. sc. Samo Modic, dr. med. - Klinični center v Ljubljani,
Inštitut za medicino dela, prometa in športa

ZDRAVSTVENO-PRE VENTIVNA 
REKREACIJA DELAVCEV
Problematika

V skladu z našo ustavo in iz 
nje izhajajočimi predpisi naj' 
delavci odločajo o sredstvih za 
delo, o delovnih razmerah, o 
rezultatih dela, o celotni druž
beni produkciji in tudi o zdrav
stveno prev entivni rekreaciji 
delavcev.

Čeprav so sprva mislili, da se 
človek lahko povsem prilagodi 
delu, nas bliskoviti razvoj zna
nosti in tehnike vse bolj opo
zarjata, da moramo delovni pro
ces, delovne priprave, delovno 
okolje, organizacijo dela in de
lovni čas prilagoditi delavcu. 
Sem sodi tudi vprašanje odmo
rov, dnevnih in tedenskih po
čitkov, letnih dopustov in 

. zdravstveno preventivne re
kreacije delavcev. Vse to spod
buja delavca, dviga osebno in 
družbeno produktivnost.

Človeški organizem se brani 
pred prevelikimi telesnimi in 
duševnimi napori, pred škodlji
vostmi pri delu, z utrujenostjo 
in s fluktuacijo; poškodbe pri 
delu in poklicne bolezni nara
ščajo, prav tako bolniški stalež. 
Bolezni in poškodbe se lahko 
končajo z invalidnostjo ali celo 
s prerano smrtjo. Vsak od teh 
pojavov (negativni kazalci 
zdravja delavcev) znižuje oseb
no in družbeno produktivnost, 
narodni dohodek in življenjsko 
raven nas vseh pa tudi obramb
ne sposobnosti naroda. Vemo, 
da je nešteto dejavnikov, ki 
vplivajo na dinamično ravno
vesje delavec — delovno mesto. 
Lahko jih združimo v nekaj 
skupin:

- delavec: njegove telesne in 
duševne sposobnosti (lastnosti, 
njegovo zdravstveno stanje in 
delovna zmogljivost (delavčeva 
reaktivnost);

- delovno mesto: telesne in 
duševne obremenitve pri delu; 
fizikalne, kemične in biološke 
škodljivosti; psiho-socialne in 
družbenoekonomske razmere 
pri delu (položaj delavca, samo
upravljanje, odločanje o eno
stavni in razširjeni reprodukciji, 
medsebojni odnosi...);

- širše okolje: fizikalni, ke
mični in biološki dejavniki šir
šega okolja (onesnaženje živ
ljenjskega okolja); življenjske in 
družbene razmere v TOZD, 
OZD, v krajevni skupnosti, ob
čini, republiki...;

— varstvo pri delu: tehnični, 
zdravstveni, socialni, vzgojni, 
pravni in drugi ukrepi.

Med varstvene ukrepe v šir
šem pomenu besed sodijo tudi 
odmori, dnevni in tedenski po

Mag. sc. Samo Modic

čitek in letni dopust pa tudi 
zdravstveno preventivna re
kreacija delavcev.

Odmor (prekinitev ali spre
memba delovne aktivnosti) je 
najbolj uspešen ukrep za pre
prečevanje utrujenosti pri delu. 
Kar zadeva odmor, mora ekipa 
strokovnjakov (strokovnjak za 
rekreacijo, zdravnik — specialist 
medicine dela, psiholog de
la...) najti najbolj smotrne 
odgovore na naslednja vpra
šanja: kdaj, koliko časa, koliko 
odmorov, kakšen odmor? (ak
tiven in pasiven).

Dnevni in tedenski počitek 
bi morali izpolniti z usmerjeno 
aktivno rekreacijo (rekreacija je 
zbir vseh aktivnosti, ki jih izva
jamo zavoljo počitka in raz
vedrila, potem ko smo se osvo
bodili vseh poklicnih, družin
skih in družbenih obveznosti).

Idealno bi bilo dan preživeti 
takole:

— osem ur dela,
— osem ur rekreacije,
— osem ur spanja.
Dejansko pa čas za poklicne,

družinske in družbene obvez
nosti širimo ne le na račun re
kreacije, temveč celo na račun 
spanja. Spanje kot končna 
oblika pasivnega počitka služi 
za obnavljanje telesne in du
ševne moči in je življenjska po
treba človeškega organizma. Pri 
nas smotrno porabo prostega

časa moti nadurno in honorar
no delo, šolanje, strokovno iz
obraževanje in izpopolnjevanje, 
neurejene servisne službe, od
daljenost od delovnega mesta, 
pomanjkljive možnosti za re
kreacijo v domačem kraju itd. 
Kljub vsem tem težavam pa ne 
bi smeli vreči puške v komzo. 
Na to nas namreč opozarjajo 
podatki o pričakovani živ
ljenjski dobi, ki pri slovenskih 
moških nad 45 let stagnira (pri 
ženskah še vedno raste), po
datki o vzrokih invalidnosti in 
umrljivosti (kronično-degene- 
rativnc bolezni obtočil, dihal, 
gibal, novotvorbe, duševne 
motnje, poškodbe pri delu in 
poklicne bolezni). Ta skupina 
obolenj je namreč med drugim 
pogojena z našim načinom živ
ljenja, z našimi razvadami (alko
hol, kajenje, neustrezna pre
hrana), - s stresom pri delu in 
doma, s škodljivostmi pri delu, 
z onesnaženjem življenjskega 
okolja; k temu mnogo pripo
more tudi naša neaktivnost. 
Premalo se gibljemo, neustrez
no reagiramo v novih življenj
skih in delovnih razmerah 
(neizobraženi, nevzgojeni, ne- 
osveščeni).

SRS št. 38/74), predpisi s pod
ročja pokojninskega in invalid
skega zavarovanja in tisti, ki 
obravnavajo pridobitev pokoj
nine na podlagi zavarovalne 
dobe, ki se šteje s povečanjem, 
Pravilnik o načinu in postopku 
za opravljanje preventivnih 
zdravstvenih pregledov delavcev 
(Ur. 1. SRS, št. 33/71) predvi
devajo tudi varstvene ukrepe, ki 
sodijo v področje zdravstveno 
preventivne rekreacije delavcev.

Zaključki
Načrtovalni aktivni odmor in 

počitek je z zdravstveno pre
ventivnega stališča pomemben 
ukrep ža boljše varovanje živ
ljenja, zdravja in delovne zmog
ljivosti naših delavcev.

Načrtovati bi morali posebej 
ukrepe za aktivni odmor, dnev
ni in tedenski počitek, letni do
pust in posebej ukrepe v zvezi z 
zdravstveno preventivno re
kreacijo delavcev.

Merila za uporabnike teh ak
tivnosti bodo različna, med 
drugim tudi zdravstvena. Ta 
merila bi bilo treba poenotiti in 
jih družbeno verificirati.

Nosilci vseh teh prizadevanj

V razpravo je posegla tudi Nada Račič (v sredini) predstavnica 
republiškega sekretariata za industrijo — sektor za turizem

Zakonodaja
Zakonodaja o medsebojnih 

razmerjih delavcev v združenem 
delu in delovna razmerja med 
delavci in zasebnimi delodajalci 
(Republika ureditev s komen
tarjem, ČZP Gospodarski vest
nik I. knjiga, str. 27, Ljubljana 
1974), Zakon o varstvu pri delu 
(Ur. L SRS št. 32/74), Zakon o 
zdravstvenem varstvu (Ur. 1.

bi morali biti sindikati, samo
upravne delovne in interesne 
skupnosti, pri čemer bi morala 
sodelovati skupina strokovnja
kov, v kateri'so med drugim: 
strokovnjaki za usmerjeno 
zdravstveno preventivno re
kreacijo delavcev, zdravniki — 
specialisti medicine dela in spe- 

* cialisti drugih strok, psihologi 
dela in športa ter drugi.
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POMEN ŠPORTNE REKREACIJE 
ZA ZDRAVJE IN DELOVNO 
SPOSOBNOST STAREJŠIH OBČANOV

Na nedavnem portoroškem 
posvetovanju o varnosti pri delu 
je predsednik slovenskih sindi
katov inž. Janez Barborič ugo
tovil, da modernizacija delovnih 
procesov še ni dala pričakova
nih učinkov v večji humaniza
ciji dela. Posebej je opozoril na 
probleme izobraževanja za bolj 
varno delo kot tudi na bolj 
učinkovito preventivo ter na 
približevanje zdravstva delov
nim organizacijam. Kako ak
tualna so ta vprašanja, lahko 
sklepamo po ugotovitvi na 
istem posvetovanju, namreč, da 
v Sloveniji zavoljo bolezni vsak 
dan ne dela 29.000 delavcev, 
zavoljo nesreč pri delu pa ne 
dela še nadaljnjih 3.000 delav
cev.

Zavedamo se, da s športno 
rekreacijo ne bomo odpravili 
bolezni, motorične nesposob
nosti, nepazljivosti in nesreč pri 
delu, lahko pa veliko pripomo
remo k preventivi, zdravemu 
načinu življenja, čilosti, spret
nosti in vsemu tistemu, kar sodi 
k delovni sposobnosti.

Dovolite, da za uvod osvet
lim dva pojma, katerih razume
vanje je pogoj za pravilna 
usmerjenost v športni rekreaciji; 
gre za to, kaj je zdravje in kaj 
fizična sposobnost?

Po definiciji svetovne zdrav
stvene organizacije je „zdravje 
popolna fizična, duševna in so
cialna blaginja in torej ne samo 
odsotnost bolezni ali invalid- 
nosti.“ Kaj pa je sposobnost? 
To je potencial, ki usposablja 
organizem za vse vrste dela ka
kor tudi za to, da se po velikih 
obremenitvah kmalu umiri in 
preide v uravnovešeno stanje.

V teoriji zdravstvene in teles
ne vzgoje pomeni telesna spo
sobnost (physical fitness) samo 
del „celovite sposobnosti", ta 
pa obsega tudi intelektualne, 
socialne in emocioanelne last
nosti. Komponente telesne spo
sobnosti so poleg psihomotor- 
nih lastnosti (moči, hitrosti, 
gibljivosti, koordinacije,
vzdržljivosti itd.) predvsem 
trdno zdravje in normalna teles
na teža. Zdravje je potemtakem 
temeljnega pomena, zato mora 
biti načelo zdravstvene usmerje
nosti kar najbolj upoštevano 
tako pri telesni vzgoji in tekmo

valnem športu kot tudi pri 
športni rekreaciji.

Zanimanje raziskovalcev na 
področju znanosti o športu je 
sprva veljalo le v prvemu ob
dobju življenja, to je mladosti. 
Uveljavila se je praksa, da so 
proučevali gibalne potrebe člo
veka predvsem v tistih letih,ko 
je najbolj,sposoben za športno 
igranje in tekmovanje. Danes pa 
že prevladuje prepričanje, da
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pri telesni kulturi ne gre samo 
za mladino in tudi ne samo za 
vrhunske tekmovalce, temveč 
za človeka v vseh obdobjih nje
govega življenja. V mladosti 
morajo dobiti ljudje športno 
znanje, športno vzgojo in šport
ne navade, y mladosti je tudi 
potrebno, da se ukvaijajo s 
športnim tekmovanjem. Vse to 
velja za dečke in deklice, za 
fante in dekleta. V obdobju zre
losti pa gre predvsem za re
kreacijo, da bi bili zdravi in 
odporni ter da bi čim dlje ostali 
na vrhuncu telesne sposobnosti.

Doba, ko je človek sposoben 
za športne rekorde, se konča že 
v prvi polovici življenja. Seveda 
pa bi bilo napačno in usodno, 
če bi ljudje prenehali s športom 
že v četrtem desetletju življe
nja, ko se ne morejo več uve
ljavljati med najhitrejšimi in 
najspretnejšimi. Trdimo, da je 
športna rekreacija v zrelosti in 
letih staranja prav tako potreb
na kakor v mladosti. Na jasnem 
pa si moramo biti glede ciljev: 
ne gre več za uspešno tekmova
nje , temveč za ohranjevanje vi
talnosti, utrjevanje zdravja, za 
normalno telesno težo in na

sploh za to, da ne bi prezgodaj 
omagali.

Raziskovalci mednarodnega 
slovesa ugotavljajo, da je lahko 
„človek 20 let star 40“, če 
upošteva priporočila gerontolo- 
gov in posveča potrebno pozor
nost tudi športni rekreaciji. V 
naših nadaljnjih razmišljanjih 
bomo skušali odgovoriti pred
vsem na dve vprašanji, najprej, 
zakaj športna aktivnost tudi za 
starejše občane, in potem, kakš
na naj bo, da bo človek zdrav in 
čil ter sposoben tudi v starosti?

Za senescenco in senium,ka- 
kor imenujejo gerontologi dru
go polovico življenja, je značil
na involucija - razvoj navzdol. 
Ta razvoj je lahko hiter in se 
začne v nekaterih primerih že 
po 30. letu, kar je v znatni meri 
odvisno od načina življenja. 
Kdor živi naravno, kdor se utr
juje na svežem zraku, kdor od
merja del prostega časa aktiv
nostim za obnovo sil in za raz
vedrilo, je lahko pri močeh tudi 
v letih, ko gredo njegovi vrst
niki že v pokoj. Kdor pa živi 
afiziološko, kdor samo sedi, 
kdor samo dela enostransko in 
ne skrbi za rekreacijo in ravno
vesje, kompenzacijo in podob
no), kdor preživi ves dan v za
prtih prostorih, peša hitreje. 
Zdravniki govorijo med drugim 
o pešanju zaradi pomanjkanja 
gibanja, o ,,involuciji zaradi ne
aktivnosti".

Telesno pešanje že v najbolj
ših letih je splošen pojav, saj je 
znano, da tudi v razvitih deže
lah, kakršna je Švedska, večji 
del odraslih ni športno aktivnih. 
Zakaj so ljudje neaktivni? Zve
čine zavoljo tega, ker zavest o 
aktivni vlogi, ki jo ima sleherni 
posameznik v boju za zdravje in 
za telesno sposobnost, še ni pre
bujena. Glede tega smo zaostali, 
neizobraženi, nevzgojeni, ne- 
osveščeni. Že od nekdaj so 
ljudje navajeni, da se zanimajo 
za zdravje šele takrat, ko za
gori rdeča luč", ko začutijo 
slabost in fizično bolečino, 
skratka, ko zbolijo. K zdrav
niku prihajajo z željo, da jim 
prepiše zdravila, med drugim 
tudi taka za prebavo, za spanje, 
za hujšanje in podobno. Hipo
krat in njegovi učenci so pripo
ročali bolnikom tudi hojo, tek,

kopeli, znojenje, masažo in post 
pray posebno so priporočali 
zmernost v vsem — sodobna 
medicina pa je nedvomno pre
več usmerjena v lekarno in pre
malo na naravno povečanje vi
rov odpornosti. Mislim, da so 
sodobni zdravniki preveč po
pustljivi glede afiziološkega na
čina življenja, zlasti glede ka
jenja in uživanja alkoholnih pi
jač. Mislim tudi, da nam pre
malo pomagajo, ko gre za to, da 
bi pridobili ljudi za športne me
tode utrjevanja zdravja v pro
stem času.

Naj opozorim še na vpra
šanje, zakaj se tako malo odras
lih aktivno ukvarja s športom. 
Pešanje zaradi pomanjkanja gi
banja (hipokinetoza) se polašča 
ljudi tako po malem, tako ne
vidno, da tega niti ne opazijo. 
Po malem pridobivajo na teži, 
po malem izgubljajo mišično 
moč, sposobnost srca, prožnost 
ožilja, prožnost prsnega koša, 
zmogljivost dihal in podobno. 
Gre za celo vrsto prezgodnih 
pojavov staranja in ljudje se po 
malem sprijaznijo z njimi in po 
navadi niti ne vedo, da gre pred
vsem za posledice napak v na
činu življenja.

Še vedno se zdi ljudem nor
malno, da je 50-letni mož znat
no težji primer ne more več 
teči. Malokdo ve, da bi moral 
biti človek v drugi polovici živ
ljenja primer ne more več teči. 
Malokdo ve, da bi moral biti 
človek v drugi polovici življenja 
vsaj za spoznanje lažji kakor v 
najboljših letih. Lažji zaradi 
tega, ker postajajo z leti šib
kejše mišice in vezi, ki držijo in 
nosijo breme telesa.

Naše teze o športni aktiv
nosti in primerni telesni teži v 
drugi polovici življenja potrju
jejo tisočeri zgledi. Poznamo 
veliko občanov, ki jih je šport
na rekreacija ohranila čvrste, 
vzdržljive in vitke vse do sta
rosti. Na take ljudi, naletite med 
planinci, vrtičkarji, nabiralci 
gozdnih sadežev, igralci tenisa, 
smučarji itd. Ko se pozanimate 
za njihov način življenja, vam 
povedo, da z rekreativno aktiv
nostjo v tej ali oni obliki nikoli 
niso prenehali.

Na podlagi znanja, ki smo ga 
dobili z izkušnjami, anketami in
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znanstvenimi eksperimenti 
(Astrand, Holmann, Cooper) se 
danes s prepričanjem in z za
upanjem zavzemamo za redne 
telesne vaje in za športno re
kreacijo v vseh obdobjih življe
nja. Potrebno pa je, da po
znamo najpomembnejše značil
nosti involucije, to je pešanja in 
staranja, da bi bila naša preven
tivna aktivnost kar najbolj 
uspešna. Ce namreč vemo, kaj 
se dogaja v mišicah in v notra- 
hjih organih v letih staranja, 
bomo z večjim razumevanjem 
delali vse tisto, kar ohranja fi
zično sposobnost — „physical 
- fitness“, kakor imenujejo raz
iskovalci trdno zdravje, moto
rične sposobnosti in normalno 
telesno težo.

Za staranje in z njim pogo
jeno postopno upadanje telesne 
sposobnosti so značilni nasled
nji pojavi:

- telesna teža po malem na- 
rašča (pojavlja 'se rejenost, 
često že od 30. leta naprej);

- mišice atrofirajo, mišična 
moč upada, mišična napetost se 
znižuje;

- del hrustančastega tkiva 
poapni ali celo zakosteni. Gib
ljivost hrbtenice, sklepov in re
brnih stikov se zmanjšuje, prav 
tako se zmanjšuje ^prožnost 
prsnega koša. Bolečine v skle
pih pogosto omejujejo razsež
nost gibanja;

- minutni volumen v delo
vanju srca pada, pojavlja se po-

....i: ' '■
Pljučna kapaciteta pada;

- prebava se slabša, pojavlja
jo se težave z izločanjem;
" r prilagoditvene (adaptacij

ske) in zazdravitvene sposob
nosti organizma se znižujejo.

Tako bi lahko še in še našte
vali. V medicini starosti (ge-

i pa smo omenili samo neka- 
predvsem tiste pojave raz- 
navzdol, na katere lahko 
imo s športno rekreacijo in 

Soh s športnim režimom v na
činu življenja.

PojaVi involucije se začnejo 
pri nekaterih že zelo zgodaj, pri 
nekaterih pozneje, zanesljivo pa 
jih pospešuje afiziološki način 
življenja: enostranske obreme- 
riitve, preveč sedenja, preveč bi
vanja v zaprtih prostorih, pre
teč hrane m pijače, umetno 
zatiranje utrujenosti (preveč 

a drugi strani pa pre- 
iitve, premalo tistega 

, xi ga lahko posredujejo 
“ igre, smučanje, izleti v 

lobno.

„Uro vitalnosti" je treba na
vijati vsaj trikrat na teden, navi
jamo pa jo najbolj uspešno s 
tisto posebno priljubljeno de
javnostjo, pri kateri smo z dušo 
in s telesom pri stvari in pri 
kateri je intenzivnost gibanja 
tako velika, da se vsaj malo 
prepotimo, prepotiti se enkrat 
na teden, seveda, če je to posle
dica fizične aktivnosti, je bolje 
od lekarniških medikamentov" 
(Hochrein).

Kakšna naj bo športna re
kreacija starejših občanov, da bi 
ohranili zdravje in letom pri
merno telesno sposobnost? 
Predvsem je treba skrbeti za 
normalno aktivnost notranjih 
organov, zlasti srca in ožilja. 
Ponavljamo splošno znano do
gnanje, da zdravje ni odvisno od 
atletsko razvitih mišic, temveč 
od organov za krvni obtok. Vsi 
izvedenci priporočajo dovolj 
dolge aerobne telesne vaje, to je 
take, ki sproti teijajo večje koli
čine kisika. Take vaje so: živah
na hoja, sprehajalni tek, kole- 
saijenje, plavanje, popotovanje 
na smučeh itd. ,,Za vsako srce 
je zelo koristno in celo nujno, 
da se utrudi vsak dan od hoje. 
Vsak človek bi moral vsak dan 
prehoditi najmanj pet kilome
trov, če si hoče ohraniti zdravo 
srce" (V. Parin). Približno ena 
ura hoje na dan — to bi bil 
nekak splošni minimum giba- 
nja* ki je potrebno za zdravje.

Ce pa se odločimo za opti
malno obremenitev organizma, 
je treba vsak primer reševati 
individualno in upoštevati vse 
pozitivne in negativne dejavnike 
poklicnega dela, kakor tudi 
konstitucijo, kondicijo in zdrav
stveno stanje slehernega posa
meznika. Če se starejši občan, 
ki se je več let gibalno zanemar
jal, odloči za redno športno 
rekreacijo, je potreben najprej 
zdravniški pregled in posvet s 
strokovnjakom. Začeti mora po 
malem in ne sme pričakovati 
uspeha že po prvih tednih re 
kreiranja. V splošnih programih 
za starejše ljudi dajemo pred
nost planinarjenju, to je živahni 
hcrji v naravi. Človek mora hojo 
vzljubiti, zaupati mora, da mu 
bo pomagala do boljšega stanja 
ožilja ih dihal ter da bo vplivala 
ugodno tudi na stanje gibalnega 
aparata. Z gibalnimi variacijami 
v hoji je treba nadaljevati tako 
dolgo, da se tak človek uspo
sobi tudi za sprehajalni tek.

Živahna hoja v naj-avi naj po
meni pripravo na zahtevnejše 
oblike športne rekreacije, po
meni naj pot do lahkotnega 
teka (s presledki hoje) in do 
drugih cikličnih vaj, ki delujejo 
aerobno. Ne smemo pozabiti.

da so za ožilje, posebno za 
ohranjevanje kapilar najboljše 
tiste vaje vzdržljivosti, pri kate
rih pride do dovolj dolgo traja
joče in temeljite prekrvavitve 
vseh mišičnih vlaken. Kdor 
aerobne vaje zanemarja, je sam 
kriv odmiranju kapilar; njegove 
mišice postajajo z leti na pol 
mrtve, ker so samo še delno 
prekrvavljene, noge postajajo 
težke in mrzle. Kdor zanemarja 
aerobne vaje, opušča najbolj 
učinkovito preventivno aktiv
nost proti infarktu in drugim 
modernim boleznim srca in 
ožilja.

Iz povedanega sledi, da pri
poročamo za mladost vse šport
ne zvrsti, za zrelost in starost pa 
lažje obremenitve — športe, ki 
so povezani s hojo in podobno. 
Nogomet je šport mladosti, sta
rejši pa naj igrajo odbojko, naj 
se pomerijo v kegljanju in bali
nanju. Napačno bi ravnali, če bi 
se merili v sprintu, če bi se 
kosali v atletskem skakanju ali 
če bi dvigali najtežja bremena. 
Prav tako bi ravnali napak, če 
bi se trudili s težkimi in nena
vadnimi vajami na orodju. Če 
trdimo, da mora biti izbor 
športnih panog starosti prime
ren, želimo s tem opozoriti, da 
sta maksimalna mišična moč in 
maksimalna hitrost stvar mla
dosti, odlika starejših pa je v 
vzdržljivosti, spretnosti in eko
nomičnosti gibanja.

Športna rekreacija za starejše 
občane ne bi bila popolna, če 
bi zajemala samo aktivnosti za 
notranje orgahe, za mišice in 
sklepe, kolikor toliko je treba 
skrbeti za ohranjevanje spret
nosti in okretnosti. Zato je tre 
ba misliti tudi na športne igre 
Če ima, denimo, 40-letnik do 
bro kondicijo, lahko še vedno 
ohranja svojo sposobnost hitre 
ga reagiranja y različnih prilož 
nostih tako, da igra odbojko 
Alpsko smučanje je primeren 
šport za ohranjevanje okret 
nosti. Tenis igrajo nekateri do
visoke starosti. Tistim, ki so 
težki in jih noge komaj držijo, 
priporočajo zdravniki tako ime
novane sedeče športe: kolesar
jenje, čolnarjenje, jahanje in po
dobno. Prav posebrio jim pride 
prav plavanje (šport leže).

O športnih igrah je znano, da 
niso pomembne samo kot vaje 
spretnosti, okretnosti, preciz
nosti, koordinacije in reagi
ranja, temveč prav tako tudi 
kot vir razvedrila. Človek je du
ševno in družbeno bitje, šport 
in igre mu pomenijo tudi ve
selje, razvedrilo, doživljanje,, 
sprostitev, potrjevanje samega 
sebe ter kdaj pa kdaj tudi pu
stolovščino. Za vitalnost člo
veka je njegov zdrav duh -

„mens sana“ - prav tako odlo
čilnega pomena kakor njegovo 
zdravje.

Glede intenzivnosti vadenja 
poznamo nekaj splošnih načel; 
najbolj pomembno za odrasle in 
starejše pa je vsekakor načelo 
zmernosti. Čim starejši je člo
vek, tem bolj naj bo zmeren 
tako pri športu in delu kot tudi 
pri uživanju hrane, pijače in 
poživil. Za stare občane niso 
primerne take telesne vaje, ko 
terjajo maksimalno prizade
vanje, zadrževanje sape, ska
kanje v globino in podobno. 
Neprimerne so tudi take vaje, 
pri katerih so možni hudi padci 
in poškodbe — v starosti so 
zazdravitvene sposobnosti orga
nizma mnogo manjše. Znani so 
sicer primeri, ko stari ljudje tek
mujejo v teku ali smučanju na 
velikanske razdalje, vendar 
mislimo, da to ne sodi k aktiv
nosti za zdravje in prevencijo, 
temveč na področje atraktiv
nosti. Fizične obremenitve mo
rajo biti letom primerne in ne 
smejo izčrpavati adaptacijske 
energije (Selye). Ker za vadbo 
starejših še nimamo znanstveno 
dognanih normativov, se mo
ramo ravnati po občutku: če se 
med vadbo, po vadbi ali nasled
njega dne slabo počutijo, če jih 
ne mika ponovno na igrišče, v 
vodo, v telovadnico ah na goro, 
je v tem znamenje, da so preti
ravali. Pretiravanje pa je škod
ljivo in je zato v nasprotju s cilji 
športne rekreacije.

Za zaključek pa naj povza
mem naslednje ugotovitve:

1. Če želimo delovnim lju
dem dobro, jih moramo tudi v 
zrelosti in v starosti pridobiti za 
športno rekreacijo.

2. Omogočiti jim moramo 
starosti primerne športne zvrsti, 
predvsem: sodelovanje v trim- 
skih akcijah, planinarjenje, pla
vanje; kolesarjenje, igranje od
bojke, kegljanje, balinanje, stre
ljanje.

3. Pri izbiri športnih aktiv
nosti moramo najbolj paziti na 
negativne posledice poklicnega 
dela (sedenje, statične obreme
nitve, enostranske obremenitve 
itd.).

4. Če želijo starejši občani 
tudi tekmovati, jim izberemo 
samo take športne panoge, pri 
katerih gre za vzdržljivost (hoja, 
tek, kolesarjenje, plavanje, tek 
na smučeh) ali za preciznost 
(streljanje, balinanje, kegljanje, 
tek na smučeh in podobno), za 
preciznost (streljanje,balinanje, 
kegljanje, lažji slalom na smu
čeh in podobno).
’ 5. Vse, ki se ukvarjajo s 
športno rekreacijo, je treba s 
stalnim izobraževanjem pridobi
vati za zdrav režim v načinu 
življenja. ST
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Herman Berčič, asistent na VŠTK, Ljubljana

POMEN IN VLOGA PROGRAMIRANIH, 
ZDRAVSTVENO PREVENTIVNIH IN 
REKREATIVNIH ODMOROV ZA DELAVCE

Razvojno obdobje, ki smo ga 
prešli, in stopnica, na kateri 
stoji danes naš delavec, občan 
in proizvajalec, priča o izredno 
hitrem tempu razvoja in raz
vojni dinamiki na vseh življenj
sko pomembnih področjih.

Predvsem moramo povedati, 
da so posamezna delovna pod
ročja v naši teoriji in praksi 
obogatena z mnogimi spoznanji 
kot plod raziskovalnih in znan
stvenoraziskovalnih prizadevanj 
in v mnOgih primerih sad zlitja, 
tesne povezanosti in prepletanja 
posameznih znanstvenih disci
plin.

Raziskovalni nemir posamez
nih strokovnjakov in skupin na 
sorodnih znanstvenih področjih 
je mnogokrat privedel do novih 
spoznanj in resnic, pri čemer je 
pot do uspeha vodila tako, da 
so raziskovalci upoštevali že 
dognana spoznanja in resnice 
dveh ali več znanstvenih pod
ročij.

Telesna kultura se kot druž
beni pojav in sestavni del živ
ljenja našega delovnega človeka 
vse bolj oblikuje v samostojno 
znanstveno področje z notranjo 
organsko raznolikostjo in po
vezanostjo posameznih ožjih 
delovnih področij, med kate
rimi je za našega delavca še po
sebej pomembna športna re-, 
kreacija.

POVEZANOST
MEDICINE IN ŠPORTNE 

REKREACIJE
Po teh nekaj uvodnih mislih 

se nam zdi zelo pomembno 
poudariti tesno prepletenost 
tradicionalno bogate medicine 
in porajajočega se znanstveno 
delovnega področja športne 
rekreacije. Teoretične osnove in 
spoznanja o tako imenovanih 
zdravstveno preventivnih in re
kreativnih odmorih, prav tako 
pa njihova praktična realizacija 
v praksi namreč vodi le preko 
skupnega dela zdravnika in pe
dagoga oziroma andragoga s 
področja športne rekreacije, ki 
ga vse bolj pogosto imenujemo 
organizatorja športne rekrea
cije.

Znano je, da se je športna 
rekreacija že od vsega začetka 
povezovala z medicino in da so 
mnoga spoznanja medicinskih

ved našla svgje mesto v teore
tičnih in praktičnih osnovah 
športne rekreacije. Šele'v zad
njem obdobju pa je ta poveza
nost prešla klasične okvire so
delovanja in v tako imenovanih 
zdravstveno preventivnih in re
kreativnih odmorih se delo 
strokovnjakov z obeh področij 
na moč prepleta.

V bistvu gre pri našem kon
kretnem primeru za tak način 
sodelovanja, od katerega lahko 
naš delavec na tem ali onem

Herman Berčič, asistent

delovnem mestu v industriji, 
rudarstvu ali v družbenih služ
bah pričakuje mnogo koristi.

V vsakdanjem življenju je 
tudi v našem slovenskem pro
storu vedno več primerov, ko se 
pri posameznih delavcih in sku
pinah ravnovesje na tehtnici 
zdravja in bolezni počasi a 
vztrajno podira. Številni vzroki, 
ki povzročajo tako stanje, so 
bolj ali manj poznani. Predvsem 
gre za posledice sodobnega na
čina življenja in dela, kot so 
premajhna aktivnost, oziroma 
prevelika pasivnost današnjega 
človeka, velika duševna in sta
tična obremenitev na delovnem 
mestu, preobremenjenost sen
zornih in drugih centrov, ne
redna in kalorično premočna 
prehrana ter mnogo vsako
dnevnih stresov.

Razvoj medicinske znanosti 
omogoča skupaj z drugimi de
javniki na eni strani vedno 
daljše in bogatejše življenje, 
vendar'pa na drugi seznanja člo
veštvo z mnogimi uničujočimi 
degenerativnimi kroničnimi

boleznimi našega visoko civili
ziranega obdobja. Sem sodijo 
predvsem bolezni srca in ožilja, 
dihal, živčnega, živčnomišič- 
nega sistema, prebavil itd.

Ta in podobna spoznanja vse 
pogosteje prihajajo tudi do na
šega delavca. Ob njih se marsi
kdo zamisli, posebej še, ker ga 
dnevne novice v tidcu, radiu in 
na televiziji opozarjajo na ohra
njanje zdravja, primemo psiho
fizično aktivnost in kondicijo, 
na večjo delovno sposobnost, 
kot posledico tega, da se ukvar
ja s športnorekreativnimi de
javnostmi

Ob tem se pogosto porajajo 
vprašanja, kako čim dlje ohra
niti zdravje in delovno sposob
nost, kako zmagati v boju za 
srečo in zdravje in zadovoljstvo, 
kje in kako naj se delavec re- 
kreira, da bo uspeh zagotov
ljen? Katero športnorekreativ- 
no aktivnost naj izbere in kako 
intenzivno naj vadi? Koliko
krat tedensko in koliko časa naj 
vadi, kdaj pričakuje sadove in 
kakšne? Na mnoga vprašanja, 
ki smo jih navedli, lahko odgo
vorita predvsem zdravnik in 
organizator športne rekreacije v 
tesnem medsebojnem sodelo
vanju.

ZNAČILNOST
DANAŠNJEGA

DELOVNEGA PROCESA 
IN REKREATIVNI ODMORI

Ob tej utemeljitvi vzajemne
ga dela strokovnih delavcev 
omenjenih delovnih področij pa 
si pobliže oglejmo še nekatera 
dejstva, ki govorijo v prid temu 
sodelovanju v neposrednem de
lovnem okolju naših delavcev, v 
delovnih organizacijah. Pri tem 
mislimo predvsem na posa
mezne dejavnike, ki spremljajo 
današnji oziroma sodobni de
lovni proces, kjer sta vrhunska 
mehanizacija in tehnizacija prav 
gotovo ena glavnih značilnosti.

Tak specializiran in zmeha- 
niziran proizvodni proces (avto
matizirana in polavtomatizirana 
proizvodnja, tekoči trakovi) pa 
prav gotovo nosi s seboj številne 
negativne dejavnike, kar potr
juje tudi vsakdanja praksa, ob 
kateri se moramo še posebej 
zamisliti.

Če je fiziolog Berg ugotovil, 
da se je v današnjem delovnem 
procesu zmanjšala količina po
rabljene mišične energije od 
96 % na 1 %, potem nam to 
marsikaj pove. Pove nam, da je 
napredek v mehanizaciji delov
nega procesa v večini primerov 
osvobodil delavca nekdanje ve
like telesne ali fizične utruje
nosti in povzročil večjo živčno, 
in duševno utrujenost.

Vendar moramo reči, da je v 
naših delovnih organizacijah še 
mnogo takih delovnih mest, 
kjer v naravi dela prevladuje fi
zična komponenta, manj pa je 
udeležena tako imenovana 
umska komponenta. Podrobna 
analiza delovnih mest v delov
nem procesu posameznih indu
strijskih vej (rudarstvo, meta
lurgija, gradbeništvo itd.), bi v 
marsičem razkrila negativne 
elemente, ki jih nosi, s seboj de
lovni proces. Ob tej analizi, ki 
je posebej pomembna za pro
gramiranje oziroma vsebinsko 
oblikovanje posameznih re
kreativnih odmorov, moramo 
posebej omeniti fiziološki in 
biomehanski aspekt, poleg tega 
pa tudi mikroklimo posameznih 
delovnih mest (ropot, prah, re
lativna vlaga zraka, sevanje 
itd.), ki je v mnogih primerih 
povsem specifična.

Tudi negativni vplivi posa
meznih mikroklimatskih de
javnikov na delavčev organizem 
postanejo čez več let še bolj 
očitni.

Utrujenost, ki jo povzroča 
delo, pospešuje še enoličje ali 
monotonija, nenehni stereo
tipni gibi kot posledica spe
cializirane proizvodnje itd. Od-, 
visnost delavca od stroja v mar
sičem krni izražanje njegove 
celovite osebnosti, delavec 
pomeni v produkcijski verigi 
strojev in ljudi le neznaten člen. 
Na delovnem mestu, kjer je 
največkrat sam s svojim stro
jem, ne more celovito sodelo
vati, ker je zaposlen le parcial
no, zato pa to lahko tembolj 
stori v posameznih rekreativnih, 
športnorekreativnih ali drugih 
dejavnostih.

Glede na splošno znano kri
vuljo delovne sposobnosti, ka
tere potek je v življenju delavca 
odvisen od številnih dejavnikov,
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moramo reči, da na hitrejši pa
dec te krivulje vpliva zmanjše
vanje delavčevih funkcionalnih 
sposobnosti, pri čemer gre naj
večkrat za porušeno regulacijo 
v delu posameznih organov, 
organskih sistemov in podsiste
mov. Vse to pa seveda slabi pri
lagoditveno sposobnost de
lavcev, tako da se le-ta vse bolj 
zmanjšuje.

Temu zmanjševanju pogosto 
porušenemu ravnovesju, ki smo 
ga omenili, se lahko učinkovito 
upremo z omenjenimi progra
miranimi rekreativnimi odmori.

V naših razmerah v delovnih 
skupnostih, TOZD, zavodih, 
institucijah itd. bi morali ome
njeno problematiko učinkovito 
reševati za to strokovno uspo
sobljeni kadri s področja šport
ne rekreacije v tesnem sodelo
vanju Z zdravstveno službo 
znotraj delovnega kolektiva.

V službi za športno rekreaci
jo v delovni organizaciji, ki jo 
vodi profesionalni strokovnjak 
in kjer sodeluje skupina stro
kovnjakov z različnih področij 
(zdravnik, psiholog, sociolog, 
ekonomist in drugi), se oblikuje 
celotni program in ožji del tega 
programa, ki zajema tudi plani
ranje in programiranje omenje
nih rekreativnih odmorov.

VSEBINA
IN ORGANIZACIJA 

ZDRAVSTVENO 
PREVENTIVNIH

TER PROGRAMIRANIH 
REKREATIVNIH ODMOROV

Zapisali smo že, da organi
zator športne rekreacije in 
zdravnik že od vsega začetka 
kar najtesneje sodelujeta. Kon
kretno to pomeni, da lahko v 
delovni organizaciji prek akcij
skega načrta in analize vseh ti
stih bistvenih informacij, ki so 
potrebne, omenjene rekreativne 
odmore realiziramo v praksi. 
Med temi infonnacijami so na 
prvem mestu podatki o zdrav
stvenem stanju delavcev in nji
hovih psihofizičnih sposobno
stih. Z analizo zdravstvenega 
kartona in z oceno delovne spo
sobnosti delavca namreč lahko 
oblikujemo homogene skupine, 
ki bodo skupno odšle na pro
gramirani rekreativni oddih.

Nedvomno je potrebno za
gotoviti tudi kraj, ki ima ugod
ne bioklimatske pogoje in mož
nosti za uresničevanje programa 
s področja športno rekreativnih 
aktivnosti. Pri nas je že nekaj 
takih krajev ob morju, v gor
skem predelu in drugod (Por
torož, Kranjska gora, Jezersko, 
Šmarješke toplice, Slatina Ra
denci itd.), vendar bi pri neka
terih morali obenem z gradnjo 
hotelskih in drugih kapacitet
6

graditi tudi športnorekreacijske 
centre.

Delavci, ki jih pošiljamo za 
določen čas v novo okolje, 
morajo biti seznanjeni z name
nom in cilji programiranih re
kreativnih odmorov, prav tako 
pa tudi z rezultati, kijih lahko 
dosežemo, oziroma pričaku
jemo.

Na podlagi dosedanjih raz
iskav bi te rezultate lahko str
nili v naslednje:

— Vzdržuje in izboljša se 
funkcionalna sposobnost orga
nizma,

— zmanjša se prekomerna 
telesna teža z vsemi neugodnimi 
posledicami,

— zmanjša se živčna nape
tost organizma in normalizira 
delovanje vegetativnega živč
nega sistema,

— prirodni oziroma biološki 
proces staranja poteka po
časneje,

— zaustavijo ali ozdravijo za
četne oblike različnih bolezni,

— značilno se poveča funk
cionalna in delovna sposobnost,

O izboru delavcev v omenje
ne homogene skupine ne odlo
ča le njihova tako imenovana 
koledarska starost, pač pa pred
vsem njihova biološka starost, 
ki je nedvomno individualno 
pogojena. To individualno 
oceno vsakokratnega začetnega

ali inicialnega stanja psiho
fizičnih sposobnosti delavcev 
lahko dobimo na osnovi meri
tev, katerih rezultate nato pri
merjamo s standardnimi nor
mativi (denimo EKG, spiro- 
metrija, maksimalna poraba ki
sika, posamezne motorične 
dimenzije — moč, hitrost, gib
ljivost, koordinacija itd., psiho- 
motorna koordinacija in dru
ge.)-

Na osnovi teh kazalcev uvr
stimo vsakega delavca v svojo 
programsko skupino. Ponekod 
v praksi, denimo v,Plavi laguni, 
ki je znano turistično in šport
no rekreacijsko središče in ki ga 
uporabljajo predvsem hrvaške 
delovne organizacije, v ome
njenih programiranih rekreativ- 
mh odmorih oblikujejo štiri 
take skupine, in sicer:

— v prvo' skupino sodijo de
lavci s pretežno telesnimi teža
vami kot posledica težkega fi
zičnega dela,.dela na tekočem 
traku, dela v prisilnih položajih 
telesa itd.,

— ,v drugi skupini so psihič
no izčrpani delavci (vodilna de
lovna mesta, delavci, kjer delo 
zahteva kreativnost in pretežno 
umsko komponento itd.). Obe 
ti skupini lahko delimo na de
lavce v starosti do 40 let in nad 
40 let.

- naslednjo skupino sestav
ljajo delavci s prekomerno te
lesno težo;

- v zadnji skupini pa so de
lavci v starostnem obdobju od 
55 do 70 let, upokojenci in 
drugi.

Skupine pa laliko izobliku
jemo tudi na osnovi drugačnih 
kriterijev. Ti programirani od
mori trajajo po navadi od 10 do 
20 dni, pri čemer opravimo 
kontrolo uspešnosti v sredini in 
na koncu, ko je aktivni odmor 
zaključen.

Delavci so aktivni v skupi
nah, ki jih vodijo strokovnjaki v 
posameznih delovnih dnevih 
dopoldan in popoldan (3 do 4 
ure), vendar je doziranje za 
vsakogar individualno.

Izbor športno rekreativnih 
aktivnosti, ki ga pripravi orga

nizator športne rekreacije, je 
lahko zelo širok in obsega de
javnosti nižje, srednje in višje 
intenzivnosti. Med posamez
nimi aktivnostmi srednje , in 
višje intenzivnosti naj omenimo 
tek in hojo v naravi, daljše iz
lete in ture, vadbo na TRIM 
stezi, kolesarjenje, sihučanje, 
hoja in tek na smučeh, pla
vanje, veslanje, športne igre itd. 
Med aktivnosti, kjer dosežemo 
lažjo intenzivnost, pa štejemo 
streljanje z zračno puško, mali 
golf, pikado, balinanje itd.

Ob piimernem strokovnem 
delu in izpolnjenih drugih po
gojih uspeh prav gotovo ne bo 
izostal in delavci se bodo zado
voljni vrnili v svoje delovne 
skupnosti.

Ob vsem tem se samo po sebi 
zastavlja vprašanje, kakšno je

stanje glede omenjenih zdrav
stveno preventivnih in progra
miranih rekreativnih odmorov v 
delovnih organizacijah oziroma 
v delovnih skupnostih.

Moramo reči, da smo v tem 
primeru še povsem na začetku 
poti in v posameznih TOZD na 
tisti stopnji, do koder je prišel 
razvoj celotnega področja 
športne rekreacije.

Znano je dejstvo, da v mno
gih, predvsem večjih delovnih 
organizacijah z več kot 1000 
zaposlenimi, še vedno nimajo 
ustrezne službe za športno re
kreacijo in profesionalnih stro
kovnjakov, ki bi pri drugi etapi 
akcijskega načrta, to je pri pla
niranju in programiranju del 
svojega časa in znanja posvetili 
skupaj z drugimi dejavniki tudi 
omenjenim programiranim re
kreativnim odmorom.

Zato bo očitno potrebna 
širša družbena akcija s samo
upravnim dogovarjanjem in z 
drugimi akcijskimi oblikami, 
tako da bi se tudi v naših de
lovnih kolektivih organizator 
športne rekreacije skupaj s 
psihologom, zdravnikom, so
ciologom in drugimi z ramo ob 
rami boril za večjo srečo in za
dovoljstvo delavcev, za boljše 
zdravstveno stanje, večjo de
lovno sposobnost in produk
tivnost itd.

Ob tem bi moralo odigrati 
pomembno vlogo predvideno 
Združenje strokovnjakov s pod
ročja športne rekreacije v Slo
veniji, s tem pa dobiva problem 
v našem slovenskem zdravstve
nem in telesno kulturnem pro
storu nove razsežnosti. Namreč 
potrebno bo še tesnejše sode
lovanje zdravstvenega področja 
in telesno kulturnega področja 
in to vse od bazičnega dela 
zdravstvenih delavcev in stro
kovnjakov telesne kulture, dalje 
TOZD in delovnih skupnosti s 
področja turizma, pa do naj
višjih institucij, to je Medicin
ske fakultete in Visoke šole za 
telesno kulturo, kakor tudi in
štituta za medicino dela, pro
meta in športa ter instituta za 
kineziologijo pri VŠTK.

Ob vsem tem pa ostaja ak
tualno vprašanje o sodobno 
oblikovanih organiziranih šport
no rekreacijskih centrih, ki bi 
hkrati z ustreznimi kadri zago
tovili uspešno dejavnost na tem' 
ožjem področju športne re
kreacije.

Menimo, da lahko z združe
nimi močmi tudi v tem primeru 
in nasploh zavrtimo hitreje kolo 
razvoja in našemu strokovnemu 
in družbenemu delu damo novo 
kvafiteto — vse to v prid delavca 
in občana kakor tudi širše druž
bene skupnosti.

„Delovno predsedstvo" okrogle mize



Dr. Nino Bascmič, upravnik Zdravstvenega doma, Poreč
Dr. Josip Krajcer, vodja zdravstvene službe, »Delfin«- Plava laguna

NOVA POTA ZDRAVSTVENE REKREACIJE 
DELAVCEV

Nedvomno je ena najpo
membnejših značilnosti sodob
nega življenja velika zmehani- 
ziranost tako na delovnem me
stu kot tudi v zasebnem živ
ljenju. To spreminja način živ
ljenja in nosi s seboj tako po
zitivne kot negativne posledice. 
Sodobni način življenje zahteva 
od človeka veliko mobilnosti - 
seveda s pomočjo mehaničnih 
naprav (avto, vlak, letalo in dru
go) — pa tudi veliko psihogeno 
aktivnost, ki jo pogosto oprem
ljajo psihološke travme. Ce ob 
tem omenimo samo še onesna
ženost okolja, smo navedli naj
pomembnejše rizične dejavnike 
„bolezni civilizacije “. Včasih je 
ta nevarnost pretila samo vi
soko industrializiranim in urba
niziranim okoljem, danes pa vse 
to pomeni nevarnost tudi za 

. vaško okolje, postaja nevarnost 
nas vseh. Prav to dejstvo nas je 
pred leti spodbudilo, da smo v 
Poreču ustanovili center, ki bi 
našemu človeku in ogroženi 
skupini ljudi zagotavljal preven
tivne ukrepe proti boleznim ci
vilizacije.

Zdravstveni center „Delfin“ 
je v dveh letih svojega obstoja 
nudil pomoč več kot 1.500 
našim delavcem, ki so bili tu na 
aktivnem oddihu. Vseh rezul
tatov teh prizadevanj sicer ni 
mogoče prikazati, saj obrav
navamo še veliko skupin, ven
dar naj ob tej priložnosti opi
šemo prizadevanja pri eni od 
skupin. Naloga je bila oprede
ljena takole:

— ocenitev realnega psiho
somatskega stanja posameznika,

— programiranje in izvedba 
najbolj optimalne vsebine, in
tenzitete in trajanja športne re
kreacije,

— po testiranju ponovna 
ocenitev psihosomatskega sta
nja,

— z dobdelavo podatkov 
ugotoviti, ali je prišlo do po
membnejših sprememb funkcio
nalnih sistemov.

V našem primeru gre za 
skupino kmetijskih delavcev 
(traktoristov in voznikov kom
bajnov) iz Slavonije in Baranje. 
Na podlagi analize rezultatov 
Obravnave te skupine, lahko 
ugotovimo:

1. Skupino je sestavljalo 140 
mož.

2.98 % oseb je starih med 26 
in 35 leti.

3. Pokazalo se je, da njihovo 
dosedanje izkoriščanje letnega 
oddiha ni bilo v skladu s so
dobnim pojmovanjem re
kreacije, saj je komaj 19,77 % 
oseb izkoristilo letni oddih zu
naj mesta prebivanja, medtem 
ko jih je komaj 5,81% izko
ristilo oddih v katerem od po-

zdravstvenih delavcev, potrebno 
opremo in prostore za skupine 
delavcev, saj se te skupine med 
seboj razlikujejo tako po številu 
obiskovalcev kot tudi po času 
trajanja aktivnega oddiha.

2. V vsakem objektu tudi ni 
nožno zagotoviti potrebne 
">nreme. kadrov in nrostorov za

Dr. Nino.Basanič
čitniških krajev ali ob morju.

4. S proučevanjem izbranih 
funkcionalnih kazalcev in pre
gledov (EKG, mala spirametrija, 
flometrija, dinamometrija, 
amstramd reakciometrija in 
antrometrija) pred in po pro
gramiranem oddihu je možno s 
statistično obdelavo in logično 
interpretacijo ugotoviti, da je 
po aktivnem oddihu prišlo do 
statistično pomembnega iz
boljšanja funkcionalnih si
stemov.

5. Proučevanje stališč de
lavcev izpričuje 'absolutno po
zitiven odnos (95%) do takš
nega oddiha in takega načina 
obdelave. Samo en delavec je 
pripomnil, da mu oddih ni ko
ristil, in le nekaj delavcev se ni 
moglo odločiti niti za pozitiven 
niti za negativen odgovor.

6. Navedemo naj še nekaj po
datkov, ki so značilni za to sku
pino: s športom se nikoli ni 
ukvarjalo 75,35 % delavcev, pla
vati ne zna 35 % delavcev, de
loma pa jih zna plavati 35 %. Iz 
osebne anamneze in pregledov 
je možno ugotoviti, da ima 26 
delavcev zvišan krvni pritisk, 10 
med njimi pa ima različne okva
re srca itd.

Izkušnje rekreativne medi
cine, ki smo si jih pridobili v 
„Plavi laguni", so opozorile:

1. Težko je zagotoviti po
trebno število kvalificiranih

Dr. Josip Krajcer
izvedbo posebnih programov.

Na podlagi teh ugotovitev je 
bil med vsemi turističnimi pod
jetji v Poreču in področno 
zdravstveno ustanovo sklenjen 
poseben samoupravni spo
razum, ki zagotavlja:

- da bodo v slehernem ob
jektu, ki je namenjen za aktivni 
oddih, zagotovljeni standardi 
tako glede prostora kot 
opreme.

Na podlagi tega dogovora je 
zdravstvena ustanova dolžna

- zagotoviti medicinski ka
der za izvedbo programa aktiv
nega oddiha,
- medicinski del posebnih 

programov (ki terja posebno 
opremo in kadre) pa bo izvajala 
posebna služba zdravstvene 
ustanove.

Na ta način je zagotovljeno:
1. standardni prostor in opre

ma ter kader v vseh objektih ter 
zagotovljena ustrezna raven 
kvalitete dela.

2. Ustanovitev posebne služ
be pri zdravstveni ustanovi 
omogoča poleg osnovnega pro
grama ('aktivni oddih) tudi iz
vedbo posebnih programov 
(aktivni oddih in rehabilitacija 
srčnih bolnikov, aktivni oddih 
in rehabflitacija pljučnih bol
nikov, aktivni oddih in zdrav
ljenje alkoholikov, aktivni od
dih in testiranje rizičnih fak
torjev kardiovaskularnih bo

lezni, aktivni oddih in sanacija 
zobovja, aktivni oddih ob re
žimu pravilne prehrane itd.).

Oglejmo si, kako je to v 
praksi. Objekti, namenjeni za 
aktivni oddih, imajo standardni 
prostor in opremo za pro
učevanje parametrov za ugo
tavljanje psihofizičnega začet
nega stanja in stanja ob odhodu 
posameznega delavca. Model za 
to je zdravstveni center „Del- 
fin“, ki je tako prostorsko kot z 
opremo usposobljen za to de
javnost.

Glede na velikost skupine, ki 
prihaja na aktivni oddih, zdrav
stvena ustanova zagotavlja po
trebno število medicinskih enot 
(v poprečju ena enota na 40 
udeležencev aktivnega oddiha). 
Če bi bilo' število udeležencev 
aktivnega oddiha tako veliko, 
da vseh ne bi mogli pregledati 
na isti dan in na istem mestu, bi 
del skupine pregledali v zdrav
stveni ustanovi ali pa v katerem 
od drugih turističnih objektov, 
namenjenih tej dejavnosti. Če 
pa bi prišle skupine s posebnim 
programom aktivnega oddiha, 
bi jih obravnavali po vnaprej 
dogovorjenem obsegu v zdrav
stveni ustanovi, vse nadaljnje 
postopke (fizikalne, distalne, 
medikamentozne) pa bi izvajali 
v prostorih turističnih objek
tov.

Takšna organizacija dela nam 
zagotavlja velike kapacitete, 
konstantno kvaHteto medicin
skega dela, udobje udeležencev 
aktivnega oddiha in uporabo 
najsodobnejših medicinskih 
spoznanj, ki jih zagotavljajo 
stalni stiki s številnimi znan
stvenimi ustanovami (v odvis
nosti od programa).

Rezultati teh prizadevanj bi 
se morali odražati v izboljšanju 
človeškega zdravja, v zgodnjem 
odkrivanju bolezni in v rehabili
taciji ljudi, kar vse je možno do
seči v ugodnem ambientu in v 
času, ki ni odvisen od bolni
škega staleža, in to za ceno, ki 
je veliko bolj sprejemljiva od 
tiste, če bi se posluževali kakš
ne druge organizacijske oblike.

Ob koncu naj opozorimo, da 
v sestavi službe rekreativne 
medicine deluje tudi zdrav
stvena enota športne medicine. 
Ta služba ima na voljo sodoben 
kliničen laboratorij, RTG ka
binet in na novo zgrajen pd- 
delek s 30 posteljami. N
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Ivan šegon in prof. Mario Paljar - Plava laguna, Poreč

IZKUŠNJE PRI IZVAJANJU 
REKREACIJE IN AKTIVNEGA 
ODDIHA V »PLAVI LAGUNI«

Športni center ,,Plava la- vije, delovni kolektivi INE, 
guna“ obstaja od 1957. leta, ko poštni delavci Hrvaške, podjetja 
je razvijal nekatere športne za vodno gospodarstvo, mladi iz 
dejavnosti izključno na vodi: naftne in petrokemične indu-
smučanje na vodi, potapljanje, strije Jugoslavije ter drugi, 
jadranje, veslanje, plavanje in Večletna tradicija in izkušnje 
ribolov. V 1961. letu pa je tega največjega jugoslovanskega 
športni center razširil svojo turistično-športnega centra so 
dejavnost tudi z drugimi športi: ustvarile osnovo /.a kvaliteten
z malim' nogometom, odbojko, napredek, za sodobne oblike 
košarko, rokometom, balina- rekreacije in oddiha za sleher- 
njem, badmintonom in namiz- nega delovnega človeka. Kot 
nim tenisom. Dotlej so za vse te posledica sodobnih oblik in 
dejavnosti imeli samo štiri načina življenja se pri čedalje 
strokovno usposobljene osebe, večjem številu ljudi pojavlja 
Hkrati z razvojem hotelsko- telesna in duševna izčrpanost, 
turističnega podjetja ,.Plava kronična utrujenost, zmanjša- 
laguna" pa se je širil in razvijal nje delovne sposobnosti in raz- 
tudi športni center. Dandanes je lične bolezni. Med najvažnej- 
športni center „Plava laguna" širni vzroki za vse to je vsekakor 
največji in najbolj popolni zmanjšanje telesne aktivnosti,
center tako po velikosti kot po mentalne in statične obreme-
dejavnostih, ki jih razvija, pa nitve na delovnem mestu, 
tudi po kvaliteti storitev. To neredna in prebogata prehrana
priznanje je dobil na natečaju te^ številni vsakodnevni psihični
za najboljši športni rekreacijski stresi - vse to zavoljo pre- 
center, ki ga je organiziral majhne ali neustrezne mišične 
JOTIS v Zagrebu. . aktivnosti. Zavoljo premajhne

Športni center vključuje tudi mišične aktivnosti prihaja do 
11 podcentrov ob hotelih od zmanjšanja aktivnosti tudi dm- 
Novigrada do Fontane, na ob- gih organov oziroma organskih 
močju kakih 20 kilometrov, sistemov, katerih delovanje je 
Športni center omogoča tesno povezano s telesno aktiv- 
gostom več kot 50 različnih nostjo. Številne znanstvene 
športno-rekreacijskih dejavnosti raziskave so dokazale, da je 
na kopnem (športni tereni za povečana mišična aktivnost pri 
športne igre), na morju, (plovila različnih vajah ne samo pove-
in dejavnosti na vodi in v vodi), čala mišično sposobnost
na voljo pa ima tudi številne nasploh, temveč da je izboljšala
naprave za izvedbo posebnih delovanje številnih notranjih 
programov. organov.

Vrednost osnovnih sredstev Ne smemo namreč pozabiti 
in naprav športnega centra je na vselej aktualno podmeno: 
bila 1. januaija 1975. leta »Funkcija se ohranja in izbolj- 
13,350.990,00 dinarjev, bruto šuje s funkcijo14, 
dohodek centra pa je znašal ob' To, kar smo povedali, po- 
koncu oktobra letos meni osnovo za sodobno pro- 
8,000.000,00 dinaijev. gramiranje aktivnega oddiha. Z

V športnem centru je stalno znanstveno proučenimi
zaposlenih 30 delavcev, da pa bi programi aktivnega oddiha v 
med poletnimi meseci posloval športnem centru Plava laguna — 
normalno, zaposluje v tem času programi so bili pripravljeni v 
še 60 oseb. Vse to priča o tem, sodelovanju s fakulteto za 
da so možnosti in izkušnje telesno kulturo v Zagrebu — je 
športnega centra za organizira- možno doseči naslednje rezul- 
nje in izvajanje različnih šport- ta te:
nih rekreativnih dejavnosti zelo — ohranjanje in izboljšanje
velike. Tako športni center že funkcionalnih sposobnosti ne 
leta organizira študentske in samo mišičevja, temveč drugih 
delavske športne igre, različne organov in organskih sistemov, 
turnirje, šahovske olimpiade. _ zmanjšanje in popuščanje
Na igrah so sodelovali študenti živčne napetosti ob normaliza-
ekonomskih, elektrotehniških, ciji tonusa vegetativnega živč- 
veterinarskih, tehnoloških in nega sistema, 
strojnih fakultet iz vse Jugosla- — zaviranje procesa biolo-
8

škega staranja, ugotavljamo osnovno zdrav-
— pomembno povečanje stveno stanje in funkcionalne

funkcionalne in delovne spo- sposobnosti. .
sobnosti, Z anketiranjem po vprašal-

— zmanjšanje odvečne te- niku I in z anamnestičnim
lesne teže z vsemi posledicami, listom I dobimo podatke, ki so
ki jih le-ta povzroča. zelo pomembni in uporabni. Na

Pri omenjenih programih podlagi teh analiz vsakega
aktivnega oddiha posvečamo udeleženca razvrstimo v dolo-
največ pozornosti točnemu čeno skupino za izvajanje pro-
opredeljevanju funkcionalnih gramov, ki jih vodijo strokovni
sposobnosti - tako prirojenih vodje. Program vsebuje rekre-
kot pridobljenih .— za sleher- ativne dejavnosti, ki trajajo dve
nega udeleženca, ki se vključuje ure dopoldne in dve ure po-
v program. Na podlagi indivi- poldne.
dualnih preiskav in z opredelje- Vsebina aktivnega oddiha je 
vanjem funkcionalnih sposob- odvisna od prej navedenega ih
nosti razvrščamo uporabnike je veiike, srednje in manjše
naših storitev v posebne sku- stopnje intenzivnosti,
pine za izvajanje programov. - Aktivnosti so naslednje:

Mimo tega so za izvedbo _ večja ali srednja intenziv- 
aktivnega oddiha v Plavi laguni nost: tek in hoja v naravi, .trim
posebno pomembni tudi nasled- steza, kolesarjenje, veslanje,'
nji dejavniki: namizni tenis, odbojka, ko-

— biološki, šarka, mali nogomet, badmin-
— bioklimatski in dejavniki ton, vaje v trim kabinetu,

mikroklime, kegljanje, plavanje,elementarne
— nutritivni dejavniki, igre;
— psihološki dejavniki, _ manjša intenzivnost: stre-
— dejavniki športne rekrea- Ijanje, z zračno puško, mini

cije. golf, namizni tenis, rusko
Tako programirane oblike kegljanje, balinanje, kegljanje,

aktivnega oddiha zagotavljajo pikado, plavanje, hoja. ,
številne pozitivne funkcionalne, p0 desetih dneh skupino 
morfološke in psihološke spre- ponovno testiramo. Naj nave-
membe v organizmu vse do demo nekaj delovnih kolek-
biološkega pomlajevanja in do tivov, ki redno pošiljajo svoje
povečane stopnje zdravja in delavce na programirani aktivni
delovne sposobnosti. oddih. To so:

Ekonomski in socialni po- _ INA, Petrokemija, Kutina
men izboljšanja stanja in psiho- _ Ladjedelnica in tovarna
fizične kondicije organizma je diesel motorjev Uljanik, Pula 
velik tako za skupnost kot tudi — OKI Zagreb
za posameznika. — Področni odbor sindikata

Aktivni oddih v Plavi laguni kmetijskih delavcev Slavonije in 
organiziramo v naslednjih pro- Baranje 
gramskih skupinah: _ INA, Nafta plin Zagreb

1. Izčrpane osebe s pretežno - Pivovarna Union Ljub-
telesnimi težavami (fizično delo Ijana
v težkih delovnih razmerah, _ Tovarna glinice in alumi- 
delo na tekočem traku, delo v nija Boris Kidrič, Kidričevo 
nenormalnem položaju telesa — Javna skladišča Ljubljana
itd.). — Rudarsko topilniški bazen

2. Osebe, ki so psihično iz- Bor
črpane (vodilne osebe, delavci, - Kozmetični inštitut iz
ki se ukvarjajo z intelektualnim Prage — osebe z odvečno te-
delom) lesno težo.

3. Osebe z odvečno telesno S programom aktivnega od-
težo (v program vključujemo diha in rekreacije omogočamo
tudi redukcijsko dieto) slehernemu udeležencu ne samo

4. Starejše osebe (od 55 do to, da se odpočije in razvedri v
70Jet, upokojenci). ugodnem okolju Plave lagune,

Vsebina aktivnega oddiha je temveč da bistveno izboljša
naslednja: po,prihodu skupine tudi svoje zdravstveno stanje in
pri sjehemem udeležencu funkcionalne sposobnosti.
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Franc DROBEŽ,
Slovenijales, Ljubljana

Pogrešamo
program

Slovenijales zaposluje v industrijski pro
izvodnji nekaj matij kot 15.000 delavcev, v 
trgovini pa skoraj 2.000 delavcev. Delovna 
organizacija s tolikšnim številom ima kaj
pak mnogo problemov med drugim tudi na 
področju rekreacije. Na današnji okrogli 
mizi je bilo rečeno - in to je resnica - da 
imamo zdravstveno in socialno zakonodajo 
Jako izpopolnjeno, da zagotavlja vse
stransko varstvo tako aktivnemu delavcu 
kot tudi upokojencu. V zakonodaji torej ni 
vrzeli, zato pa je toliko globlja druge. Se 
vedno namreč ni rešeno vprašanje usmer
janja sredstev za tako pomembno de
javnost.

Naj navedem nekaj konkretnih proble
mov:

Po samoupravnem dogovoru o osebnih 
dohodkih (sindikalna lista) vsako leto iz
ločamo sredstva za regres za letni dopust, 
za rekreacijo delavcev. V praksi pa najmanj 
90 % teh sredstev prelijemo neposredno na 
osbne dohodke in prek njih tudi v stano
vanjsko gradnjo. Se pravi, družbeno ho
čemo sredstva namensko usmerjati, v 
praksi pa se to hotenje, da bi za rekreacijo 
namenjena sredstva tudi dejansko tako 
uporabili, zavoljo nedodelanega sistema 
največkrat skazi.

Druga sredstva v delovni organizaciji, ki 
prav tako niso majhna, so sredstva za iz
obraževanje, ki jih prav tako ne znamo 
učinkovito izkoristiti na področju raz
vijanja aktivne rekreacije.

Prek prispevnih stopenj namenjamo 
znatna sredstva za zdravstvo, ki tudi niso 
vselej racionalno izkoriščena. Sprašujem

se, ali je temu kriva vzgoja kadrov, ali pa 
način dela v zdravstvu. Naša splošna zdrav
stvena služba je res množična, toda žal pre
malo upošteva potrebe po aktivnem od
dihu, kar pa, po mojem prepričanju po
meni enega najpomembnejših preventivnih 
ukrepov. Kako narediti korak naprej, kako 
spremeniti miselnost v glavah kadrov sploš
ne .medicine, da bi bila sredstva skupnosti 
bolje izkoriščena, da ne bi zdravniki samo 
pisali recepte za zdravila, ki jih pacienti 
morda niti ne jemljejo? To, kar poče
njamo, pomeni dvojno škodo; prvič, ko 
zdravila kupujemo, drugič, ko jih ne uži
vamo.

Na področju komercialnega turizma je 
veliko rekreacijskih objektov, ki so pre
malo izkoriščeni. Plava laguna v Poreču je 
ena tistih turističnih organizacij, ki skuša 
pomagati delovnim organizacijam, so pa še 
druge organizacije, ki bi ji rade sledile, saj j 
imajo vse možnosti za to. Morda bi mar
sikaj spremenili že s tem, če bi delavce 
pošiljali v večjem številu na rekreacijo v 
zimskem času. Pogrešamo usmerjevalni 
program izdelan v podrobnostih, saj bi z 
njim laže prebijali led na terenu.

Zoran KOS,
Pivovarna Union, Ljubljana

Letni dopust
izkoriščamo
neracionalno

Blizu 400 do 600 delavcev, odvisno pač 
od sezone, smo že uspeli vključiti v najraz
ličnejše oblike aktivne rekreacije, to je to
liko pomembneje, ker so pri nas izredno

neugodne delovne razmere in še vedno ve
liko fizičnega dela. Delavci so tudi med 
seboj slabo povezani, zato smo prav v orga
niziranih oblikah rekreacije videli rešitev 
mnogih skupnih in osebnih problemov.

V aktivno rekreacijo težko pritegnemo 
ljudi, ki delajo v težjih delovnih razmerah, 
ker pač mislijo, da so že s fizičnim delom 
zadostili potrebi po gibanju. Vendar se 
nam je posrečilo, da smo v prvi etapi po
slali skupino delavcev na rekreativni oddih, 
trudeč se, da bi jih tako laže pridobili za 
to, da se po vrnitvi vključijo v načrtno 
delo na področju športne rekreacije. In res 
je po tej prvi akciji zanimanje za rekreacijo 
občutno naraslo. Delavci samoiniciativno 
prispevajo del svojega rednega dopusta za 
aktivno rekreacijo. Izvršni odbor sin
dikalne organizacije je podprl našo akcijo, 
zagotovili smo si tudi potrebna finančna 
sredstva. Ugotavljamo pa, da bo nujno po
trebno organizirati strokovne službe 
(obratno ambulanto, kadrovsko službo 
itd.), ki naj bi načrtno proučevala pro
blematiko na tem področju.

Ker sem več let delal na področju var
stva pri delu, lahko rečem, da so danes raz
mere bistveno 'boljše. Delavci se vklju
čujejo v različne oblike rekreacije, saj 
vedo, da jim je le-ta potrebna in koristna. 
Sindikalne organizacije pa naj bi v bodoče 
odločneje zahtevale, da bi v delovnih orga
nizacijah zagotovili potrebna finančna 
sredstva tudi za to dejavnost. Tovrstne na
ložbe bi se delovni skupnosti kmalu obre
stovale.

Še to: vemo, da letni dopust mnogokrat 
izkoriščamo neracionalno. Proizvodnja v 
delovni organizaciji je sezonskega značaja 
pa tudi kapacitete naših počitniških do
mov so preskromne, da bi lahko zadostili 
vsem potrebam. Zato bi morala naša orga
nizacija skrbeti, da bi bile razpoložljive 
kapacitete kar najbolje izkoriščene, in to v 
sezoni in izven nje. Zato razmišljamo o 
tem, da svojih sredstev ne bi več investirali 
v gradnjo lastnih domov, ampak bi jih 
združevali s sredstvi drugih zainteresiranih 
organizacij.

V skladu s sprejetimi resolucijami o 
družbenoekonomskem razvoju moramo 
planirati tudi akcije na področju aktivne 
rekreacije naših delavcev. Vemo tudi, da je 
ogromno število delavcev rekonvalescentov 
v bolniškem staležu. Vse te ljudi bi morali 
vključiti v ustrezne oblike aktivne re
kreacije, ki bi jim vrnile voljo in zmožnost 
za delo, skupnosti pa bi prihranili znatna 
sredstva.

Tone HAiNČIČ,
Zasavski premogovniki,
Trbovlje

Nejasen odnos 
med kurativo 
in preventivo

Zdravstveno zavarovanje sicer daje sred
stva za preventivno zdravljenje, pri tem pa 
ni jasno opredeljen odnos med kurativo in

»PLAVA LAGUNA« TUDI V LJUBLJANI
„Plava laguna4* ima svoj TOZD za področje oblik šole v naravi in strokovnih ekskurzij po 

turizma „LAGUNATURIST“, ki je že ob posebnih cenah;
koncu leta 1974 v Ljubljani odprla svoje pred- — v pred in posezoni nudi vzgojnovar- 
stavništvo. Predstavništvo je na Celovški cesti stvenim ustanovam možnost počitnic v hotel- 
147/b in ima telefon (061 - 54-369) ter telex skih objektih;
31-654 yu laguna. Predstavništvo posluje vsak — organizira oddih upokojencev po poseb- 
dan od 8. do 15. ure (ob ponedeljkih do 17. nih cenah;
ure), ob sobotah pa je zaprto. Vodja predstav- — telesnokulturnim in športnim organizaci- 
ništva je dolgoletni turistični delavec Stane jam nudi urejene terene in igrišča za vse šport- 
Grilj. ne panoge, organizira vadbo, tekmovanja in

strokovne zdravniške preglede;
Naj na kratko opišemo dejavnost TOZD La- - sprejema organizacijo športnih tekmo- 

gunaturist in njenega predstavništva: vanj i11 iger> tečajev za različne športne pano-
— na področju SR Slovenije organizira sku- ge (tenis, plavanje, podvodni ribolov, smu- 

pine za zdravstveno-preventivno rekreacijo; Čanje na vodi itd.);
— delovnim organizacijam posreduje hotel- — nudi možnosti za delo seminagev, posve-

ske in druge zmogljivosti za letovanja na pod- tovanj in kongresov (dvorana za predavanje 
lagi posebnih pogodbenih odnosov; ima 570 sedežev in naprave za simultana pre-

— delovnim organizacijam omogoča leto- v ajanja, p° potrebi je možno dvorano spre 
Vanja v avtokampih Novigrad, Červar, Poreč, mično steno razdeliti na dva dela).
Zelena laguna in Fontana z najemom kara- Mimo navedenih dejavnosti posreduje pred- 
van-prikolic ah z odstopanjem prostora za nji- stavništvo tudi trajnejše oblike sodelovanja s 
hovo namestitev; podjetjem ,,Plava laguna , kot denimo skupno

— nudi hotelsko-gostinske storitve ob izle- investiranje, preskrbovanje počitniških domov
tih, vikendih in ob prazničnih dnevih; z vsemi potrebščinami, projektiranje novo-

— šolam, omogoča organizacijo različnih gradenj in športnih objektov itd.



preventivo. Ugodnosti zdraviliškega zdrav
ljenja so deležni le delavci, ki so že zboleli. 
Delovne organizacije plačujejo stroške v 
hotelu, stroške zdravstvenih storitev pa 
povrne skupnost zdravstvenega zava
rovanja.

V ponazoritev: letos smo poslali 193 
naših delavcev v zdravilišča, za kar smo na
menili 35 starih milijonov. Predlagam, da 
omogočimo delavcem, ki so potrebni pre
ventivnega zdravljenja, rekreacijo v Plavi la
guni.

CirH KLEMENČIČ,
Tovarna zdravil Krka,
Novo mesto

Sredstva imamo, 
kadrov pa ne!

Na pobudo sindikata smo v naši tovarni 
ustanovili športno društvo. Pri sestavljanju 
programa upoštevamo želje delavcev. Od
ločili smo 'se za dve smeri dela: za delo po 
sekcijah, ki jih je 17, in za organizirano 
rekreacijo v času rednega letnega oddiha.

Zelo nas zanima tudi aktivni odmor med 
delom. Sami smo kadrovsko prešibki, da bi 
organizirali potrebne oblike rekreacije, 
zato si želimo, da bi bila visoka šola za 
telesno kulturo naš mentor, ki bi nam po
magal pri organiziranju športne rekreacije 
med delom v Času odmorov.

Poleti smo imeli v naših počitniških do
movih strokovnjaka, ki je skrbel za športno 
rekreacijo, vendar nismo opazili kakega 
posebnega zanimanja za to dejavnost. Ven
dar mislimo, da se bo to sčasoma spre
menilo.

Predstavnik Slovenijalesa je omenil pro
blem zdravljenja delavcev v zdraviliščih. Pri 
nas smo to uredili tako, da imajo naši de
lavci v zdravilišču brezplačno zdravljenje 
in rekreacijo.

Letos smo uvedli novo obliko re
kreacije: kolektivno telovadbo za tiste de
lavce, ki imajo poškodovane sklepe. Prvi 
odziv na akcijo je bil zadovoljiv, več pa si 
obetamo od pomoči, ki nam jo bodo nu
dili strokovnjaki visoke šole za telesno kul
turo iz Ljubljane.

S Piavo laguno doslej nismo sodelovali. 
Naše športno društvo dobi iz sklada skup
ne porabe blizu pet milijonov dinarjev, 
nekaj pa dobi od tekmovalnih panog in te- 
lesnokultume skupnosti. Sredstva torej 
niso problem, pač pa nam primanjkuje 
strokovnega kadra za to področje.

Lojze VODOPIVEC,
Slovenija ceste, Ljubljana

Bolniških staležev 
je veliko preveč!

Tu smo se zbrali predstavniki delovnih 
organizacij, predstavniki sindikata in ured
niških odborov, toda naši sklepi bi bili ve
liko bolj učinkoviti, če bi na sestanek po
vabili tudi direktorje in predstavnike zdrav
stvene službe ter obratnih ambulant. Če
10

imamo sredstva za izobraževanje sindi
kalnih delavcev, bi morali najti tudi sred
stva za vzgojo organizatorjev rekreacije, saj 
radi poudarjamo: zdrav duh v zdravem 
telesu! Zdrav človek ne gre v bolniško, bol
niških staležev do sedem dni pa je veliko 
veliko preveč...

Direktor, zlasti če je ekonomist, bo 
takoj izračunal, kolikšna je škoda, ker 
toliko ljudi ne dela. Vemo, da je staležev 
do sedem in do trideset dni v Sloveniji iz
redno veliko. Nekateri zelo radi zbolijo, ko 
prvega v mesecu prejmejo svoj osebni 
dohodek. Opustili smo družbeno kontrolo 
bolezenskih izostankov; disciplinska ko
misija sicer deluje, toda verodostojnost 
potrdil je težko ugotoviti.

Pri nas smo prišli do prepričanja, da je 
prav rekreacija tista, ki delovnega človeka 
krepi duševno in telesno in mu nudi tisto, 
kar človek najbolj potrebuje. Tovariš iz 
Novega mesta je opozoril na velika sred-, 
stva, ki jih daje njihov kolektiv za re
kreacijo svojih delavcev. Seveda je treba to 
pozdraviti, vseeno pa vztrajam pri tem, da 
bi morali predvsem zdravniki osveščati 
ljudi. Lahko tudi mimogrede, v ambulanti.

Dominik MURN, Gradis Ljubljana

Množične 
športne igre

Imamo tri počitniške domove, ki služijo 
našim delavcem za oddih predvsem v polet
nih mesečih, saj pozimi domovi niso ogre

vani. Sleherno leto se v njih zvrsti veliko 
število delavcev, tudi do tisoč.

Poleg tega vsako leto organiziramo mno
žične športne igre pd temeljnih organizaci
jah združenega dela. Udeležujemo se tudi* 
tekmovanj na republiški in zvezni ravni.’ 
Rekreativne oblike najrazličnejših športov 
gojimo tudi v samskih domovih, v bližini 
obratov in v krajevnih skupnostih.

Veliko tega, kar je povedal tovariš Vo
dopivec iz Slovenija cest, velja tudi za nas. 
Tudi v našem kolektivu se srečujemo z ve
likim številom bolezenskih izostankov, naj
več takoj po prvem v mesecu. V obratni

ambulanti zdravnik tesno sodeluje s ka
drovsko službo. Tako smo si uredili evi
denco manj zmožnih in kronično bolnih 
delavcev, socialna in zdravstvena služba pa 
se skupno ukvarja z njihovimi problemi. Za 
zdravljenje in za boljšo telesno kondicijo 
teh delavcev skrbimo tako, da obe službi 
siaipaj s sindikatom pripravljata program 
za zdravljenje v zdraviliščih (Radenci, Ro
gaška Slatina, Kranjska gora) ali v naših do
movih.

Res je tudi, kot je povedal tovariš iz Slo
venijalesa, da je regres za letni oddih pre
več povezan z osebnim dohodkom, zato ta 
sredstva pogosto ne izkoriščamo na
menska Poskušamo pa prek našega glasUa 
'osveščati delavce in jih seznanjati z 
bistvom problema.

Ivan LUŠTREK,
Donit Medvode

Možnosti 
za rekreacijo 
tudi med delom

Za področje športne rekreacije imamo 
strokovnjaka, ki smo mu omogočili nadalj
nje izobraževanje na visoki šoli za telesno 
kulturo v Ljubljani.

Lani in letos smo dosegli lepe uspehe na 
področju organizacije športne rekreacije. 
Delavci iz vseh temeljnih organizacij sode
lujejo na različnih športnih tekmovanjih,

aktivni so v klubih, špormih zvezah in pod- 
zvezah. Zaradi narave naše proizvodnje 
imajo možnosti za rekreacijo tudi med de
lom. Zainteresirali smo jih za plavanje - za 
kopanje v škofjeloškem bazenu jim kupu
jemo cdo vstopnice - prav tako tudi za 
smučanje in za druge športe v naravi.

Naš plan socialnih dejavnosti, ki je se
stavni del gospodarskega plana, predvideva 
rekreativne akcije za naslednje leto in tudi 
organizacijo letnih ter zimskih športnih 
iger. Tudi mi posvečamo špormi rekreaciji 
precej prostora v našem internem glasilu.

Tekmovanja z jadrnicami so že tradicionalna v Plavi laguni. Prijateljev tega športa je vse več. 
Nič čudnega, če je število udeležencev regate, ki jo vsako leto organizira Plava laguna, 
čedalje večje.
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Bogomil LILIJA,
Tomos, Koper

Zdraviti bolnega 
ali preprečevati 
bolezen?

Ena naših tovarišic je bila na seminarju v 
Plavi laguni, v našem glasilu smo nato pisali 
o vsem, kar je pripovedovala po vrnitvi s 
seminarja. Seveda pa to ni dovolj...

Sindikalne organizacije naj bi spremljale 
delo animatorjev oziroma organizatorjev 
športne rekreacije; sčasoma pa bi bilo po
trebno zaposliti poklicne organizatorje 
športne rekreacije. Če zahtevamo dola-, 
čem stopnjo strokovnosti, izobrazbe, za
htevajmo tudi telesno sposobnost za do
ločeno delo. Prepričan sem, da je vse to le 
še stvar časa.

Tudi v Tomosu se vprašujemo, kaj je ce
neje in koristneje za delovno organizacijo 
in družbo; zdraviti bolnega in ga pošiljati 
od sanatorija do sanatorija, ali pa se zavzeti 
za to, kar nam zdaj nudijo v Plavi laguni?

Sodim in mislim, da še mnogi mislijo 
tako kot mi, namreč da je slednje vsekakor 
cenejše in koristnejše tako za posameznika 
kot za skupnost. Prav bi bilo, da bi tudi 
ekonomisti analizirali to vprašanje in pove
dali svoje. Prepričan sem, da smo v tem 
primeru odgovorni mi vsi, vsekakor pa bi 
kazalo tudi vodilne delavce povabiti na 
take in podobne sestanke, kakršnega smo 
organizirali danes, saj smo bili doslej v svo
jih prizadevanjih deležni premalo podpore 
prav pri direktorjih in drugih vodilnih de
lavcih v delovni organizaciji.

Dr. Janez DAVEČ, 
vodja centra za športno 
medicino, Ljubljana

*

Več sodelovanja, 
več skupinskega 
dela!

Uvodni prispevki in razprava so osvetlili 
teoretično osnovo zdravstvene rekreacije 
delctvcev in njene praktične aplikacije v pri
zadevanjih za varovanje in krepitev njiho
vega zdravja.

Profesor Ulaga je poudaril, da zdravniki 
premalo pomagajo pri pridobivanju ljudi za 
športne metode utrjevanja zdravja v pro
stem času. Tudi tovariš Drobež je govoril o 
problemu vzgoje kadrov in načinu dela 
zdravnikov. Merim, da diplomanti medi
cinske fakultete dobe pri študiju premalo 
informacij o fiziologiji- telesnega napora 
zdravega človeka, o medicini dela in o me
dicini športa, da se premalo usposabljajo za 
izvajanje aktivnega zdravstvenega varstva 
delavcev. V Sloveniji imamo organizirano 
specializacijo v medicini dela, uvajamo pa 
specializacijo tudi v medicini športa. V

obeh programih je poudarek tudi na aktiv
ni programirani rekreaciji delavcev in uspo
sabljanju za skupinsko delo.

Pri problemu, ki ga obravnava današnje 
posvetovanje, je potrebno sodelovanje šte
vilnih strokovnjakov (psiholog, pedagog, 
sociolog, ekolog, ekonomist, tehnolog, 
zdravnik itd.) in institucij, ki se ukvarjajo z 
varovanjem in utrjevanjem zdravja delav
cev. Soglašam s tovarišem Berčičem, da je 
v slovenskem prostoru potrebno tesno so
delovanje med medicinsko fakulteto, vi
soko šolo za telesno kulturo, njenim insti
tutom za kineziologijo in institutom za 
medicino dela, prometa in športa pri kli
ničnem centru.

Opozorim naj tudi, da kljub večletnim 
prizadevanjem še nismo dovolj usposobili 
službe medicine dela, prometa in športa na 
vseh ravneh: v občini, regiji in republiki. 
Tudi nismo rešili vprašanja financiranja 
osnovne reprodukcije (preventivnih pregle
dov, aktivnih v telesni kulturi) in razširjene 
reprodukcije (prostori, oprema, specializa
cija kadrov). Zamujeno moramo dohiteti v 
naslednjem srednjeročnem obdobju, če ho
čemo bolje varovati naša življenja, zdravje 
in delovno sposobnost zaposlenih

In še o pobudi, ki je prišla iz Poreča. 
Menim, da je Plava laguna lep dokaz, kaj je 
možno doseči s sodelovanjem turizma in 
zdravstva na področju aktivnega programi
ranega dopusta delavcev.

Martin HAVLINA,
Javna skladišča, Ljubljana

Zamisel spremeniti 
v dejanje

Zelo sem vesel, ko vidim, da smo se in
tenzivno lotili problema zdravstvene re
kreacije delavcev. Seveda pa ne sme ostati 
le pri tem, saj vemo, da niso rešena ne fi
nančna ne organizacijska in ne kadrovska 
vprašanja. Pozivam člane današnje „okrog- 
le mize", da v sodelovanju s sindikati in 
Visoko šolo za telesno kulturo ustanovimo 
odbor, ki bo intenzivno delal, da bi zamisli 
spremenil v dejanja.

Naj povem še to, da je pri nas v Javnih 
skladiščih dnevna rekreacija delavcev do
bro organizirana. Z nekaterimi težavami pa 
se kljub temu srečujemo. Gre za probleme 
v zvezi z najemanjem objektov, oddalje
nimi bivališči delavcev, neprimernimi 
urami za rekreacijo. Ljudje prihajajo na re
kreacijo enkrat tedensko, tisti, ki pa pri
dejo večkrat, so redke izjeme.

Dr. Josip KRAJCER,
Plava Laguna, Poreč

Ponujamo
sodelovanje

Danes je bilo izrečenih precej kritičnih 
besed na račun zdravstvenih delavcev. Pa 
tudi na račun delavcev, ki v vaših delovnih

organizacijah skrbijo za rekreacijo. Predla
gamo vam, da pošljete na naš račun v Po
reč vašega obratnega zdravnika in referenta 
za šport in rekreacijo, da bi se vključila v 
našo delovno ekipo. .Vaši ljudje bi ostali pri 
nas 10 do 14 dni. Čeprav je to malo, bodo 
rezultati zanesljivo kmalu vidni. Če k temu 
dodamo, da se 95 % ljudi, ki so na zdrav
stveni rekreaciji pri nas, zdo pohvalno 
izteka o koristnosti takšne rekreacije in če 
se jih samo 20 % med njimi odloči, da bo 
tudi nadaljevalo z rekreacijo, smo kot pe
dagoški ddavci mnogo storili za našo druž
bo. Organizacijska shema naše službe je se
stavljena iz treh delov: diagnostike, progra
miranja in opravljene rekreacije. Zato bi 
bilo najbolje, da bi se zdravnik iz Vaše to
varne vključil v diagnostiko, referent za re
kreacijo pa v dmgi dve dejavnosti naše 
službe.

Jože RAJŠP,
občinski svet Zveze sindikatov, 
Maribor

Samo govoriti 
in nič storiti 
je jalovo početje

Iz prebranih referatov in razprave skle
pam, da posvečamo precej pozornosti let
nim dopustom delavcev. Toda le-ti pred
stavljajo za delavce samo del rekreacije. Za 
športno rekreacijo delavcev pa smo doslej 
storili zelo malo. Na tem področju pre
malo sodelujejo predvsem zdravniki. Mimo 
tega potrebujemo za športno rekreacijo de
lavcev tudi objekte. Zato je govoriti o 
pomenu in potrebi rekreacije jalovo po
četje, če tega v praksi ne moremo ures-

Kongresna dvorana v hotelu Delfin ,
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ničiti. Načrtujemo velika naselja brez 
športnih objektov, kot da je to nekaj, kar 
naša mladina in odrasli ne potrebujejo. 
Gremo celo tako daleč, da zaradi gradnje 
stolpnic žrtvujemo še tiste skromne zelene 
površine, ki so ostale.

Sprašujem pa se tudi, kaj naj stori člo
vek, ki je zadolžen za rekreacijo z ljudmi, 
ki so jim osnovne navade telesne kulture 
tuje? Upam si trditi, da nam zdravniki 
naredijo pogosto medvedjo uslugo, ko iz
dajajo potrdila o nesposobnosti otrok za 
telesno vzgojo. Kdo bi mi lahko razložil, v 
katerem primeru otrok za to res ni spo
soben? Takih primerov je prav na mari
borskem področju veliko.

Nad« RAČIČ,
Republiški sekretariat
za industrijo, sektor za turizem,
Ljubljana

Povečati in 
popestriti možnosti 
de avskega turizma

Tudi mi smo ob različnih priložnostih 
razpravljali s predstavniki družbenih orga
nizacij o rekreaciji delavcev in o tem, kako 
bi pospeševali te aktivnosti. Tovariš iz Pi
vovarne Union je dejal, da se bodo s poli
tičnimi organizacijami pogovorili o mož
nostih izgradnje novih zmogljivosti. Na eni 
strani so počitniški domovi vse manj zase
deni, na drugi strani pa se povečuje število 
delavcev z družinami, ki letujejo v komer
cialnih počitniških objektih doma in v 
tujini. Zavoljo tega tudi mi podpiramo za
misli o gradnji in financiranju delavskih re
kreacij sko-turističnih centrov, ki naj bi za
gotavljali prehrano in bivanje na primerni 
ravni, zlasti pa naj bi imeli na voljo se
kundarne naprave in objekte za telesno in 
duševno aktiven odmor. Kot vemo, na
stajajo pri izbiri lokacij za take samostojne 
centre nekatere težave, povezane z velikimi 
stroški za ustrezno turistično in splošno in
frastrukturo. Zato predlagamo, da v Po

reču v svojem programu dela upoštevamo 
poleg gradnje delavskih rekreacijsko-turi- 
stičnih centrov tudi možnost skupnih vla
ganj turistično emitivnih organizacij zdru
ženega dela s turistično receptivnimi orga
nizacijami združenega dela, in sicer na pod
lagi pogodbenega izkoriščanja novih zmog
ljivosti in z delitvijo rezultatov združevanja 
dela in sredstev.

Praktično si to predstavljamo tako, da 
bi denimo organizacija združenega dela s 
pogodbo združila del sredstev skupne po
rabe z hotelsko organizacijo združenega 
dela. S sredstvi obeh organizacij in z na
jetimi bančnimi krediti bi zgradili nov ho
tel v nekem turističnem kraju, v pogodbi 
pa določili, koliko ležišč in za koliko dni v 
letu in v katerem času v kateremkoli ho
telu, bi imela na voljo tovarna v kate
remkoli hotelu, ki ga upravlja hotelska 
OZD. Hkrati naj bi se oba partnerja spo
razumela tudi o tem, kolikšen del dnev
nega penziona je s sodelovanjem pri skupni 
investiciji že plačala tovarna; razliko do 
polne cene pa naj nato plača vsak delavec 
sam. V tako pogodbo je mogoče vključiti 
tudi druge medsebojne obveznosti in ugod
nosti.

Tak način pospeševanja turizma ima 
prednosti pred klasično gradnjo počit
niških domov. Naj nekatere naštejemo:

- možnost, da delavci letujejo v raz
ličnih hotelih v istem kraju ali v različnih 
krajih,

- delavci se izognejo temu, da bi se v 
hotelu srečevali z istimi ljudmi kot v svoji 
delovni organizaciji,

- na voljo so jim vse naprave, vštevši 
trgovine in zabavišča v turističnem kraju,

- možnost stikov z drugimi delavci je 
večja, saj so tudi tujci, ki letujejo pri nas, 
pretežno delavci.

Za njihovo delovno skupnost pa je pred
nost naslednja:

- laže' je dobiti lokacijo za nove hotel
ske objekte v turističnem kraju in v sestavi 
obstoječe organizacije združenega dela kot 
za kak izločeni objekt,

- gradnja takega objekta je cenejša, ker 
so objekti splošne infrastrukture (cesta, vo
dovod, elektrika, kanalizacija) zvečine že 
zgrajeni 'in je potrebno zgraditi le še pri
ključke,

•>

- objekt je takoj vključen v vse kra
jevne možnosti in povezave (trgovine, go
stinski lokali, pošta, prometne zveze),

- odpadejo skrb in stroški za vzdrže
vanje objekta in za kader, ki je v počit
niškem domu zaposlen največ tri mesece v 
letu in po navadi tudi ni strokovno uspo
sobljen,

- odpadejo skrb in delno tudi stroški 
za nabavo živil in drugega potrošnega 
blaga, saj doslej počitniški domovi niso bili 
vključeni v dolgoročne pogodbe med do
bavitelji in hoteli,

- s celotnim izkoriščanjem zmogljivosti 
se zmanjšajo stalni stroški za prenočitve,

- na sredstva sklada skupne porabe ni 
obvezne amortizacije, kar tudi znižuje 
stroške,

- proste zmogljivosti hotela so nor
malno vključene v agencijsko predprodajo,

- investicijska sredstva in sredstva skla
da skupne porabe je možno združiti po po
godbi takoj in v celoti ali pa iz tega sklada 
prevzeti odplačevanje dela anuitete,

- organizacija lahko združi taka sred
stva neposredno z gostinsko organizacijo 
ali pa se poveže več emitivnih organizacij 
združenega dela in skupno združujejo sred
stva z receptivno organizacijo združenega 
dela,

- oprema (kategorija) hotela in cene so 
predmet dogovarjanja,

- pogodbe z gostinskimi organizacijami 
združenega dela lahko sklepajo z enakim 
učinkom tudi bodoče počitniške skup
nosti,

- kot soinvestitorji so lahko udeležene 
delovne organizacije pri devizni retencijski 
kvoti in pri zvezni premiji.

Z opisanim predlogom želimo povečati 
in popestriti možnosti pospeševanja delav
skega turizma, in hkrati opozoriti, da je 
letovanje samo del rekreacije delovnega 

, človeka. Tudi tedaj, ko vzorno rešimo pro
blem letovanja, namreč še vedno ostane 
aktualna tedenska rekreacija. Tudi v teh 
primerih pa so možne prej predlagane me
tode dela združevanja sredstev.

Ivan ŠEGON,
Plava laguna, Poreč

Hotelirstvo 
in zdravstvo 
z roko v roki

Plava laguna iz Poreča je dosegla dobre 
rezultate, ko se je pravočasno usmerila v 
množično organizirano rekreacijo v lastnih 
športnih centrih. In če upoštevamo, da je 
tudi hotelirstvo Plave lagune našlo skupen 
jezik z zdravstvom, potem doseženi rezul
tati res niso naključni. K materialni osnovi 
hotelirstva in zdravstva smo dodali še ma
terialno osnovo v športnih objektih, rekvi
zitih in strokovnjakih za šport in re
kreacijo. Tako imata danes Plava laguna in 
Poreč več teniških igrišč, športnih čolnov, 
igrišč za minigolf in drugih športnih ob
jektov kot marsikateri republiški športni 
center. Dejstvo je tudi, kar smo spoznali na
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osnovi izvedenih anket, da se več kot 40 
odstotkov naših gostov odloča za Piavo 
laguno prav zavoljo širokih možnosti za 
rekreacijo.

Jože MALIČ,
sekretar Sektorja za telesno 
kulturo in rekreacijo RS ZSS, 
Ljubljana

Kaže, da smo 
na dobri poti

Namen, razgovora za „okroglo mizo" je 
bil med drugim tudi v tem, da poleg uvod
nih referatov zvemo, kaj o tem menijo to
variši iz organizacij združenega dela. V tem 
je razgovor tudi povsem dosegel svoj na
men. Tematika naše razprave posega na 
področje, ki smo se ga lotili tudi v slo
venskih sindikatih, sledeč sklepom 8. kon
gresa, med katerimi ima svoje mesto tudi 
skrb za rekreacijo delavcev. Prijetno je ugo
toviti, da so akcijski programi vedno bliže 
stvamostiMn zahtevam športnih delavcev, 
kar pomeni, da resolucije nismo pisali na 
pamet, temveč je odraz resničnih potreb.

Poudarjena je bila potreba po uspo
sabljanju kadrov za aktivno rekreacijo. Tre
nutno je v Sloveniji 26 profesionalnih de
lavcev za športno rekreacijo, ki delajo na 
sistemiziranih delovnih mestih. To je 
skromno število, toda prijavljajo se v če
dalje večjem številu novi kandidati za šo
lanje in upamo, da, bomo kmalu vsaj za silo 
zadostili potrebam po kadru.

Z veseljem ugotavljam, da smo s Piavo 
laguno iz Poreča dobili dokaj dobre in real
ne možnosti, da te zamisli uresničimo na 
bolj strokovni osnovi kot doslej. Seveda pa 
to ne pomeni, da bomo opustili tudi do
sedanje sodelovanje s Partizanom Slo
venije.

Naj še dodam, da smo za naloge na pod
ročju rekreacije delavcev letos usposobili 
200 ljudi. To je več kot v vseh minulih 
štirih letih skupaj. Vse to je zelo po
membno in spodbudno za nas, kajti če te 
zamisli ne bi materializirali s kadri, bi vsi 
naši načrti obviseli v zraku. O prednostih 
organizirane aktivne rekreacije delavcev, ki 
jih je opisala tovarišica Račič, ne dvo
mimo. Strinjamo se s predlogi, ki jih je po
vedala v Svoji razpravi. Mislim, da lahko z 
optimizmom gledamo v prihodnost.

Prof. Drago ULAGA,
VŠTK, Ljubljana

Strokovnjaki 
za rekreacijo

Visoka šola za telesno kulturo v Ljub
ljani izobražuje svoje študente tudi za pod
ročje rekreacije. Želimo, da mladina osvoji

in utrdi trajne navade za svojo rekreacijo, 
zato smo študijski program zožili v tem 
smislu, da študentov ne Obremenjujemo z 
desetimi športi naenkrat, marveč samo s 
tremi ali štirimi, vendar s temi temeljito.

Razen tega smo organizirali tudi dva 
tečaja za športno rekreacijo na zahtevnejši 
ravni. Pri tem pa se zlasti borimo s pro
storsko stisko. Prostora je komaj za 50 
študentov, sprejeli pa smo jih 100.

Dr. Nino BASANIČ, 
zdravstveni dom Poreč

Načrtni pregledi 
delavcev

Razen subjektivnih slabosti obstajajo 
tudi objektivni vzroki za nezadovoljivo 
zdravstveno službo. Tu mislim predvsem 
na prostor in opremo, s katero razpolaga 
zdravstvena služba v Sloveniji. V Poreču se 
s takšnimi problemi ne srečujemo. Pred
vsem se moramo za to zahvaliti vsem obča
nom, ki z razumevanjem rešujejo naše pro
bleme. Tako bomo prav zdaj predlagali sa
moupravni interesni skupnosti za zdravstvo 
program dela, s katerim predvidevamo pre
gled vseh delavcev, da bi tako ugotovili nji
hovo psihofizično stanje. Na osnovi zdrav
stvenega stanja pregledanih delavcev naj bi 
izdelali tudi načrt rekreacije, po letu dni 
pa naj bi vse delavce ponovno testirali, in 
tako skušali dobiti objektivno oceno po
mena rekreacije za zdravje delavcev.

Šime KALČIČ,
Plava laguna1, Poreč

Domači gost — 
dobrodošel gost

Razprava je pokazala, kako prav je bilo, 
da se je Plava laguna usmerila v razvijanje 
aktivne rekreacije delavcev. To je bil prav
zaprav povod in hkrati spodbuda za ta raz
govor. Še posebej pa me je k razpravi spod
budila razprava tovarišice Račičeve, ozi
roma njen predlog, naj razmislimo o sode
lovanju med hotelskimi organizacijami in 
drugimi organizacijami združenega dela. 
Našim delovnim organizacijam smo že po
nudili roko. Tqko smo pripravljeni nuditi 
delovnim kolektivom na osnovi pogodb det 
naših zmogljivosti, predlagamo sklenitev 
samoupravnega sporazuma med zaintere
siranimi organizacijami, del naših hotelskih 
prostorov je na voljo delovnim orga
nizacijam za določeno ceno, ki je prav go
tovo nižja od drugih hotelskih cen, možna 
pa so tudi skupna vlaganja v nove pro
storske zmogljivosti.

Seveda so še druge možnosti sodelo
vanja, potrebno bi se bilo le dogovoriti. Mi
slim, da se ne motim, če rečem, da bodo 
pobude naletele na dober odmev v orga
nizacijah združenega dela. Naša želja pa je, 
da kakih 40 % vseh naših zmogljivosti na
menimo našemu delovnemu človeku.

Z zanimanjem sem poslušal tovariša 
Drobeža iz Slovenijalesa pa tudi druge to
variše, ki so govorili o slabo izkoriščenih 
hotelskih zmogljivostih, v katere je bilo 
vloženih toliko družbenih sredstev. Naša 
skupna hotenja bodo nedvomno pripeljala 
do boljšega izkoriščanja teh zmogljivosti v 
prid delavcev, ki bodo mučno čakanje v 
ambulantah radi zamenjali za prijeten od
dih v naših hotelih. S podporo družbeno
političnih in strokovnih dejavnikov se bo 
to tudi uresničilo.

Na koncu naj izrazim svoje zadovoljstvo 
zavoljo dobre udeležbe na „okrogli mizi" 
in se zahvalim tovarišem, ki so sodelovali v 
razpravi, in prav tako RS ZSS, Delavski 
enotnosti in novinarjem, ki so se odzvali 
povabilu na okroglo mizo.

r

Kako prijavimo 
skupino na 
zdravstveno 
preventivno 
rekreacijo

Cepter za zdravstveno-preventivno re
kreacijo podjetja „Plava laguna" Poreč ima 
za področje SR Slovenije na voljo 50 mest.

Preventivna rekreacija traja pravilpma 14 
dni (izjemoma tudi 10 dni). Orientacijsko 
je določeno za zimsko sezono 1975/76 
nekaj terminov, in sicer: od 9. do 23. XII. 
1975, od 13. do 27. I. 1976 in nato od 3.
II. 1976 vsakih 14 dni (17. II., 2. III., 16.
III. in 30. III. 1976). Sindikalne organiza
cije si lahko izberejo svoj termin, če imajo 
skupino z več kot 30 osebami. Za zdrav
stveno-preventivno rekreacijo lahko prija
vite poljubno število kandidatov. Predstav
ništvo bo na podlagi vrstnega reda prijav 
formiralo skupino od 30 do 50 oseb. O 
terminu bodo organizacije pravočasno 
obveščene.

Prijave morajo biti poslane najmanj 14 
dni pred zaželenim začetkom rekreacije. 
Prijava naj vsebuje poimenski seznam in 
naročilnico plačnika storitev.

Predstavništvo lahko organizira poseben 
prevoz, denimo iz Ljubljane v Poreč in 
nazaj, po normalni ceni avtobusne vozov
nice.

Cena zdravstvene-preventivne rekreacije 
je 125 din na osebo dnevno (brez turistične 
takse). V to ceno je zajeto:

- dvakratno medicinsko testiranje;
- polni penzion (namestitev v dvo

posteljnih sobah z lastnimi sanitarijami in s 
centralnim ogrevanjem;

- dnevno po 4 ure programirane re
kreacije pod vodstvom strokovnjaka in

- od zdravnika predpisana dnevna 
fizioterapija.

Skupina več kot 30 udeležencev ima 1 
brezplačno mesto. Navedene cene veljajo 
do pričetka sezone 1976.

Prijave sprejema: Predstavništvo „LA- 
GUNATURIST" Ljubljana, Čelovša 147/b, 
tel. (061 - 54-369). Tam dobite tudi vsa 
potrebna pojasnila in druge informacije.
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SMELO DOSLEJ 
IN TUDI V PRIHODNJE

Plava laguna Poreč je prav gotovo največja hotelska in turistična 
organizacija ne le ob Jadranu, pač pa v državi in uvrščajo jo med 
največje v Evropi. Toda Plava laguna ni le hotelsko-turistična de
lovna organizacija, kajti 2522-članski kolektiv se ukvarja tudi s 
kmetijstvom, živilsko-predelovalno proizvodnjo ter trgovino. Plava 
laguna je danes že zaokrožena reprodukcijska celota, njena današ
nja podoba pa je sad smotrnega gospodarjenja, stalnih naložb v 
povečevanje zmogljivosti ter večletnih integracijskih prizadevanj 
kolektiva, da bi zaokrožil svoje proizvodne in turistične zmoglji
vosti, združil delo in sredstva ter omogočil delovnim ljudem iz vse 
Jugoslavije dobro in ceneno letovanje.

ZRASTEL JE VEUKAN
Temelji za današnjo Piavo la

guno, to najmočnejšo enoto po- 
reškega gospodarstva, so bili po
stavljeni v 1957. letu. Vse se je 
začelo z nekaj lesenih hišic in 
šotorov. Prvo leto je bilo zapo
slenih le 17 delavcev, ki so 
ustvarili 380 tisoč dinarjev ce
lotnega dohodka. Le z 29.667 
nočitvami so se lahko pred sko
raj dvajsetimi leti „pohvalili“ v 
Plavi laguni.

Začetek je bil težak, saj ni 
bilo možnosti za najemanje kre
ditov, odnos do turističnega go
spodarstva je bil mačehovski. 
Kljub temu pa so v Poreču za
čeli z izgradnjo naselja Plave la
gune. Poleg bungalovov, resta
vracije s 550 mesti in terase za 
600 gostov so zgradili tudi novo 
upravno zgradbo, gospodarski 
objekt, nov športni center in 
pralnico perila. K delovni orga
nizaciji so se priključili tudi ne
kateri drugi gostinsko turistični 
obrati v Poreču in motel v Lim- 
skem kanalu. Ob koncu 1961. 
leta so tako v Plavi laguni, kije 
sedaj štela 94 članov kolektiva, 
že dosegli 94.642 nočitev.

1962. leto pomeni za turi
stično gospodarstvo pomembno 
leto. Novi predpisi so omogočili 
občinam, da del deviznega prili
va namenijo za kreditiranje raz
voja turističnega gospodarstva. 
Plava laguna od takrat naprej ni 
več prepuščena sama sebi in iz
najdljivosti kolektiva. Najeli so 
kredite. Že v 1965. letu so po
večali zmogljivosti na 1681 po
stelj, nad naseljem Piavo laguno 
so zgradili v štirih etapah vile 
Bellevue in več spremljajočih 
objektov, šotori in lesene hišice 
pa so čedalje bolj odstopali svo
je mesto zidanim objektom.

Najbolj plodno obdobje v 
razvoju Plave lagune so leta od 
1966 do 1971, saj so v tem 
času zgradili več objektov v Ze
leni laguni, ki je bila kot ustvar

jena za oblikovanje novega, 
kompletnega in funkcionalnega 
turističnega naselja. Na polo
toku, ki ga krasijo stoletni bori 
in čudovita kamenita obala, so 
adaptirah hotel Parentium, na 
njem je našla mesto skupina ho
telov Lotos, novi hoteli Galeb 
in Albatros in kasneje še hotel 
Delfin, ki je največji penzionski 
hotel ob Jadranu.

Kolektiv pa je gradil tudi 
drugje. V Plavi laguni je zrasel 
lepotec hotel Mediteran, se
verno od Poreča so poleg hotela 
Turist zrasle nove vile in bunga
lovi Špadiči, zgradili so hotel 
Materada, ki po .svojem kom- 
fortu ne zaostaja za Meditera
nom. V Novigradu raste nov 
kompleks, saj so zgradili poleg 
Obstoječih depandans hotela 
Laguna še nove hotele. Nekaj 
kasneje je bil zgrajen hotel La
guna v Zagrebu, poleg tega pa 
so povečali zmogljivosti v Fon
tani, starem ribiškem naselju 
južno od Poreča, v avtokampih 
itd.

Tudi v času od 1971. leta do 
danes se je v Plavi laguni marsi
kaj spremenilo tako v dejav- 
nqsti kot v organiziranosti te 
organizacije združenega dela. 
Prišlo je do integracije z de
lovno organizacijo za ribištvo in 
predelavo rib Školjka, z Mlinom 
ter Kmetijskim kombinatom 
Poreč. Zaključujejo več inve
sticij, začenja se izgradnja so
dobnega naturističnega centra 
Ulik. Plava laguna se je tudi 
včlanila v poslovno združenje 
Evroturist, ki je že začelo z 
gradnjo hotelov na področju 
Cervara. V. novem turističnem 
naselju je že adaptiran hotel 
Parentius in v naslednjem letu 
bo sprejel prve goste tudi nov 
hotel A kategorije.

Lani je temeljna organizacija 
za kmetijsko proizvodnjo imela 
več kot 44 milijonov dinarjev 
celotnega dohodka, letos bo

imela že 75 milijonov in čez pet 
let bodo ustvarili že 155 milijo
nov dinarjev celotnega dohod
ka. V vinogradništvu, ki je tra
dicionalna dejavnost poreškega 
zaledja, so letos obdelali 
210 ha, čez nekaj let naj bi ob
delali že 500 ha.

Tudi sadjarstvo je razvita de
javnost, kajti zelo mnogo po
zornosti posvečajo hitrejšemu 
razvoju predvsem oljkinih plan
taž ter nasadov lešnikov. Povrt- 
ninarstvo že z današnjimi 15 ha

reču in v njegovi okolici. 53 
prodajnih mest od Mirna do 
Timskega kanala zgovorno pri
ča o pomenu, ki ga ima ta de
lovna organizacija pri preskrbi 
Poreča in okolice, saj zado
voljuje prebivalstvo s prehram
benimi in drugimi artikli, zaseb
ne kmetovalce pa tudi z repro
dukcijskim materialom in s 
strojno opremo za kmetijstvo. 
Če je drobna prodaja uveljav
ljena predvsem v okolici Pore
ča, pa se je ta temeljna organi

V trim kabinetu
površin v znatni meri zadovo
ljuje potrebe hotelskega in turi
stičnega kompleksa, pri polje
delstvu, kjer gojijo žitarice, lu
cerno in druge kulture, pa bodo 
sedanje zmogljivosti od 250 ha 
povečali do 1980. leta na 
600 ha. Namesto sedanjih 1500 
glav goveje živine se bo čreda 
povečala na 3000 glav, čreda 
ovac pa na 2500 glav.

214-članski kolektiv te te
meljne organizacije ima velike 
načrte tudi na področju koope
racije z zasebnimi proizvajalci, 
saj predvidevajo, da bodo name
sto 250 vagonov različnih pri
delkov s pametno politiko sode
lovanja in z novimi vlaganji raz
širili kooperacijsko proizvodnjo 
na 1000 vagonov.

Kmetijska dejavnost Plave la
gune se torej zelo hitro razvija, 
prav tako tudi živilsko predelo
valna. Ob hotelskih in turi
stičnih zmogljivostih rastejo 
tudi nove industrijske zmoglji
vosti, ki svojo dejavnost tesno 
povezujejo s potrebami turi
stične dejavnosti organizacije 
združenega dela.

Plava laguna s svojo trgovsko 
dejavnostjo skrbi tudi za preskr
bo turistov in prebivalstva v Po

zacija uveljavila s svojo prodajo 
na debelo že po vsej državi. La
guna export-import pa iz leta v 
leto razširja svoje tipalke tudi 
na tujih tržiščih.

Mornarica Plave lagune, kot 
bi lahko imenovali 17 sodobno 
opremljenih ribiških ladij, skrbi 
za preskrbo Poreča in pa tudi 
drugih krajev v državi s svežimi 
ribami. Prodajajo jih tudi v dru
gih predelih države. Večino 
ulova pa ta temeljna organi
zacija predela v konzerve.

Omenimo naj tudi temeljno 
organizacijo Univerzal, ki je de
jansko univerzalna, saj skrbi za 
vzdrževanje vseh obratov Plave 
lagune, razširja hortikulturno 
dejavnost ter s svojim delo
vanjem omogoča dobro počutje 
gostov Plave lagune.

Danes Plava laguna razpolaga 
s 11.000 posteljami v tako ime
novanih „trdnih“ objektih, z 
11.900 mesti v avtokampih, 
468 mesti v karav-prikolicah in 
približno 1300 posteljami v hiš
nih enotah. To pomeni, da 
lahko Plava laguna v enem dne
vu prenoči 24.668 turistov in 
jim nudi kompletne storitve. 
Takšne zmogljivosti so omo
gočile, da bodo letos imeli v



Plavi laguni že skoraj za 2 mili
jona nočitev.

BOGATA PONUDBA 
GOSTOM

Seveda pa današnji turist ni 
zadovoljen le z ležiščem in s 
hrano. V sodobno turistično 
ponudbo sodijo številne usluge, 
o katerih morda še pred nekaj 
leti nismo niti razmišljali. Toda 
o tem so že zdavnaj razmislili v 
Plavi laguni. Njihova ponudba 
je danes že skorajda popolna.

V vsakem hotelu imajo svoj 
instrumentalni ansambel, ki 
skrbi za ples in zabavo gostov. 
Centralni zabavni center je In
ternacional klub v hotelu Inter
nacional, kjer je velika plesna 
dvorana, disco klub in nočni 
klub. Plesne dvorane, nočni 
klubi in druge možnosti za za
bavo pa so skoraj v vseh hote
lih.

V Plavi laguni organizirajo iz
lete sami ali v sodelovanju z 
drugimi agencijami tako po do
movini kot v tujini.

Več kot odlične možnosti so 
v zmogljivostih Plave lagune 
tudi za organizacijo delavskih 
športnih iger, za načrtovane od
dihe delovnih kolektivov, za od
dihe čez vikend in za podalj
šane vikende, za kongresni tu
rizem in seveda tudi drugih ho-. 
telih so možnosti za različna 
posvetovanja, na katerih lahko 
sodeluje od 50 do 200 ljudi.

Že pred leti so v Plavi laguni 
začeli razmišljati o tako imeno-

Bazen v hotelu Parentium

vani izven penzionski porabi. 
Pri tem so še posebej skrbeli za 
šport in rekreacijo. ZgradiU so 
centralni športni center in še 11 
drugih manjših centrov. Tako 
danes omogoča Plava laguiia 
kar 50 različnih športov. Vsako 
leto pa v Plavi laguni organizi
rajo tudi več športnih šol.

Plava laguna in njeni športni 
centri že leta prirejajo tekmo
vanja študentov skoraj vseh uni
verz Jugoslavije, delavske šport
ne igre mnogih panog in delov
nih organizacij, športne igre

mladine, šahovske turnirje, tur
nirje v bridžu, tekmovanja moj
strov loka in puščic itd., orga
nizirajo različne kondicijske 
treninge.

Najnovejša aktivnost šport
nih centrov pa je organizacija 
programiranega, zdravstve- 
no-preventivnega in aktivnega 
oddiha. Za to dejavnost so zgra- 
dili nov diagnostični in tera
pevtski trakt ter sodobno 
ambulanto v hotelu Delfin. 
Zgradili so tudi trim kabinet, 
veliko rekreacijsko dvorano,

Tudi takšne oblike rekreacije in tekmovalnega športa z uspehom organizirajo v Plavi laguni

objekt za hidromasažo, savne, 
zimski in letni bazen. Ta dejav
nost, čeprav je nova, se zelo 
hitro razvija. Centralni športni 
rekreativni center je bil pro
glašen za največji, najbolje orga
niziran in najbolj kompleten 
center te vrste v Jugoslaviji, s 
tem je izpolnil pogoje, da posta
ne mednarodni športno-rekrea- 
tivni center, o čemer odloča 
ISCPE-UNESCO.

V Plavi laguni predvidevajo, 
da bodo imeli v 1980. letu že 
16.000 postelj v „trdnih“ 
objektih, 14.000 v avtocampih 
pa tudi v hišnih enotah se bodo 
povečale zmogljivosti za več ti
soč postelj v primerjavi z zdajš
njimi. Ob koncu naslednjega 
srednjeročnega obdobja se bo 
število nočitev povečalo na 3 
milijone, dnevno pa bo lahko 
Plava laguna sprejela kar 30.000 
gostov.

V turistično gospodarstvo 
bodo do konca 1980. leta'inve
stirali 350 milijonov dinarjev, v 
kmetijstvo 100 milijonov, v 
trgovino 50 milijonov in v indu
strijo 25 milijonov dinarjev. V 
naslednjih petih letih bo torej 
kolektiv Plave laf e vložil v 
povečanje in mof ar- izacijo svo
jih zmogljivosti' cupno 525 mi
lijonov dinarjev.

Kolektiv Plave lagune si je to
rej zadal za naslednjih pet let 
veliko odgovornih nalog. Cisti 
računi med temeljnimi organi
zacijami, solidarnost ter združe
vanje sredstev pa pomenijo tisto 
osnovo, na kateri gradijo svojo 
prihodnost delavci v Plavi lagu
ni. Zato se »tudi z optimizmom 
lotevajo novih nalog.
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POSEBNE UGODNOSTI 
ZA UPOKOJENCE

V zimskih mesečih 1975/76 je „PLAVA LAGUNA“ Po
reč določila v svojem hotelu B-kategorije „Delfin“ posebne 
ugodnosti za oddih upokojencev.

Hotel „Delfin“ ima notranji bazen z ogrevano morsko 
vodo in več, društvenih prostorov. Namestitev je v dvopo
steljnih sobah z lastnimi sanitarijami. Vsi prostori so central
no ogrevani.

Cena za upokojence je 84 din dnevno na osebo (k temu je 
treba prišteti še turistično takso), dodatek za enoposteljno 
sobo pa znaša 30 din dnevno. Pri sedemdnevnem bivanju je 
en dan brezplačen, pri štirinajstdnevnem pa dva dneva, kdor 
pa bi preživel v hotelu mesec dni, ima 15 % popusta. Upoko
jenci se morajo izkazati z odrezkom o prejemanju pokojnine.

Prijave in rezervacije vam omogoča: Predstavništvo „LA- 
GUNA-TURIST“ Ljubljana, Celovška 147/b (tel. 061 - 
54-369).

NA »OKROGLI M1ZI“ SO SODELOVALI:
Jože Malič — RS ZSS Ljub

ljana; dr. Josip 'Krajcer - 
Plava laguna Poreč; dr. Nino 
Basanič - Zdravstveni dom 
Poreč; Ivan Šegon - Plava 
laguna Poreč; prof. Mario 
Paljar - Plava laguna Poreč; 
Andrej Otruba - Plava laguna 
Poreč; Jani Šavs - Iskra 
Commerce Ljubljana; prof. 
Drago Ulaga — VŠTK Ljub
ljana; asist. prof. Herman 
Berčič - VŠTK Ljubljana; 
Jože Rajšp - Občinski svet 
ZSS Maribor; Ivan Luštrek — 
Donit Medvode; dr. Janez 
Pevc - Inštitut za medicino 
dela, prometa in športa Ljub
ljana; Franc Drobež - Slo
venijales, Ljubljana; Ljubo 
Stojanovič - Slovenija avto, 
Ljubljana; Edo Modic. — Sava 
Kranj; Andrej Ulaga - Delav
ska enotnost Ljubljana; Stane 
Urek - Radio Ljubljana; 
Cveta Potočnik - Radio 
Ljubljana; Toni Hahčič — 
Zasavski premogovniki
Trbovlje; Franc Ruparšek - 
IUV Vrhnika; inž. Božidar 
Novšak - Komunalno 
podjetje Ljubljana; Jule Le- 
nassi — Zavod za turizem 
Portorož; Emest Marguč - 
Saturnus Ljubljana; Alenka 
Gorup - TGA Kidričevo; 
Krešimir Čutunilo - Glas 
Istre Pula, Olga Viskovič - 
Glas Istre Pula, dr. Samo 
Modic - Inštitut za medicino 
dela, prometa in športa Ljub
ljana; Lilija Bogomil — Tomos 
Koper; Šime Kalčič - Plava 
laguna Poreč; Stane Grilj — 
Plava laguna Poreč; Dominik

Murn - GIP Gradis Ljubljana; 
Suzana Rojc - SGP Primorje 
Gorica; Vili Bihal - Hmezad 
Žalec; Ciril Klemenčič - 
Tovarna zdravil Krka Novo 
mesto; Goran Vrbanac - 
Ladjedelnica Uljanik Pula; 
Alojz Hlača - Tovarna zdravil 
Krka Novo mesto; Dušan 
Carli - Salonit Anhovo; Janez 
Mikic - Rudniki svinca in 
topilnica Mežica; N ada Račič
— Republiški sekretariat za 
industrijo, Ljubljana; Zlata 
Šilih - Mestni odbor ZZB 
NOV Ljubljana; Inge Vogrin
— Mariborska livarna Maribor; 
Hinlco Gričnik — Impol Slo
venska Bistrica; Silva Dežman
— Impol Slovenska Bistrica; 
Edvard Šega - Slovenija- 
paralele Ljubljana; Jožica 
Makarovič — Skupnost pokoj
ninskega in invalidskega zava
rovanja SRS, Ljubljana; Jože 
Kristan - Planika Kranj; 
Lojze Vodopivec — SGP 
Slovenijaceste, Ljubljana; 
Martin Havlina — Javna skla
dišča Ljubljana; Dušan 
Zupančič — Pivovarna Union, 
Ljubljana; Zoran Kos — Pivo
varna Union, Ljubljana; 
Andrej Zapušek - TTKS 
Ravne na Koroškem; Štefan 
Filipančič — Železarna 
Ravne; Hedi Bertoncelj - 
Obrtnik Ljubljana; Nada 
Muminovič — GIP Gradis 
Ljubljana; Zdenka Jordan — 
Televizija Ljubljana; Boris _ 
Lenič - Delo Ljubljana; 
Milan Živkovič - Delavska 
enotnost Ljubljana; Zdravko 
Troha j- RS ZSS Ljubljana.

»Okroglo mizo“ in prilogo Delavske enotnosti so pripravili: 
Andrej Ulaga, Stane Grilj, Marjan Horvat, Jelka Božič in Milan 
Živkovič - Uredil: Bojan Samarin - Tehnični urednik: Rafael 
LindičV _______________________ ___________________ —-------<
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podobe
našega
časa

Novi direktor izvoznega 
SOZD „Grandebiks“ Pepe 
Komolčnik je v torek zjutraj 
po kavi odprl kuverto s pri
pisom „izročiti osebno11 in 
prebral naslednje tiskane be
sede: „OD KOD VAM
VILA? ZAKAJ NISTE PRI
STALI NA VALORI
ZACIJO TISTEGA SMEŠ
NEGA ODKUPA? TUDI 
DRUGE STVARI BODO 
PRIŠLE NA DAN, SO ŽE 
NA KOMISIJE NIC NI 
TAKO SKRITO ... PA ŠE

NAPREJ MIRNO SPANJE.11 
Jasno, pismo brez podpisa.

Le kdo, za vraga, vrta!? 
In zakaj? Le kaj bo imel od 
tega? Nič, kar je, je! Treba 
je mirno presoditi položaj, 
drugega ne kaže. Menda ja 
ne nosi še komu drugemu v 
SOZD tega na nos. Za vsak 
primer se bo pač treba zava
rovati, sicer se lahko še kaj 
neprijetnega zakuha.

Pa dvigne Pepe Komolč
nik slušalko in naroči taj
nici: — Pokličite mi, prosim, 
Peropraska! Naj naju nihče 
ne moti!

Hip zatem Miha Pero- 
prask že trešči v pisarno. — 
No, no, saj ne gori voda! se 
mu Pepe Komolčnik pomir
ljivo nasmehne in mu, do 
kraja zadihanemu, seže v 
roko. - Sedite! Nekaj se 
morava odkrito pogovoriti. 
Predvsem moram reči, da 
sem z vašim delom še kar za
dovoljen. No, ne bodite pre
skromni, kar je res, je res: 
„Glas kolektiva11 dobiva vse 
bolj jasno fiziognomijo, pa 
tudi hrbtenico. Vsi vemo, da 
je to predvsem vaša zasluga. 
Res pa je po drugi strani, da 
je še premalo družbeno 
angažiran. Jaz sem za to, da 
smo še bolj jasni, še bolj 
ostri, budni, akcijsko mobili
zacijski ... Mi sledite? Se 
strinjava glede tega?

— Seveda se, če vi tako 
pravite, hitro prikima Miha 
Peroprask, urednik „Glasa 
kolektiva11.

- No, če se, potem mi 
dovolite skromno pobudo.

ki bo dokazala našim poslov- — Koliko takšnih, ki so si
nim nasprotnikom, da nima- nezakonito nabrali premo-
mo kaj skrivati, da se nima- ženje, ga je že moralo vr-
mo česa bati. Jaz sem za od- niti? smo pogumno nada-
prte karte. Kot veste, nam Ijevali.
vodilnim in obrtnikom kar — V vseh teh sistemih ob-
naprej grozijo s komisijami staja tako imenovana pred-
za raziskavo virov premo- postavka nedolžnosti. Nihče
ženja. Tudi časopisi o tem * se ne čuti krivega, dokler se
veliko pišejo. Eni pravijo, da to v zakonitem postopku ne
so komisije dobra zamisel, dokaže. Pri tem pada brem e
drugi, da niso, tako da člo- dokazovanja na organe ob-
vek res ne ve, ali bi se jih bal tožbe, v skrajni liniji - na
ali pa bi se nanje požvižgal. - družbo. Toda predpisi o tem
Sem za to, da si tudi ob tem ukrepu odstopajo od tega
problemu nalijemo čistega načela. Temeljijo na predpo-
vina. Zato bi bilo prav, če bi stavki, da je vsa lastnina pri-
ob kakšni priložnosti obi- dobljena nezakonito — če se
skali Janeza Zavozljača, ki ne dokaže nasprotno. Z dru-
se po juridični strani ukvarja gimi besedami: breme doka-
s takšnimi vprašanji, sicer pa zovanja je na lastniku, kate-
je tudi moj dober znanec — rega lastnino se preučuje.
in ga vprašate, kako je s to — To je nedvomno velik

i m,....im... . iirmimiumiiinni

šibo? smo nekoliko zaostrili 
problem.

— Obe vrsti možnega pre
tiravanja, prva v forrmalno- 
pravni smeri; druga pa v kva- 
zirevolucionarnem smislu, 
sta enako nesprejemljivi. Re
šitev je v določeni meri reše
vanja takšnih protislovij: da 
to funkcionira kot revolu
cionarni ukrep, da pa se 
hkrati spoštujejo pravna na
čela postopka. Najbolje bi 
bilo, če bi lahko dosegli 
družbeno evidenco in druž
beno kontrolo vseh virov do
hodka. V takšnem primeru 
bi bile takšne komisije in po
stopki odveč. Toda tega v 
pogojih stihijnega delovanja 
blagovnega gospodarstva ni 
mogoče doseči, vsaj v celoti 
ne.

Stop za nezaželeni srbež
stvarjo. Uradno seveda, za napredek! smo sodili. — Pro-
intervju v „Glasu kolektiva11. simo, če nadaljujete!.
Bi šlo? — To izhodiščno stališče

— Kako ne! Takoj jutri je zelo pomembno, ni pa po-
ga bom poprosil za pogovor. drobneje proučeno niti po-
Res, dobra ideja, tovariš jasnjeno. Lahko ga pojasni-
direktor. mo in tudi opravičimo pred-

- Še prej, ko boste dali vsem z revolucionarnim zna-
vso stvar notri, mi jo pri- čajem ukrepa. V vsakem pri-
nesite pokazat, tako kot sva meru gre za velike poobla-
tudi že doslej lepo sodelo- stitve komisij: koga bodo
vala pri takšnih bolj zaple- odbrale, čigavo lastnino pro-
tenih stvareh. Bi lahko?' učevale, kdaj bodo sprožile

- Rad, zelo rad, tovariš postopek. Koriščenje te po-
direktor. Navsezadnje je ta oblastitve mora biti seveda
intervju celo vaša ideja. zelo odgovorno, ker bi ob-

čutljivost z ene strani ter
To se je zgodilo pred pretiravanje z druge lahko

dnevi, danes pa bere Janez povzročilo veliko škodo v
Komolčnik naslednji in- različnih oblikah.
tervju izpod peresa Mihe — V kakšnih oblikah na
Peropraska: primer? smo potipali.

„ .. .se je ljubeznivo od- — Postopek dokazovanja
zval naši1 prošnji in zanimivo temelji na klasičnih do-
odgovoril na več vprašanj o kaznih sredstvih in metodah,
proučevanju vira lastnine. pri čemer je vedno pomemb-

— Kakšni so rezultati do- no protislovje. Če se namreč
sedanjega proučevanja vira z ene strani koristijo navad-
lastnine, smo kar naravnost na dokazna sredstva -in po-
vprašali. stopki, upravni in sodni, so

— Prevladuje mnenje, da možne različne zlorabe, ki,
je dal ta ukrep vsaj za sedaj kot kaže, prihajajo najbolj
manj, kot se je pričakovalo, do izraza pri navajanju in iz-
čeprav je bilo jasno, da gre javah prič, ki jih predlaga
za vprašanje samo enega od tisti, proti kateremu se po-
ukrepov, da bi dosegli dolo- stopek vodi in ki pogosto
čene ekonom sko-socialne dokazujejo vse, kar je njemu
cilje. Gre predvsem v bistvu potrebno. Toda če z druge
za izjemen, v določenem strani ne bi spoštovali tudi
smislu celo revolucionaren takšnih dokaznih sredstev,
ukrep. Kot tak pri izvajanju bi lahko prišli do subjek-
odstopa od nekaterih znanih tivnih stališč in celo' do sa-
načel, ki karakterizirajo za- movolje.
konodajno-pravne sisteme, — Zelo zanimivo! In
tuje pa tudi našega, je dejal kako priti stvari do dna, kot
naš sobesednik. se reče. Ali z božanjem ah s

— In če ni takšne evi
dence in če so komisije ne
močne, kaj storiti?

— Vztrajati moramo 
predvsem na tem, da se po
stopek odvija z manj forma
lizma, z več svobodne ocene 
izvedenih dokazov. Ocena 
mora biti objektivna, obraz
ložena, da bi jo lahko pro
učil eventualni sodni posto
pek. Vendar je najvažnejše 
izpopolniti ustrezne pravne 
predpise, je za zaključek pri
bil tovariš Janez Zavozljač.

Direktor Pepe Komolčnik 
odtrga pogled s potipkanih 
strani pred seboj, prijazno 
pokima Mihi Peroprasku, ki 
v zadregi ne ve, kam bi dal 
roke, in reče: — Dobro, zelo 
dobro! Kratkočasno pa tudi 
angažirano! Pa naslov?

— Kaj ko bi dali: KORE
NITO IN DO KONCA!

— Hm, že, že! Ampak 
takšni so že bili na to temo. 
Jaz, na primer, bi problem 
drugače zastavil. ..

- Kako?
— Napisal bi z velikimi 

črkami: NE PRASKAJ SE, 
KJER TE NE SRBI. BI šlo?

— Kako ne, tovariš direk
tor! In s klicajem na koncu, 
da bo ja bolj udarno.

— S klicajem, tako je! Še 
nekaj! Če boste prejeli kdaj 
kakšno anonimko, ji nikar 
ne nasedajte! Takoj me po
kličite, da bi videla, za kaj 
gre in kako stvari urediti, da 
bodo lepo tekle!

VINKO BLATNIK

HUMORESKA

TRINAJSTA
KATEGORIJA

Po dokaj dolgi in razburljivi razpravi o 
minulem delu je Štefan Kopriva, star član 
delovnega kolektiva, odšel domov, zaspal 
in umrl, in hkrati je, kot temu pravimo, še 
gorak prišel pred nebeška vrata.

Vratar Peter je najprej zahteval njegove 
osebne podatke.

Pokojni Štefan mu je pošteno popisal 
vse svoje življenje.

„Bil sem delavec," je dejal, in storil sem 
vse, kar je bilo v moji moči, da bi naše 
podjetje hitreje napredovalo. Tri desetletja 
sem se v Modnem kroju odrekal možnosti, 
da bi si delili višje osebne dohodke; sleher
ni prihranjeni dinar smo dali za investicije. 
Trideset let sem mislil na jutri in na lepšo 
prihodnost. Bilo nas je štirinajst, ko smo 
ustanovili našo tovarno, zdaj dela y njej 
več kot tisoč delavcev. “

Petra pa vsa ta pripoved ni zanimala. 
Hotel je vedeti samo kolikšno je bilo po
prečje njegovih osebnih dohodkov v minu
lih desetih letih. In ko je Štefan povedal, 
koliko denarja je v tem času dobil, je nebe
ški vratar dejal:

„ Vaše poprečje je torej izredno nizko.

Gre za kakih dvesto tisoč starih dinarjev na 
mesec. Po naših pravilih sodite v trinajsto 
kategorijo, poslali vas bomo v sobo šesto- 
oseminsedemdeset, na devetdesetem nad
stropju našega sedemstoenonadstropnega 
nebotičnika. Kopalnice so skupne, hrana je 
zagotovljena v menzi, malic ni, zajtrk pla
čate posebej. Ni najbolj prijetno, je pa v 
skladu z vašimi osebnimi dohodku “

Pa je Štefan Kopriva, pokojni član de
lovnega kolektiva vprašal:

„Ste pri tej kategorizaciji upoštevali tudi 
moje minulo delo? “

In je prišlo do spora, kakršnega še ni 
doživelo nebeško kraljestvo.

Peter je sprva dejal, da si minulo delo 
lahko vsakdo pa tildi Štefan Kopriva za
takne za klobuk ali pa ga zapiše v ustavo. 
To je pač stvar slehernega samouprav
ljavca. „Prav nič ti ne morem pomagati. 
Sam si kriv, če si res toliko dal za korist 
podjetja, za vse tisto, kar nisi hotel ob pla
čilnih dneh dajati v svoj žep. Pri nas upo
števamo le dejstva, in to so plače!"

Pokojni Štefan se s to trditvijo ni mogel 
strinjati. Kot star član delovnega kolektiva 
je že nekaj let, odkar je sprejel novo usta
vo, verjel, da bo plačilo za minulo delo 
postalo samoupravna praksa. Poslušal in 
bral je: „Živo in minulo delo sta enako
pravni družbeni kategoriji in nikakor ju ni 
moč obravnavati ločeno." In: „Minulo 
delo je kot rezultat vloženega dela delavcev 
treba ovrednotiti z enakim cenikom, ki

velja za živo delo, kajti socialističnih druž
benih odnosov ne bomo mogli uveljaviti, 
če ne bo upoštevano in pošteno plačano 
tudi minulo delo." Nekaj let je naš član 
delovnega kolektiva poslušal takšne napo
vedi, sam pa je še vedno stiskal pas in iz 
osebnih dohodkov dajal za investicije. Ko 
pa je na sestanku začel spraševati, kam se 
je izgubila tista ..kategorija", so mu odgo
vorni rekli, naj ne bo neučakan in da za 
zdaj „samo bog ve, kaj je to minulo delo."

„Če je to res," je dejal dolgoletni samo
upravljavec Kopriva, „torej če samo bog 
ve, za kaj gre, potem upravičeno pričaku
jem, da boste pri va's, torej v božjem kra
ljestvu, našli rešitev za moje probleme in 
pri moji kategorizaciji upoštevali tudi mi
nulo delo".

Pa teh rešitev niso našli niti v nebesih. 
Kljub ogorčenemu sporu in grdim besedam 
je Štefan tudi tokrat ob koncu debate ostal 
praznih rok.

..Poslušaj, človek", mu je dejal vratar 
Peter, „dobil si, kar ti gre glede na tvoje 
poprečje osebnih dohodkov. V boljšo kate
gorizacijo bi lahko prišel le, če bi imel več
jo plačo. Prav žal mi je, toda minulo delo 
je pri nas samo toliko vredno, kot pri vas. “

Kdo ve, kaj vse bi se še zgodilo v tej 
razpravi starega delavca z nebeškim vratar
jem, če se Štefan Kopriva, član delovnega 
kolektiva ne bi zbudil, pogledal skozi okno 
in v tistem hipu pozabil, kaj je sanjal

JANEZ VOLJČ

KOZERIJA

TOZD PRIMOŽ 
V SOZD ZADETEK
Tovariš Primož je zavzeto te

žil k temu, da bi zadel na šport
ni stavi. Ni šlo za to, da bi se 
osebno okoriščal, temveč je 
imel pred očmi v prvi vrsti 
družbene cilje. Zaobljubil se je 
bil namreč, da bo ves denar, ki 
ga bo „kasiral“, porabil za na
kup obveznic federacije.

Težava je bila predvsem v 
tem, ker so intimne (indivi
dualno izražene želje) tovariša 
Primoža vsak teden znova prišle 
v konflikt s stvarnostjo. Imel je 
najboljše namene, ko je kombi
niral z „1“, „2“ in „0“, vendar 
se je vedno znova pokazalo, da 
so neznane sile — ali kaj vem 
kaj — tako neusklajeno vplivale 
na izide nogometnih tekem, da 
je imel tovariš Primož tedensko 
v poprečju devet zadetkov od 
dvanajstih možnih. Popreček še 
ne bi bil tako zaskrbljujoč, če 
ga ne bi postavili ob bok živ
ljenjsko tehtnejšemu podatku, 
da tovariš Primož še nikoli ni 
zadel na športni stavi niti dinar
ja. Ne novega ne starega.

Logična posledica ponavlja
jočih se neuspehov v kombini
ranju z „1“, „2“ in „0“ je bila, 
da se je tovariš Primož resno 
poglobil v problematiko in po
skušal ugotoviti, kje se v druž
benem smislu pojavljajo zavore, 
da s svojimi prizadevanji nika
kor ne pride naprej.

Ker je bil tovariš Primož zelo 
razgledan mož, je kaj hitro 
ustrelil v tarčo. ,,Tako je!“ sije 
dejal. „Ne more biti drugega, 
kot da je docela zatajilo dogo- 
vaijanje in sporazumevanje vseh 
zainteresiranih.11

Če odmislimo vse nepo
trebno besedno lepotičenje, 
cvetlične in zimzelene okraske, 
je bila osnovna zamisel tovariša 
Primoža naslednja:

„Vsi zainteresirani elementi 
se morajo povezati v trdno 
SOZD, ki bo združevala vse in
terese in kompleten produkcij- . 
ski proces od bazične proiz
vodnje (TOZD travniki, na ka
terih se gredo žogobrc) do final
nega proizvoda (zadetek za to
variša Primoža).

Ker je bil tovariš Primož „po 
logiki razvoja11 določen za no
silca dogajanja, je vse udele
žence verige „od travnika do za
detka11 pozval k enakopravni 
razpravi o konkretizaciji skup
nega dogovora o SOZD. Prvi re

zultati so bili na moč spod
budni in že so se v novi sestav
ljeni organizaciji začeli naka
zovati logični in produkcijsko 
zaokroženi tozdi, kot na primer 
TOZD travniki, TOZD igralci, 
TOZD uprave klubov, TOZD 
trenerji, TOZD sodniki... In 
seveda TOZD tovariš Primož. 
Tudi z opredelitvijo skupnih 
služb ni bilo prav nobenih te
žav, saj je bilo že od vseh začet
kov očitno, da bo funkcijo 
skupnih služb lahko opravljala 
le loterija, ki bo imela v rokah 
finančne operacije (se pravi iz
plačila).

Ko je bil sporazum o ustano
vitvi nove SOZD uspešno pod
pisan, se je tovariš Primož po 
nekajtedenskem napornem 
družbenem delovanju naposled 
oddahnil. Vedel je, daje opravil 
revolucionarno dejanje, ki bo — 
logično — prineslo nove kvali
tete v napovedovanju nogomet
nih rezultatov.

•Če malce preskočimo nada
ljevanje nadvse zaniniive zgod
bice, moramo povedati, da je 
imel tovariš Primož v nedeljo 
zvečer (čas za premlevanje no
gometnih izidov) cikličhe mot
nje v barvi obraza — od kredno 
bele do temno vijoličaste.

Naj je še tako prešteval, spet 
je imel samo devet zadetkov in 
ne dvanajst, kakor bi povsem 
logično lahko pričakovah na 
osnovi podpisanega sporazuma. 
Navsezadnje je bUo docela vse
eno, zakaj je „neka Bačka11 pre
magala „nekega Proleteija11 in 
je „neki Petrovič11 dal gol, ko je 
bilo vsem jasno, da ga ne bi 
smel dati in je v osrednji Bosni 
deževalo (permanentno drsenje 
igralcev!), čeprav so vremenarji 
rekli, da bo suho vreme in ...

„Kako je mogoče, da lepo 
zamišljena SOZS spodrsne že 
pri prvem resnejšem koraku,11 
se je vprašaval tovariš Primož, 
„čeprav je bilo pri podpisova
nju sporazuma vse v najlepšem 
redu? “

Ko je kasneje umiril možgan
sko vdevanje in napravil nepri
stransko analizo, je našel tisto 
pravo:

„No, da, navsezadnje moja 
SOZD ni niti zadnja, ki ni prav 
zaživela. Ji pač ni bilo usojeno, 
da bi kot izjema potrdila pra-
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KJE SMO 
PO OKTOBRU?

Navkljub prognozam se je položaj gospodarstva v oktobru 
obrnil na bolje, vsaj kar zadeva proizvodnjo in izvoz. Umiri
tev dinamike dodatno prav tako prispeva k relativni stabili
zaciji blagovne menjave in cen, medtem ko ob zniževanju 
dohodkov življenjski stroški še vedno rastejo.

Industrijska proizvodna je, merjena s fizičnim obsegom, 
„narasla“ v primerjavi s septembrom za 4,1 %, kar je pri
pisati pretežno sezonskemu variiranju (novembra je priča
kovati analogno znižanje iz istih vzrokov), tako da je deset
mesečna raven le nižja (5,6%) od devetmesečne (5,9%). 
Vidno je zlasti upadanje nekaterih propulzivnih panog, kot 
so elektroindustrija, metalurgija, kovinska in kemična indu
strija. Zastaja tudi del predelovalne industrije, zato pa se je 
seozna gradbene proizvodnje ob lepem vremenu podaljšala, 
tako da njen obseg prerašča lanskega za 10 %.

Za promet velja, da izgublja na živahnosti, razen prevoza 
blaga po železnici in potnikov z javnimi cestnimi vozili.

Trgovina beleži poslovno previdnost pri menjavi blaga na 
veliko, na malo pa je prišlo v oktobru do 9 % povečanja 
prodanih količin, če upoštevamo stalne cene. Kljub temu 
desetmesečni obseg prodaje ne dosega lanskega in je pri gro
sistih manjši za 1 %, pri detajlistih pa za 3 %.

V zunanji trgovini je čutiti učinkovitost družbenih ukre
pov restriktivnega značaja. Izvoz je narasel oktobra za 31 %, 
na stopnjo povečanja je nedvomno vplivalo njegovo zmanj
šanje v septembru. Uvoz pa se je v primerjavi z izvozom 
zmanjšal kar za 10%. Tudi to gre delno pripisati dinamiki 
prejšnjih mesecev, saj je na primer samo v septembru narasel 
za 19 %. Desetmesečna primerjava z istim lanskim obdobjem 
kaže izenačitev obeh dejavnosti in prekoračitev lanskih do
sežkov tako izvoza kot uvoza za 4 %.

* Gostinski promet, pogojen s posezonskim zmanjšanjem 
turizma, hitro upada; iztržek v tekočih cenah se je oktobra 
zmanjšal za 13 %.

Cene vseh vrst so bile v ponovnem porastu, ki pa je razen 
v gostinstvu - umirjen in izboljšuje raven cen. To še zlasti 
velja za cene proizvajalcev industrijskega blaga, ki so oktobra 
narasle le za 0,1 in v desetih mesecih presegajo lansko raven 
za 31 %, medtem ko so jo v devetih mesecih za 33,4%. 
Podobno gibanje cen velja v trgovini na drobno od 28,5_na 
27,6%, v trgovini na debelo pa od 32,3 na 30,4%. Živ
ljenjski* stroški, katerih giabnje v primerjavi s cenami vedno 
nekoliko zamuja, so v oktobru pokazali največji porast, to je 
za 1,2 %, v desetmesečnem prerezu pa že tudi težijo navzdol. 
Tako je njihovo povečanje v tem razdobju 26,8 %j v devetih 
mesecih pa je bilo 27,3 %.

Velja omeniti, da se zaposlovanje še nadaljuje. V oktobru 
je bilo sprejeto na delo 0,4% prej zaposlenih, torej 2.635 
delavcev in to zvečine (860) v industriji ter kulturno-socialni 
dejavnosti (710). Kljub temu nezaposlenist narašča. Konec 
septembra je bilo prijavljenih 10.311 oseb brez dela, kar je 
18,7 % več, kot lani v istem mesecu. Osebni dohodki so se 
(izplačani v septembru za avgustovsko delo, kajti novejših 
podatkov ni) po šestmesečnem povečanju končno zmanjšali. 
Vendar je zmanjšanje v glavnem posledica omejitve pe
riodičnih izplačil in pa nadur; oboje sedaj predstavlja 7,3 % 
skupnega osebnega dohodka. Ker se življenjski stroški niso 
zmanjšali, se je realna vrednost OD zmanjšala za 1,6 %. V 
kumulativnem merilu pa beležimo doslej 26,4% povečanje 
nominalnih in 0,9 % padec realnih osebnih dohodkov.

J. KMET

USPOSABLJANJE IN ZAPOSLOVANJE INVALIDOV

PO TRNJU DO DELA
Za presojo, kaj smo v zadnjih 

desetih letih storili na področju 
usposabljanja in zaposlovanja 
invalidov, so gotovo najbolj ,,na 
mestu“ podatki, zbrani v infor
maciji o zaposlovanju invalidnih 
oseb v Sloveniji, ki jo je pred 
kratkim pripravila republiška 
konferenca za rehabilitacijo in
validov in v kateri najprej zbode 
v oči srhljiva ugotovitev, da je v 
republiki med vsemi invalidi 
komaj 5 % poklicno usposob
ljenih!

ZAOSTAJANJE 
V POKLICNI 

REHABILITACIJI
Tolikšno zaostajanje v po

klicni rehabilitaciji zelo ovira 
številnejše zaposlovanje inva- 
lidnih oseb, čeprv smo že doslej 
v zveznih in republiških za
konih, z njimi pa tudi v mnogih 
samoupravnih sporazumih za
pisali, da je ekonomsko najbolj 
učinkovito in človeško sprejem
ljivo, da invalidne in druge pri
zadete ljudi usposabljamo in 
jim omogočamo stalno zapo
slitev. Kljub nedvomnim na
čelom in ob dejstvu, da v Slo
veniji letno primanjkuje 20.000 
delavcev, je v temeljnih in dru
gih organizacijah združenega 
dela čutiti premalo zanimanja 
in naporov, da bi poiskali „re

zervo“ delovnih moči v zapo
slovanju invalidov. Res je, da se 
včasih na prvi pogled pojavijo 
težave, kako in kje naj bi v pod
jetju zaposlili invalida, da se v 
njem dobro uveljavil in čim- 
bolje delal in se počutil, še več
krat pa pri iskanju izgovorov 
glede teh težav marsikje preveč 
pretiravajo.

Tako po podatkih službe za 
zaposlovanje v Ljubljani de
lovne organizacije sploh ne pri
javljajo prostih, za delovne in
valide primernih delovnih mest, 
kar našemu glavnemu mesti s 
tolikimi zaposlenimi in delov
nimi mesti ne daje ravno naj
lepšega spričevala. Razlog za to 
je, tako vsaj zatrjujejo nekatere 
delovne organizacije, strah, da 
bodo invalidi pogostokrat na 
bolniškem dopustu. Z druge 
strani pa je precej čudno, da bi 
OZD ravno na „tej točki" tako 
skrbno bedele nad izostanki z 
dela in zaradi tega puščale in
valide lep del njihovega življenja 
brez zaposlitve. Ne nazadnje 
zmanjšuje interes OZD za redno' 
zaposlitev invalidnih oseb sko
raj neizbežna nuja, da morajo 
nekatera delovna mesta pri
lagoditi sposobnostim inva- 
lidov, vendar jim je ta napor ne
malokrat kar odveč.

ZAKON NAJ UREDI 
ZAPOSLOVANJE

Pri nas sta že dalj časa na 
podlagi zveznih in republiških 
zakonov ter samoupravnih spo
razumov zagotovljena posebno 
družbeno varstvo in pomoč 
vsem kategorijam invalidov, 
toda po omenjenih ugotovitvah 
jih je še vedno precej „zunaj“ 
zakonov. Zlasti veliko je takih, 
ki so brez statusa in nimajo 
praktično nobenih pravic.

Predvsem na te in vrsto 
spremljajočih problemov je mi
slila republiška konferenca za 
rehabilitacijo invalidov, ko je že 
pred dvema letoma sprejela sta
lišče, da bi v Sloveniji po dolgih 
letih odlašanja slednjič le spre
jeli zakon o usposabljanju in za
poslovanju invalidnih oseb. 
Novi zakon naj bi omogočal in 
zagotavljal usposabljanje in za
poslovanje tudi tistim inva
lidom, ki nimajo teh pravic po 
veljavnih predpisih, tembolj 
zato, ker še nismo v celoti ures
ničili nove republiške ustave, ki 
je prinesla tudi nekaj novih 
načel o zagotavljanju posebnega 
dmžbenega varstva in družbene 
derbi za invalide. O utemelje
nosti sprejema nove republiške 
zakonodaje na področju uspo
sabljanja in zaposlovanja in
validnih oseb zgovorno govori
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- Kaj pa to pomeni, tovariš?
- Izobražujem se ob delu!
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že nekaj najbolj prepričljivih 
podatkov: cenijo, da je v Slo
veniji ta čas od 135.000 do
142.500 invalidov od tega je
71.500 invalidov s priznanim 
statusom, torej z vsemi pripada
jočimi pravicami, 32.000 in
validnih in prizadetih otrok ter 
kakih 31.000 evidentiranih in
validov brez statusa, potem
takem takih, ki so med mno
žico ostalih najbolj prizadeti.

Zakonski osnutek opredelju
je zato za invalide vse tiste 
ljudi, ki zaradi svoje telesne ali 
duševne prizadetosti ali druž
bene neprilagodljivosti potrebu
jejo pri usposabljanju in zapo- 
dovanju posebno strokovno po
moč in posebno družbeno var
stvo. Načrtovalci nove zako
nodaje so v osnutku novega re
publiškega zakona med drugim 
zapisah, da bi podej invalidne 
osebe usposabljali in zaposlovali 
v „rednih, normalnih delovnih 
okoljih", seveda z izjemo tistih, 
ki morajo zaradi posebne na
rave svoje invalidnosti v zavode 
za invalidno prizadete. Na 
osnovi novega zakona naj bi po
leg obstoječih ustanavljali tudi 
nove invalidske delavnice.

OVIR NE BI SMELO 
BITI VEČ!

Predvsem pa naj bi z novo za
konodajo na področju usposab
ljanja in zapodovanja invalidnih 
oseb v Sloveniji naposled rešili 
problem njihovega rednega za
poslovanja, saj zavoljo sploš
nega pomanjkanja delavcev za- 
podovanje invalidov ne bi 
smelo več predstavljati poseb
nega vprašanja. Izkušnje nam
reč kažejo, da so mnoge de
lovne organizacije, ki imajo za
poslene invalide, z njimi in nji
hovim delom zelo zadovoljne.

Resnici na ljubo pa niti v 
takih primerih še ni konec vseh 
problemov v zvezi z zapodo- 
vanjem invalidnih oseb. Zato 
zakonski osnutek predvideva v 
primerih, ko zapodovanje in
validov ne bi dalo pričakovanih 
rezultatov, poseben tako ime
novan „kvotni sistem", to je, da 
bi organizacije združenega dela 
podej zaposlovale invalide v do
ločenem odstotku glede na 
skupno število zapodenih ozi
roma bi prispevale določen de
narni delež za usposabljanje in 
zapodovanje invalidnih oseb.

IVO VIRNIK

LETOŠNJI PRIMANJKLJAJ V SLOVENSKEM ZDRAVSTVU PRESEGEL VSA PRIČAKOVANJA

Rešitev imamo, problem ostaja
Kaj storiti s presežki, to je 

tema, ki spremlja samoupravne 
interesne skupnosti na pod
ročju družbenih dejavnosti že 
od poletja naprej, ko je bilo 
Službi družbenega knjigo
vodstva naloženo, da usmerja 
dohodke interesnih skupnosti 
zgolj do višine odstotkov, za
črtanih z letnimi finančnimi 
načrti posameznih SIS. Res je 
sicer, da je za nekatere SIS 
vprašanje letošnjih presežkov 
bolj ah manj postranska stvar, 
saj gre v večini primerov za ne
znatne svote, toda na drugi stra
ni je to za zdravstvene skup
nosti v republiki problem, ki 
presega vprašanje, na kakšen 
način bi vrnili gospodarstvu 
„preveč“ zbrana sredstva.

Potrebe našega zdravstva, 
tako osnovnega kot specialistič
nega so, če imamo v mislih 
samo spoznanje, koliko sredstev 
je potrebnih, da bi uresničili vse 
obveznosti, iz leta v leto večje, 
čeprav skoraj vedno sebi tako 
radi verjamemo in si obljub
ljamo, da se bomo kot porab
niki zdravstva ali kot izvajalci 
zdravstvenega varstva obnašali 
skrajno racionalno. Pri tem pa 
premalo upoštevamo dejstvo, 
da porabe v zdravstvu, kot de

nimo na drugih področjih druž
benih dejavnosti, ni mogoče na
tančno določiti že vnaprej. Tu 
je namreč cel kup spremljajočih 
pojavov, ki nam nemalokrat 
„zagodejo po svoje".

Tako se pogosto dogaja na 
začetku leta, takrat ko nam be
sede več pomenijo kot številke. 
Toda prav zdaj, ko se oziramo 
nazaj, za naprej pa ocenujejmo 
še zadnja dva meseca v letu, se v 
hipu zaskrbljeni ustavimo pred 
temo, da bo letošnji pri
manjkljaj zdravstvenih skup
nosti v Sloveniji znašal reci in 
piši okroglih 180 milijonov 
din!

Nič novega, bi bil najkrajši 
komentar! Saj se v slovenskem 
zdravstvu s problemi primanj
kljajev srečujemo tako rekoč 
vsako leto. Tako je bilo tudi 
lani (ko so nazadnje našli izhod 
za ljubljansko in soboško regio
nalno zdravstveno skupnost), 
podobne „izhode iz slepe ulice" 
iščejo prizadeti tudi letos, saj 
razmišljajo o valorizacijah pro
gramov in sredstev za zdrav
stveno varstvo.

Kako pa je sploh prišlo do 
tolikšnega primanjkljaja? V 
zdravstveni skupnosti Slovenije 
pripisujejo letošnji primanjkljaj

dejanskim gospodarskim gi
banjem v letošnjem letu, ki pre
cej odstopajo od načrtovanih, 
ne nazadnje pa tudi obnašanju 
zavarovancev kot potrošnikov, 
porabnikov zdravstvenih sto
ritev. Toda, to je le ena_stran 
medalje. Izjemno visok pri- 
manjkljaj lahko mirne duše pri
pišemo tudi povečanemu obse
gu zdravstvenega varstva zaradi 
občutnega povečanja števila 
aktivnih zavarovancev, kar je 
posledica večjega obsega za
poslovanja, pa tudi povečanju 
materialnih stroškov v osnovni 
in speciahstični zdravstveni de
javnosti. Razen tega se letos 
soočamo še s problemom pre
nosa sredstev iz splošne v skup
no porabo, to pa v zdravstvu 
pomeni . dodatne izdatke za 
zdravstveno varstvo nezava
rovanih občanov; izdatke, kijih 
zdravstvene skupnosti v svojih 
letošnjih finačnih načrtih sploh 
niso predvidele.

Vsi ti razlogi predstavljajo za 
republiško zdravstveno daip- 
nost objektivne pogoje za le
tošnjo valorizacijo programov 
in sredstev za zdravstveno var
stvo. V primeru, da bi jo ta ali 
prihodnji mesec opravili, bi se 
sredstva za zdravstvo, načrto

vana za letos, povečala od se
danjih 3.622 milijonov na 
3.800 milijonov dinarjev. Toda 
zakon o ukrepih za omejitev le
tošnje skupne porabe določa, 
da se sredstva za zdravstvo letos 
ne smejo povečati od odo
brenih" 3.622 milijonov di
narjev. Ta problem bodo zdrav
stvene skupnosti uredile samo 
tako, da ne bodo zniževale pri
spevnih stopenj iz osebnega do
hodka, temveč le prispevne 
stopnje iz dohodka temeljnih 
organizacij združenega dela.

Ker je bilo treba znižanje po 
zakonu opraviti najkasneje do 
1. decembra, je izvršni odbor 
zdravstvene skupnosti Slovenije 
na svoji zadnji seji minulo sredo 
po hitrem postopku sprejel 
„drugo rešitev" za ublažitev le
tošnjega primanjkljaja v zdrav

stvu. Odločil se je, da občinske 
in regionalne zdravstvene skup
nosti takoj opravijo znižanje 
prispevnih stopenj iz dohodka 
TOZD, nekatere med njimi pa 
bodo za zadnja letošnja meseca 
popolnoma odpravile prispevne 
stopnje.

Rešitev za trenutno rabo to
rej imamo, žal pa problem v bi
stvu ostaja nerazrešen, tako da 
bo še povzročal glavobole. _jv

STE ŽE
NAROČILI
STENSKE
KOLEDARJE
1976

ČZP »DELAVSKA ENOTNOST« je za I. 1976 
pripravila dva stenska koledarja z barv
nimi turističnimi motivi Slovenije in Jugo
slavije.

Format koledarjev je 33 x 49 cm z mož
nostjo dotiska reklamnih besedil delovnih 
organizacij.

Cena je izredno ugodna!

Zahtevajte vzorce!

Naročila sprejema: ČZP »DELAVSKA ENOT
NOST«, LJUBLJANA, DALMATINOVA 4/11.

\_______________________ __________________________
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PRVE RAZPRAVE 0 MOŽNOSTIH GOSPODARSKEGA RAZVOJA OBČINE VELENJE V LETU 1976

CELOTNI DOHODEK VEČJI ZA 32 %
Predsedstvo Občinske konfe

rence Socialistične zveze delov
nega ljudstva Velenje je na svoji 
zadnji razširjeni seji med dru
gim pregledalo tudi tekoča go
spodarska gibanja v Šaleški do
lini ter ocenilo prve kazalce go
spodarskega razvoja občine Ve
lenje v letu 1976.

Podobno kot v številnih dru
gih občinah tudi v Šaleški do
lini ugotavljajo razkorak med 
planskimi nalogami in njihovim 
uresničevanjem. Do nižje stop
nje gospodarske rasti prihaja 
predvsem zaradi manjšega po
vpraševanja na domačem trži
šču ter zaradi težav pri prodaji 
na tuje. Gospodarstvo bo zavo
ljo tega ustvarilo manj dohodka 
in ostanka dohodka, kot so bili 
računali. Poprečna letošnja rea
lizacija se sicer približuje plan
skim nalogam, vendar so za to 
porabili precej več sredstev, kot 
so računali na začetku leta. Na 
poslabšanje rezultatov gospo
darjenja je vplivalo tudi preko
merno zaposlovanje v zadnjih 
mesecih leta 1974 in na za

četku letošnjega leta. Občutno 
pa so se povečale tudi zaloge 
gotovih izdelkov. Ob koncu 
septembra, na primer, so zaloge 
po vrednosti dosegle kar 27 % 
letošnjega družbenega proizvo
da.

V večini temeljnih in drugih 
organizacij združenega dela v 
Šaleški dolini so se z vso res
nostjo vključili v akcijo za sta
bilizacijo in varčevanje. Prvi re
zultati, ki so jih bili dosegli, so 
spodbudni, seveda pa bo treba v 
akcijskih programih zapisane 
naloge kar najbolj dosledno ure
sničevati ter programe, če bo 
potrebno, tudi sproti dopolnje
vati.

Iz ocene letošnjih gospodar
skih gibanj ter predvidevanj te
meljnih in drugih organizacij 
združenega dela je razvidno, da 
bo v letu 1976 gospodarstvo 
občine Velenje doseglo okrog 
10,5 milijarde dinaijev celot
nega dohodka, ali 32 % več kot 
letos. Dohodek se naj bi pove
čal za 31 %, družbeni proizvod 
za 28 %, poprečno število zapo

slenih za 4,8 %, mesečni osebni 
dohodek na zaposlenega pa za 
15,8 %, tako da bi znašal v po
prečju prihodnje leto 4.368 di
narjev. Ob tem lahko ugoto
vimo, da računa združeno delo 
na enako stopnjo rasti celot
nega dohodka in porabljenih 
sredstev, se pravi, da delovne 
organizacije ne računajo na 
boljše gospodarjenje. Neskladje 
med hotenji za boljše gospodar
jenje in predvidevanji za gospo
darski razvoj v letu 1976 kaže 
tudi podatek, da naj bi se mate
rialni stroški povečali za 37 %, 
pa tudi podatek, da načrtujejo

KRANJ

temeljne in druge organizacije 
združenega dela za leto 1976 
razgibano investicijsko dejav
nost. Skupna vlaganja naj bi 
bila večja za 63 % (brez nove 
Termoelektrarne Šoštanj 4!), 
vlaganja v osnovna sredstva pa 
za 34,%. Vendar bo združeno 
delo Šaleške doline samo zago
tovilo za investicijska vlaganja 
le polovico vseh sredstev. Tako 
lahko tudi rečemo, da gre bolj 
za želje kot je za dejansko 
možne investicije. Jasno je, da 
se bo v nadaljnjih razpravah se
znam potencialnih investicij 
precej „čžčistir\

(VŠ)

NOVA STANOVANJA

MURSKA SOBOTA

S samoprispevki do 
komunalne urejenosti

Iz analize o samopri
spevkih v občini Murska So
bota (gre za 36 krajevnih 
skupnosti) izstopata iz se
znama KS Melinci in Lipa, 
ker njuni krajani plačujejo 
največje samoprispevke za 
komunalo in šolo v Bel
tincih. V Lipi so obreme
nitve skoraj enako visoke, 
namen pa je isti. Sploh je za 
soboške pa tudi pomurske 
krajevne skupnosti značilno, 
da so njihovi prioritetni pro
grami in glavna prizadevanja 
usmerjena k reševanju ko
munalnih zadev. Dokaz več, 
da v Pomurju šele sedaj gra
dijo osnovne infrastrukturne 
objekte: asfaltirajo ceste, na
peljujejo vodovod in kanali
zacijo.

Manjša razvitost pokrajin 
ob Muri se kaže tudi v skoraj 
vseh drugih družbenih dejav
nostih. Nič ne kaže, da bi se 
razmere v šolstvu in zdrav
stvu — kjer je najbolj kritič
no — kmalu izboljšale, zato 
so v Pomurju pred veliko po
litično akcijo za dodatno

zbiranje investicijskega de
narja za zdravstvo in šolstvo.

Ob tem pa je čutiti več 
dilem: SIS s področja druž
benih dejavnosti napove
dujejo samo v soboški obči
ni do leta 1980 za 200 mili
jonov din naložb. Sobočani 
računajo, da bodo z dodat
nim zbiranjem denarja po
krili eno tretjino vrednosti 
investicij. Razliko pričaku
jejo od republiške solidar
nosti in to povsem upravi
čeno, kajti predvidene na
ložbe'so minimalne., V so
boški občini bodo sklenili 
dogovor, da bodo v tistih 
okoljih, kjer so krajevni sa
moprispevki zdaj izredno vi
soki, počakali na solidar
nostno zbiranje do izteka 
največjih obremenitev.

Spoznanje o solidarnosti, 
ki jo Pomurci zahtevajo v 
okviru republike, je torej 
prodrlo tudi v odnosih, ko 
Pomurci znotraj svoje pokra
jine rešujejo pereča vpraša
nja.
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V dobremletu dni, od febru
arja letos do marca prihodnjega 
leta, bodo v Kranju vselili kar 
477 novih blokovnih stanovanj. 
Od teh jih je 461 v novem nase
lju na Planini, ki je že nekaj let 
veliko stanovanjsko gradbišče. 
Večino stanovanj so razdelili že 
lani, nekaj pa še sedaj.

Od prvotno načrtovanih 396 
stanovanj jih je največ dobil ob
činski solidarnostni sklad, in si
cer 87. Tudi večje delovne orga
nizacije so rešile precej stano
vanjskih problemov svojih de
lavcev. Tako je Iskra dobila 59

NOVO MESTO

stanovanj, Sava 54, Tekstilindus 
31. Planika pa 20 stanovanj, 
medtem ko so jih 32 kupili za
sebni kupci.

Ker bodo zgradili več stano
vanj, kot so prvotno računali, 
jih je 72 ostalo še nerazpore
jenih. Stanovanjska skupnost se 
je pred dnevi odločila, da jih bo 
namenila v glavnem za solidar
nostni sklad. Prvi stanovalci, ki 
bodo 'dobili solidarnostna sta
novanja na osnovi drugega raz
pisa, bodo imeli ključe v rokah 
že pred novim letom.

ik

Nova zdravstvena 
postaja

Ta ponedeljek je novomeško 
splošno gradbeno podjetje „Pio- 
nir“ začelo pripravljati zem
ljišče za zidavo nove zdravstve
ne postaje pri tovarni „KRKA“ 
v Ločni pri Novem mestu. S 
tem so začeli uresničevati sa
moupravni sporazum o zidavi in 
financiranju zdravstvene postaje 
v Ločni, ki so ga lani podpisali 
predstavniki Krke, Laboda, 
Zdravstvenega doma, Pekarne 
ter krajevnih skupnosti Novo 
mesto in Otočec. To je najbolj 
zgovoren primer uresničevanja 
ustavnega načela o samouprav
nem interesnem povezovanju 
ter o solidarnosti in vzajemnosti

Trgovsko podjetje „Universal“ Jesenice 
gradi na Plavškem travniku na Jesenicah veli
ko pokrito skladišče, ki bo imelo 7.250 kva
dratnih metrov površine. Skladišče bo imelo 
tri polja, nad katerimi bodo za opravljanje no
tranjega transporta montirani žerjavi. Pred
videvajo, da bo novo skladišče pokrito še pred 
zimo.

Vsa gradbena dela opravljajo delavci SGP 
„Sava“ Jesenice, jekleno konstrukcijo in žerja
ve pa .bodo montirah delavci ,.Metalne" Mari
bor.

Celotna investicija, ki vključuje tudi grad
njo nove poslovne zgradbe, bo veljala blizu 25 
milijonov din.

B. B.

pri zadovoljevanju skupnih po
treb delovnih ljudi in občanov 
na določenem območju. Tokrat 
gre torej za izboljšanje zdrav
stvenega varstva v novomeški 
soseski Ločna, ki se zadnja leta, 
prav zaradi krepitve industrije 
na tem območju, izredno hitro 
razvija.

Po omenjenem samo
upravnem sporazumu bo zdrav
stvena postaja v Ločni odprtega 
tipa, torej bo namenjena tako 
potrebam delovnih ljudi v te
meljnih organizacijah združe
nega dela na tem območju kot 
občanom Ločne in Mačkovca. 
V njej bodo oddelki splošne 
prakse in zobozdravstvene služ
be ter medicine dela. Imela bo 
tudi svoj rentgen, laboratorij in 
lekarno.

Zdravstvena postaja bo ve
ljala približno -sedem milijonov 
dinaijev in bo dograjena sredi 
prihodnjega leta. Sredstva so 
zbrali s prispevki vseh podpisni
kov sporazuma, pri čemer je 
največji delež tovarne „Krka“, 
ki je poleg denarnega prispevka 
dala brezplačno še zemljišče z 
vsemi komunalnimi in energet
skimi priključki. Približno polo
vico potrebnega denaija so pri
spevali Labod, Zdravstveni dom 
in Lekarna; krajevni skupnosti 
Novo mesto in Otočec pa bosta 
skupaj z nekaterimi manjšimi 
temeljnimi organizacijami zdru
ženega dela na svojem območju 
prispevali še 800.000 dinaijev.

Ob koncu velja poudariti, da 
je to pravi zgled, kako naj bi v 
prihodnje reševali skupne potre
be družbenega standarda delov
nih ljudi in občanov v posamez
nih krajevnih skupnostih in nji
hovih soseskah.

R.Š.

ZAPISALI SO V SVOJIH GLASILIH

Iskra
Stabilizacijski program 

v »Gospodinjskih aparatih«
Iskra v Škofji Loki jc gotovo trenutno ena izmed naših tovarn, ki 

najbolj čutijo pritisk recesije, padec kupne moči in spremembo kre
ditne politike. Gospodinjski aparati, ki jih izdelujejo, so artikel, ki 
lahko prodre le s kvaliteto, pa tudi artikel, ki se začne med prvimi 
ustavljati na tržišču.

Gospodinjski aparati v Škofji Loki pa niso držali križem rok. Po
ložaj so ocenili, analizirali in ukrepali. To bi lahko ilustrirali s Ce
zarjevim sporočilom: Veni, vidi, vici (prišel, videl, zmagal).

V začetku leta so se znašli v kaj neugodni situaciji, če računamo, 
da jim je ostalo precej lanskih zalog, ki sojih upali pozimi prodati - 
pa ni šlo. Nato jih je udarila podražitev repromateriala, večje za
konske obveznosti in še trg jc stagniral, deloma so postajale tržne 
razmere še neugodnejše za njihove izdelke. Pa so se lotili problemov z 
vso rcsnosljo. Če pogledamo njihov akcijski program ob tej situaciji, 
so predvsem zapisali vanj tole:

1. Intenzivno zaposlovanje delavcev.
2. Povečanje storilnosti in boljši izkoristek kapacitet.
3. Zmanjšanje izmeta.
4. Zbolj šanj e kvalitete.
5- Zmanjšanje stroškov pri nabavi in zlasti pri uvozu.
6. Povečanje izkoristka delovnega časa z efektivnim delom.
Naloge so kaj zahtevne in-sklepi obsegajo bistven poseg v pro

dukcijo in poslovanje tovarne.
Na vseh področjih so se lotili dela in s pospešenim tempom pre

hajajo na WF, 60% tovarne že dela po teh normativih, ostali pa 
počasi prehajajo na tovrstno normo. Uvedli so integralno kontrolo - 
kontrolo, ki obsega ves proces proizvodnje in prodaje - praktično 
ves proces od nabave polfabrikatov do embaliranja in skladiščenja. V 
planiranju so uvedli sistem GEORGE in vključujejo se v avtomatsko 
obdelavo podatkov predvsem na področju materialnega poslovanja in 
lastnih polizdelkov.

Seveda pa so poostrili disciplino in zahteve po samodisciplini. Go
tovo niso popolnoma uspeli, toda prizadevajo si zlasti na 
disciplinskem področju spremeniti in doseči novo kvaliteto misel
nosti na vseh področjih: od tehnološke discipline do rednega pri
hajanja in odhajanja. Vse pa tudi v tem smislu stimulirajo finančno. 
Efekt je žc viden.

Poleg tega so povečali izvoz, s pomočjo prodajnih služb branže 
pospešili prodajo na domačem trgu in uspelo jim je zmanjšati zaloge 
in najti vrsto notranjih rezerv.

V razpravi je nov 
samoupravni sporazum

Članom delovne skupnosti TGA je znano, da je pripravljen nov 
samoupravni sporazum o varstvu pri delu; o njem so že razpravljali vsi 
delavski sveti TOZD.

Poudariti je treba, da morajo pri oblikovanju samoupravnega spo
razuma sodelovati vsi zaposleni v delovni skupnosti, saj je ta spo
razum izredno pomemben. Poleg določil o pravicah in dolžnostih je 
zlasti pomembno določilo o delovnih mestih, kjer je nevarnost za 
poškodbe precej večja kot sicer.

Vse, kar prinaša novi zakon, ni presenetljivo, saj omenjeno do
ločilo v zakonu ni novo; nov je le pojem psihofizične sposobnosti. 
Žal precej delavcev še ne pozna niti dosedanjega pravilnika in zato ni 
čudno, če prihaja do raznih nevšečnosti, nezgod, iskanja posebnih 
pravic in podobnega.

Na delovnih mestih, kjer so pogoji dela težki, nevarnost poškodb 
pa večja, so potrebni posebni preventivni ukrepi in pogoji za osebe, 
ki tam delajo. Tako je povečana nevarnost določenega delovnega 
mesta vedno pogojena z njegovo urejenostjo z vidika varstva. Temu 
ustrezno pa seveda morajo biti tudi pripravljeni opisi in določeni 
pogoji, ki jih morajo izpolnjevati osebe pri delu.

Koliko sredstev izgubimo 
na račun bolezni

Ob tričetrtletju smo v Eerralitu napravili analizo izostankov z dela 
zaradi nesreč pri delu in boleznin. Podatki, ki smo jih na podlagi tega 
dobili, so dokaj zaskrbljujoči, saj ugotavljamo, da je odsotnih zaradi 
bolniške 19 ljudi od povprečno 363 zaposlenih ali 5,24 odst. Tako 
suhe številke nam ne povedo dosti, če pa pogledamo, da je zaradi 
tega izgubljeno 19.533,60 dinarjev bruto produkta dnevno, kar po
meni skozi vse leto 5,856,609,60 din, je pa izredno mnogo. Če upo
števamo, da je poleg tolikega števila izostankov dosežen še dober 
finančni rezultat, pomeni, da so pokriti že vsi stroški (režija, amorti- 
zacija in sl.). Lahko rečemo, da je to izgubljen čisti dohodek in bi se 
te sredstva lahko bolj koristno uporabila. Tu je vsekakor upoštevati, 
da so oboleli prejemali za dni, ko so bili v staležu, nadomestilo v 
P°YPI®čnem znesku 118,72 din dnevno, kar letno pomeni 
644.724,08 din, če k temu še lahko prištejemo 29 odst. raznih pri- 
spevkov- Tako vidimo, da znašajo direktni stroški oziroma izguba 
6,438.303,66 dinarjev. V tem pa nismo upoštevali stroške zdrav
ljenja, zdravila ih druge stroške, kijih zaradi tega utrpi širša družbena

Zavedati se moramo, da je povsod gotovo število ljudi, ki so zares 
bolni m jim je potrebna pomoč, mnogo je pa med njimi takih, ki se k 
zdravniku zatekajo zaradi svojih privatnih opravkov. S sigurnostjo 
lahko trdimo, da bi se boleznine lahko zmanjšale za 50 odst.; vtem 
primeru bi se tudi stroški zmanjšali oziroma bi za našo OZD pri- 
j3?., 3,219.151,83 din, sredstva bi se pa lahko tudi bolj koristno 

vložila, b takšnimi ukrepi bi se tudi prihranilo ogromno stroškov SrS 
družbeni skupnosti, kar je pa vsekakor važno v času, ko na vseh 
področjih bijemo bitko za čimprejšnjo stabilizacijo.

Namen tega prispevka je pa, da zaposleni razmišljajo o navedbah in 
s tem pnspevajo k štednji in zmanjšanju stroškov, kar bi se prav vsem 
bogato obrestovalo.

J
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Preveriti podatke
Ko so delegati medobčin

skega odbora sindikata de
lavcev vzgoje in izobraže
vanja Ljubljana pred dnevi 
obravnavali osnutek resolu
cije o družbenoekonomski 
politiki in razvoju SR Slove
nije ter neposrednih nalogah 
v letu 1976, so med drugim 
sklenili, da se bodo občinski 
odbori in osnovne organiza
cije sindikata še bolj aktivno 
vključili v kadrovanje mla
dine za pedagoške poklice.

Znani so podatki, da bi 
do leta 1980 potrebovali 
okoli 7.000 novih osnovno
šolskih učiteljev, 3.300 
srednješolskih in seveda tudi 
mnogo visokošolskih uči
teljev, če vemo, da je danes 
84 % visokošolskih učiteljev 
starih nad 50 let; kar 44 % 
pa celo nad 60 let. Seveda 
tudi. v ljubljanski regiji pri
manjkuje učiteljev (čeravno 
ta čas natančnega podatka o 
nezasedenih delovnih mestih 
še vedno nimamo na razpo
lago).

Pred časom smo posredo
vali v DE podatek zavoda za 
šolstvo SR Slovenije, da je 
od lanskega do letošnjega 
septembra zapustilo posa
mezne slovenske šole ca. 
700 učiteljev, od tega 434 
osnovnošolskih učiteljev in 
teh samo v ljubljanski regiji 
329. Že takrat pa smo 
podvomili v trditev, da to 
pomeni hkrati prav tolikšen 
odliv učiteljev iz poklica, se 
pravi sploh iz šolstva. 
Očitno je v tej številki zajeto 
oboje: fluktuacija učiteljev, 
se pravi prehajanje iz šole na 
drugo šolo, in pa delni odliv 
iz šolstva nasploh.

Številke uporabljamo 
prevelikrat brez preciznega 
komentarja, zato nemara 
delamo večji preplah, kot bi 
ga morali. Zdaj smo nena
doma številko 700 učiteljev, 
ki da so odšli, uporabili kar

za ljubljansko regijo (glej 
prispevek v Delu 19. no
vembra!), ker je tudi na 
omenjeni seji medobčin
skega odbora nismo komen
tirali. Prav 'je, da smo 
zaskrbljeni in da prav sindi
kati opozarjajo na vzroke 
zapuščanja učiteljskih delov
nih mest, a med njimi nava
jajo kot pomemben vzrok 
prav pomanjkanje stanovanj 
in ne toliko osebni dohodki. 
Toda pretiran preplah o 
„odhajanju“ lahko nemara 
škoduje prav populaciji 
pedagoških poklicev med 
mladino in tudi sicer razpo
loženju med učitelji.

Delegati medobčinskega 
odbora so razpravljali tudi o 
gibanju osebnih dohodkov v 
letošnjem letu in še posebej 
v letošnjem prvem polletju.

Ob ugotovitvi, da osebni 
dohodki prosvetnih delavcev 
po nekaterih kazalcih 
zaostajajo za gospodarstvom 
za 12 % (tudi v Ljubljani), 
presenečajo delegate seveda 
podatki, da so v prvem pol
letju tudi v tej družbeni de
javnosti m posameznih 
zavodih 'presegli dovoljene 
OD po samoupravnih spora
zumih. Delegati so opozorili 
na to, da si nadur v šolstvu 
„nihče ne nabira po lastni 
želji“, da so nadure zaradi 
premalo delavcev prej breme 
kot veselje, učne načrte pa 
je treba izvajati. Zato so 
sklenili, naj komisija za 
spremljanje samoupravnih 
sporazumov o delitvi do
hodka in OD republiškega 
odbora preveri podatke o 
„preseženih“ izplačilih OD 
na posameznih zavodih in 
ugotovi, od kod izvirajo. 
(Največkrat ..preseženi OD“ 
pa je najti pri ravnateljih, za 
katere smo zatrjevali, da ne 
morejo prevzemati še učnih 
obveznosti!)

SONJA GAŠPERŠIČ

V VELENJU JE ODPRTA RAZSTAVA SLIKARSKIH DEL LOJZETA PERKA

Nov navdih ljubezni do malega
človeka, do lepot slovenske zemlje
V prostorih galerije Knjižnice 

Velenje je odprta razstava sli
karskih del Lojzeta Perka, pred
vidoma še do 25. novembra. 
Otvoritvene slovesnosti se je 
udeležil tudi sekretar izvršnega 
komiteja predsedstva central
nega komiteja Zveze komuni
stov Jugoslavije, Stane Dolanc. 
V okviru slavja ob občinskem 
prazniku Šaleške doline sta raz
stavo pripravila izvršni svet 
skupščine občine Velenje ter 
Kulturna skupnost Velenje.

Da so ,v mestu na bregovih 
Pake že zdavnaj odpravili kul

turo kot privilegij nekaterih 
krogov v družbi in da ima Vele
nje enotni kulturni izraz, je 
znova pokazala otvoritvena slo
vesnost razstave del Lojzeta 
Perka. Prostori Knjižnice Vele
nje so bili premajhni, da bi spre
jeli vse, ki so se želeli že prvi 
večer seznaniti z globoko doži
veto, socialno, občečloveško, 
pošteno in pristno umetniško 
govorico Lojzeta Perka, ki je in 
bo kot živo prisotna, moderna, 
sveža in osvežujoča ostala dra
goceni del bogate zakladnice

slovenskega krajinskega slikar
stva.

Razstava slikarskih del Loj
zeta Perka izpričuje stvarno 
eksistenco poetičnega realizma, 
izpričuje umetniško moč, ki de
luje na ljudi in živi z njimi. Iz 
slikovitega, a bornega delčka 
slovenske zemlje, z bregov 
Cerkniškega jezera z odsevi blo
ških planot in Snežnika, se v 
Velenju predstavlja umetnik, ki 
s svojo pristno in pošteno sli
karsko govorico ustvarja za 
ljudstvo in iz njega črpa tudi 
svojo umetniško moč. To je

umetnik, ki je svoje življenjsko 
delo posvetil upodabljanju rod
ne Notranjske, domovine Lev
stikovega Martina Krpana, ki ga 
je tudi sam upodobil. Umetnik, 
ki je ostal zvest svoji zemlji, 
svojim ljudem in njihovim obi
čajem, veselim in žalostnim, 
svojim hribom in svojemu presi
hajočemu jezeru, svoji Notranj
ski. Njegov poetični realizem 
odseva z del, razstavljenih v Ve
lenju.

Navdušeno pozdravljen je 
Lojze Perko ob otvoritvi raz
stave svojih del poudaril, da je 
bila slovesnost zanj pravi praz
nik, dan, ki je vanj vlil novo 
vero v človeka in mu dal navdi
ha za novo ljubezen do malega 
človeka, do lepot slovenske 
zemlje, tiste zemlje, iz katere je 
pognal korenine.

Ob odprtju razstave slikar
skih del Lojzeta Perka v Vele
nju pa je Stane Dolanc, sekretar 
izvršnega komiteja predsedstva 
centralnega komiteja Zveze ko
munistov Jugoslavije poudaril, 
da si šteje v veliko čast, da od
pira razstavo del akademskega 
slikarja Lojzeta Perka v rudar
skem Velenju. Iskreno je česti
tal slikarju in mu zaželel še 
mnogo velikih uspehov, ki pa 
ne bodo samo Perkovi uspehi, 
pač pa uspehi slovenske umet
nosti in uspehi naše domovine, 
ki jo imamo vsi v svojem srcu, 
kot pravi Lojze Perko, tako 
radi.

Ob odprtju razstave slikar
skih del Lojzeta Perka v Galeriji 
velenjske Krijižnice so krajši pri
ložnostni kulturni program iz
vedli solisti Sonja Hočevarjeva, 
Ladko Korošec in Marcel Osta- 
ševski ob klavirski spremljavi 
Milene Trostove.

(vš)

Prostori knjižnice Velenje so bili premajhni, da bi sprejeli vse, ki so na večer otvoritve razstave Lojzeta 
Perka prišli, da bi se srečali z umetnikom in njegovo umetnostjo. V ospredju našega posnetka Lojze 
Perko in Stane Dolanc, kije odprl umetnikovo razstavo. Foto: S. Vouk.

NEKATERA VPRAŠANJA REFORME VZGOJNO-IZOBRAŽEVALNEGA SISTEMA

NAMESTO NAGRAD — ŠTIPENDIJE
Leto in pol po X. kongresu Zveze komuni

stov Jugoslavije in VIL kongresu Zveze komuni
stov Slovenije lahko ugotovimo, da smo naredili 
prvi korak pri uresničevanju obeh kongresnih 
resolucij o nalogah v socialistični samoupravni 
preobrazbi vzgoje in izobraževanja. Na podlagi 
te idejno-politične zasnove reforme vzgojno- 
izobraževalnega sistema je Zavod SR Slovenije 
za šolstvo izdelal teze o usmerjenem izobraževa
nju s posebnim ozirom na preobrazbo sedanjega 
srednjega šolstva v usmerjeno izobraževanje, ki 
so bile več mesecev v razpravi Nato je zavod 
izdelal elaborat ..Zasnova usmerjenega izobraže- 
vanja“, ki je strokovna realizacija smernic in sta
lišč obeh skupščinskih dokumentov, pri čemer 
Je zlasti podrobneje izdelan pedagoško-didak- 
tični model, programska struktura in organi
zacija vzgojno-izobraževalnega procesa, pogoji 
za uresničevanje usmerjenega izobraževanja ter 
predlog variantnih oz. etapnih rešitev v zvezi z 
uvajanjem usmerjenega izobraževanja na stopnji 
sedanjega srednjega šolstva.

Eno izmed najpomembnejših vprašanj, ki se je do Šle j 
pojavljalo pri elaboriranju koncepcije usmerjenega iz
obraževanja je vloga in vpliv združenega dela na vsebino 
in organizacijo usmerjenega izobraževanja oz. kako ob 
transformaciji sedanjega srednjega šolstva v prvo in dru
go fazo usmerjenega izobraževanja zagotoviti pogoje za 
odpravo dualizma, ki je značilen za sedanje srednje šol
stvo. Uvedba skupne programske osnove v prvo fazo 
usmerjenega izobraževanja, tj. v prvo in delno v drugo 
leto izobraževanja po končani osnovni šoli, zahteva velik 
napor, da bi npr. v 81 poklicnih šolah, ki imajo sedaj 
polletno izmenično organizacijo pouka; zagotovili mož
nosti za celoletno organizacijo vzgojno-izobraževalnega 
dela ter tako omogočili izvajanje skupne programske 
osnove z enakimi vzgojno-izobraževalnimi cilji in zahte
vami vsem učencem sedanjih poklicnih šol, tehniških in 
drugih štiriletnih šol za gospodarstvo in družbene dejav
nosti in gimnazij.

Odprava t. i. poklicnih šol s periodično organizacijo 
pouka bi v znatni meri pripomogla k ustvarjanju enako
pravnejših pogojev izobraževanja vse mladine pa tudi 
odraslih, ki se odločijo za nadaljnje izobraževanje po 
končani osnovni šoli. Predvsem bo treba ob obravnava
nju variantnih in etapnih rešitev glede uvajanja predla
ganega modela usmerjenega izobraževanja proučiti, ali 
bo združeno delo v nekajletnem prehodnem obdobju 
uvajanja sistema usmerjenega izobraževanja še priprav
ljeno zagotavljati nagrade učencem poklicnih šol, ker v

Vpliv združenega dela na vsebino in organizacijo usmerjenega izobraževanja
novi organizaciji vzgojno-izobraževalnega procesa v 1. 
letu usmerjenega izobraževanja predvidoma ne bo več 
tolikšen obseg strokovno praktičnega dela pouka kot 
doslej in sicer zato, ker bo ta močneje zastopan šele v 
drugem letu v okviru primarnih programskih usmeritev, 
zlasti pa v drugi, finalni fazi izobraževanja za določene 
poklice. Torej bo potrebno ob družbeno-politični verifi
kaciji predlagane zasnove usmerjenega izobraževanja od
ločiti tudi o statusu učencev, ki sedaj sklepajo učne 
pogodbe. Če hočemo v skladu s kongresnima resoluci
jama zagotoviti vsem mladim ljudem, ki vstopajo v 
usmerjeno izobraževanje, enak družbeno-ekonomski po
ložaj v vzgojno-izobraževalnem procesu, potem bo po
trebno tudi vsem sedanjim učencem z učnimi pogod
bami nadomestiti nagrade, ki jih prejemajo za delo pri 
strokovno praktičnem pouku, s štipendijami, kakršne 
dobivajo sedaj učenci drugih srednjih šol. Za takšno na
domestilo nagrad s štipendijami bi bilo potrebno zago- 
toviti za 1. letnik nad 80 milijonov novih dinarjev.

Pomembne novosti pa prinaša zlasti nova programska 
struktura usmerjenega izobraževanja. V prvi fazi bb 
predvidoma skupna programska osnova za vse učence 
ter primarne programske usmeritve v 2. letniku.

Funkcija skupne programske osnove bo zlasti dvigniti 
vzgojno izobrazbeno raven mladine in odraslih, ki nada
ljujejo izobraževanje po-končani osnovni šoli, ker jo 
potrebujejo za opravljanje poklica in samoupravnih 
družbenih funkcij. Hkrati bo to omogočilo zrelejšo od
ločitev za poklic in dalo osnovo za boijše.in krajše final
no izobraževanje ter zagotovilo večjo horizontalno in 
vertikalno izobraževalno mobilnost in prehodnost (prila
gajanje novim življenjskim situacijam spričo razvoja 
tehnologije in sprememb v delitvi dela — prekvalifika
cije, dokvalifikacije, specializacije). Skupna programska 
osnova za vse pa pomeni tudi korak k odpravi dualizma, 
programske izoliranosti ter privilegiranosti in elitizma 
nekaterih vrst sedanjih srednjih šol.

Če pa hočemo ob tem doseči tudi večjo učinkovitost 
izobraževanja za delo in preprečiti vsakršno podaljše
vanje izobraževanja v drugi, finalni fazi, ker to ne bi bilo 
racionalno in nedvomno tega tudi ne bi naša družba 
zmogla, potem bo potrebno najti smotrne rešitve pred
vsem v okviru primarnih programskih usmeritev v 2. let
niku prve faze usmerjenega izobraževanja in v finalnih 
programskih usmeritvah v drugi fazi, znotraj teh pa v 
skupnih programih, ki bodo konstruirani glede na zahte
ve sorodnih profilov poklicev ter na specialnih progra
mih, grajenih glede na potrebe posameznih profilov po
klicev.

Nova programska struktura v usmerjenem izo
braževanju bo omogočila racionalnejšo razporeditev 
učne snovi v izobraževalnih programih. Tako se bodo 
npr. fundamentalna znanja iz naravoslovno matema

tičnega in proizvodno-tehničnega področja, ki se sedaj 
pojavljajo kot posebni predmeti oz. kot deli učne snovi 
pri raznih strokovno teoretičnih predmetih in pri prak
tičnem pouku, premaknila v vzgojnoizobraževabia po
dročja. ki tvorijo skupno programsko osnovo.

Pri izdelavi nove nomenklature in profilov poklicev 
bo treba upoštevati, da bo nova zasnova usmerjenega 
izobraževanja, tj. izobraževanja za poklice do najvišjih 
ravni strokovnosti, omogočala smotrnejše oblikovanje 
poklicev glede na zahteve današnje tehnologije in sodob
ne delitve dela. Zato bo pri oblikovanju profilov pokli
cev potrebno premagovati tudi konservativne težnje in 
inertnost, ki se pogosto izraža v nekaterih panogah glede 
strokovno teoretičnih in praktičnih znanj, potrebnih za 
določen poklic. V današnjem izobraževalnem procesu se 
spreminjajo klasična razmerja med splošno in strokovno 
izobrazbo in ostra ločnica med njima. Konstruiranje iz
obraževalnih programov na novih osnovah bo omogo
čilo, da bo učna snov bolj racionalno razporejena, da ne 
bo razdrobljena na veliko število predmetov, da se ne bo 
po nepotrebnem ponavljala, da ne bo faktografsko pre
natrpana itd.

Tudi pri oblikovanju profilov poklicev in njihovih 
zahtev glede izobraževalne vsebine bo treba bolj skrbno 
opredeliti, kaj sodi v temeljna strokovna znanja in v spe
cifična poklicna znanja, kaj pa je potrebno za ne
posredno usposabljanje na posameznih delovnih mestih 
in ne nazadnje, če je izhodišče usmerjenega izobraže
vanja — permanentno izobraževanje — bodo morali tako 
oblikovalci profilov poklicev kot tudi sestavljala pred
metnikov in učnih načrtov upoštevati, da je potrebno 
nenehno izobraževanje in izpopolnjevanje ob delu ter da 
ne more vzgojno-izobraževalni proces tako v prvi kot v 
drugi fazi usmerjenega izobraževanja za poklic posredo
vati vsega potrebnega znanja za vso delovno dobo. Zato 
bo moralo pri določanju izobrazbenih standardov za vse 
vrste poklicev prevladati načelo: manj enciklopedičnega 
posredovanja učne snovi in nenehnega širjenja obsega 
izobraževalnih programov pač pa bolj poglobljeno, živ
ljenjsko uporabno znanje, ki si ga bodo tako mladina 
kot zaposleni pridobili v kreativnem miselnem in delov
nem vzgojno-izobraževalnem procesu.

Pomembna novost v programski strukturi prve faze 
usmerjenega izobraževanja je tudi proizvodno tehnični 
pouk kot eno od petih obveznih vzgojno-izobraževalnih 
področij v skupni programski osnovi za vso mladino, ki 
bo po končani osnovni šoli vstopila v usmerjeno izobra
ževanje. To vzgojno-izobraževalno področje bo nova 
kvalitativna sestavina socialistične samoupravne vzgoje 
in izobraževanja. Vključevalo bo znanstvene osnove 
tehnike, tehnologije in socialistične samoupravne eko
nomike ter pridobivanje temeljnih sposobnosti in spret
nosti sodobnega proizvodnega dela. Ker bo sestavina ob

vezne skupne programske osnove, ga bomo morali smo
trno organizirati, da bi uresničili vzgojnoizobraževalne 
cilje, ki si jih z njim zastavljamo. Slabe izkušnje z uva
janjem tehnične vzgoje in proizvodnega dela v osnovni 
šoli in gimnaziji po letu 1958 se ne smejo ponoviti. Ker 
bo proizvodno tehnični pouk obvezen za vso populacijo 
mladih po končani osnovni šoli, ga bomo lahko uspešno 
organizirali le, če bo vse združeno delo, zlasti pa organi
zacije združenega dela v proizvodnji in v umerjenem iz
obraževanju tesno med seboj sodelovale tako pri vsebin
skih kot tudi pri kadrovskih in materialnih (prostor, 
oprema) vprašanjih. Zato si težko zamišljamo uresniče
vanje vseh teh nalog, če ne bo čimprej vzpostavljena 
neposredna menjava dela in če ne bodo zaživele posebne 
interesne skupnosti za vzgojo in izobraževanje na posa
meznih področjih združenega dela.

Tu smo samo nekatera pomembna vprašanja, ki jih bo 
potrebno obravnavati v razpravi o zasnovi usmerjenega 
izobraževanja ter o preobrazbi sedanjih srednjih šol v 
prvo in drugo fazo usmerjenega izobraževanja. Nedvom
no je sedaj priložnost, da ob tem temeljiteje obravna
vamo tudi samoupravno in pedagoško didaktično orga
niziranost usmerjenega izobraževanja, marksistično sa
moupravno zasnovanost celotnega vzgojno-izobraževal
nega procesa, pogoje za uresničevanje usmerjenega iz
obraževanja ter možne variantne in etapne rešitve v zvezi 
z. uvajanjem usmerjenega izobraževanja z vsemi material
nimi, kadrovskimi in drugimi konsekvencami v prihod
njem srednjeročnem planskem obdobju. Zlasti pa ni mo
goče zastaviti celotne izvedbe usmerjenega izobraževanja 
z vsemi materialnimi, kadrovskimi in drugimi konse
kvencami v prihodnjem srednjeročnem planskem .ob
dobju. Zlasti pa ni mogoče zastaviti celotne izvedbe 
usmerjenega izobraževanja ne le v zdajšnjem srednjem 
šolstvu, marveč tudi na področju sedanjega visokega šol
stva kot sestavnega integralnega dela usinerjenega izobra
ževanja, če ne bomo v dogovoru med republikami in 
pokrajinami izoblikovali skupne klasifikacijske lestvice 
in nomenklature poklicev ter opredelili določenih skup
nih kriterijev in zahtev glede posameznih vrst in skupin 
profilov poklicev. Bržkone bo treba v prid skupnim po
trebam jugoslovanskega gospodarstva pa tudi družbenih 
dejavnosti, tj. v prid vzgojno-izobraževalnih ciljem naše 
samoupravne socialistične družbe uskladiti nekatere po
glavitne vzgojno-izobraževalne standarde, da bi na pod
lagi skupnih družbeno-političnih ciljev na področju 
vzgoje in izobraževanja zagotovili skupno osnovo vzgoj
no-izobraževalnega sistema v SFRJ. Vsekakor je potreb
no čimprejšnje neposredno angažiranje organizacij zdru
ženega dela pri uresničevanju nalog socialistične samo
upravne preobrazbe vzgoje in izobraževanja, pri čemer 
imajo pomembno vlogo zlasti sindikati in gospodarska 
zbornica. BORIS UPUŽIČ
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DELAVCI GOSTOLA IMAJO LEPE MOŽNOSTI ZA TEDENSKI IN LETNI ODDIH

OMISLILI SO SI 
SVOJ PLANINSKI DOM

Kljub omejenim možnostim 
je v primerjavi z lanskim letom 
izkoristilo letošnje počitnice za 
prijeten oddih precej več čla
nov kolektiva Gostol. Največ si 
jih je privoščilo počitnice na 
vročem Pagu, nekateri pa so iz
koristili svoj letni oddih za pla
ninarjenje. Iz sklada skupne po
rabe je prejel vsak član kolek
tiva regres v višini 1000 dinar
jev, kar je po svoje tudi prispe
valo k temu, da se je odločilo 
za počitnice več ljudi kot lan
sko leto. V organizaciji sindi
kata je letos odšlo na počitnice 

’ 160 ljudi, kar je skoraj trikrat 
toliko kot leto dni poprej.

V Gostolju so letos kupili za 
potrebe kolektiva tudi osem šo
torov. Povpraševanje je bilo 
večje od možnosti, zato so se 
delavci odločili, da bodo za pri
hodnje poletje dokupili še nekaj 
šotorov. Sploh si v Gosto] ,u

melbrosiri
propolis
novost 
iz zakladnice 
čebeljega panja JURIJANA

zelo prizadevajo, da bi izkori
stilo proste dni v letu za resnič
ne počitnice čim več ljudi. 
Zato bodo v kolektivu poskr
beli za anketo, ki naj bi dala kar 
najbolj izčrpne odgovore na 
vprašanja, kje in kako žele do
pustovati delavci in kaj vse si 
želijo v času počitnic. Ne
dvomno bodo vsi ti podatki 
zelo dragoceni pri uresniče
vanju nadaljnjih nalog, saj si je 
kolektiv zadal nalogo, da mora 
prihodnje leto na počitnice še 
več ljudi kot letošnje poletje.

Ob tem naj povemo, da se 
bodo delavci Gostola v prihod
nje laže odločali za tedenski in 
letni oddih, saj so si v Možnici, 
nedaleč od Bovca, omislili svoj 
planinski dom. Ideja, da bi si tu 
uredili dom ali planinsko kočo, 
se je porodila kmalu zatem, ko 
so v obratu čiginj ustanovih 
planinsko sekcijo. Ko so pla
ninci zvedeli za prazno karavlo 
v Možnici, je akcija stekla in de
lavci so visoko zavihali rokave.

Sedaj so v teku dela in pri
prave za zgraditev smučišč tik 
pod domom. To skrb je prevze-

TEŽAVE S TELESNO 
VZGOJO OTROK

Čeprav so v litijski občini 
zadnja leta veliko storili za iz
boljšanje vzgoje in izobraže
vanja, predvsem za odpravo 
prostorske stiske, so se letos 
znašli v veliki zadregi. Najprej 
so morali pomladi zapreti telo
vadnico pri osemletki v Litiji, 
kjer so inšpekcijski organi ugo
tovili nevarne razpoke v zidovih 
in drugod, pred kratkim pa so 
sanitarni organi prepovedali 
uporabljati še drugo telovad
nico pri osnovni šoli v Šmart
nem, zaradi tega, ker v njej ni 
tekoče vode niti sanitarij. Zdaj 
so litijski šolarji ostali brez vsa
kršnih možnosti za redno teles
no vzgojo/ prav to pa utegne 
slabo vplivati na njihovo zdravje 
in razvoj.

Izobraževalna skupnost, ob
činska skupščina in družbeno
politične organizacije so sicer 
sestavile predlog za obnovo 
obeh telovadnic, za kar bi po
trebovali najmanj 550.000 din, 
vendar vsaj za zdaj ne vedo, ali 
bodo lahko sredstva izločili iz 
presežkov letošnje prispevne 
stopnje, ker drugega denarja ni 
na voljo. Vsekakor pa s tem ne 
bi smeli odlašati. Gre za več kot 
1500 šolarjev, ki jim telesna 
kultura pomeni takorekoč se
stavni del njihove vzgoje in iz
obraževanja. Pravzaprav so za

la mladina, kije že poskrbela za 
delovno akcijo. Mladinci so se 
tudi odločili, da bodo postavili 
vlečnico. Poleg vsega tega bodo 
tu zgradili tudi otroško igrišče 
in igrišči za odbojko in mali no
gomet.

Gostolovci pravijo, da je nji
hov dom najlepša karavla v Ju
goslaviji. Ima sedem spalnic, ku
hinjo, jedilnico, shrambo in 
sobo za prvo pomoč. Poleg tega 
ima dom še posebno dnevno 
sobo s televizijo in seveda vse 
potrebne sanitarije. Seveda, 
dom v Možnici še ni dokončno 
urejen, kljub vsemu pa.nudi de
lavcem Gostola in njihovim dru
žinam lepe možnosti za oddih 
konec tedna in v času rednega 
letnega dopusta.
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| Ne gre za pomanjkanje interesa! |

V dvorani Zavoda za socialno zavarovanje v 
Ljubljani je bila slovesna proslava ob 30. 
obletnici osvoboditve z razvitjem prapora pla
ninskega društva PTT Ljubljana. Poleg boga
tega kulturnega programa so proslavi priso
stvovali vsi vidnejši predstavniki slovenskega 
planinstva. Slavnostni govornik je bil dolgo

letni predsednik PTT planinskega društva tov. 
Jože Dobnik. V svojem govoru je na kratko 
orisal zgodovino planinstva na Slovenskem in 
še zlasti poudaril pomen hribolazništva v seda
njem hitrem tempu življenja. Program je za
ključil pevski zbor prosvetnega društva PO
ŠTAR. - Tekst in foto: TADEJ BRATOK

‘zdaj litijski šolaiji edini v Slove
niji, ki nimajo nobenih telovad
nih prostorov niti pri osemlet
kah, še manj pri podružničnih 
šolah.

V načrtu nadaljnje sanacije 
prostorov za potrebe vzgoje in 
izobraževanja so predvidene 
gradnje kar treh novih telo
vadnic. Vendar imajo prednost 
graditev nove osemletke na Gra
ški Dobravi in urejanje neka
terih drugih šol. In ker je zna
no, da še vedno nismo uredih 
problematike vplačevanja polo
gov za negospodarske naložbe, 
sem pa sodijo seveda tudi šole 
in telovadnice, je litijska za
drega še večja. Č e bodo morah 
vplačati depozite za vse predvi
dene gradnje letos in prihodnje 
leto, je več kot na dlani, da 
bodo vsi načrti padli v vodo, sa
nacija šolskih prostorov pa se 
bo tako zakasnila, da zamude 
skorajda ne bo mogoče od
praviti.

Škoda zavoljo tega bo seveda 
tolikšna, da v Litiji še posebej 
resno opozarjajo, da je treba ne
kaj ukreniti, ker v nasprotnem 
primeru delovni kolektivi in ob
čani ne bodo več pripravljeni s 
svojimi sredstvi sodelovati pri 
odpravi prostorske stiske v šo
lah. —m-

Iz leta v leto postaja bolj pomembno, kako preživlja člo
vek svoj prosti čas in koliko ur tedensko namenja oddihu in 
rekreaciji Znano je, da vse to še zdaleč ni vseeno, saj ne gre 
le za razvedrilo oziroma prijetno sprostitev. Zato so tudi 
rezultati dela pri posameznikih zelo različni. Nekateri lahko 
veliko delajo brez posebnih naporov, produktivnost drugih 
pa je zelo skromna, saj se zelo hitro utrudijo in se skoraj 
vedno slabo počutijo. Zanje pravimo, da so ..šibkega zdrav
ja" in brez ..telesne kondicije".

Znanstvene raziskave so že davno pokazale, da so rezultati 
dela spočitih, krepkih in vedrih ljudi praviloma vedno in na 
vsakem delovnem mestu boljši in da je njihova produktivnost 
veliko večja od Ifudi, ki prihajajo v službo vedno utrujeni in 
nerazpoloženi. Znani so tudi podatki, ki govore o izgubljenih 
delovnih dnevih na račun bolezni pri športnikih in po drugi 
plati pri onih, ki še nikoli niti pomislili niso na to, da je tudi 
športna rekreacija vir zdravja in telesnih sposobnosti.

Vse to je pravzaprav znano in le še malokdo oporeka tem 
in podobnim ugotovitvam. Kljub temu pa so rezultati, ki jih 
beležijo sindikalne organizacije ob pomoči samoupravnih 
organov na področju organizacije oddiha in rekreacije zapo
slenih, zelo različni Medtem ko se marsikje lahko pohvalijo, 
da delavci komaj čakajo priložnost za izlet v naravo, da 
gredo nabirat gobe, da se srečajo v telovadnici ob igri odboj
ke, malega nogometa itd., pa drugo, seveda teh primerov je 
vse manj,,.ugotavljajo", da za rekreacijo ni interesa, da šport 
delavcev ne „zanima“. Vsak ima doma dovolj dela in nima 
časa za najrazličnejše konjičke, kot jih ima sodobna mla
dina, pravijo marsikje in s tem zelo neprepričljivo opraviču
jejo dejstvo, da zaposleni nimajo možnosti za aktivno razve
drilo.

Resnici na ljubo moramo seveda povedati, da je treba uvr
stiti med vzroke za neaktivnost na področju organizacije od
diha in rekreacije zaposlenih tako imenovano ..pomanjkanje 
interesa" nekje na rep, če ne že prav na zadnje mesto. Po
datki in praksa namreč iz leta v leto bolj dokazujejo, da je 
interesa za športno aktivnost v veliki večini primerov več kot 
dovolj, če je le v kolektivu kdo, ki ve, kako in kje mora 
začeti. S tem želimo povedati le to, da gre dejansko v tako 
majhnem številu primerov za nezainteresiranost zaposlenih 
do aktivnega oddiha, da pojava v nobenem primeru ne bi 
smeli posploševati

Veliko stvari govori v prid te trditve. V mislih imamo 
pestro aktivnost na športnem področju v številnih delovnih

organizacijah, pa sindikalne športne igre, ki so iz leta v leto 
bolj množične itd. Ob tem je še posebno zanimiv primer, ki 
govori našim trditvam le v prid, pojav najrazličnejših „rekre- 
ativnih skupin", ki so iz leta v leto številnejše in samo doka
zujejo, da je na tem področju še vedno veliko premalo storje
nega, da telesnokulturne organizacije še zdaleč ne morejo 
zadostiti vsem potrebam!

Pojav je vsekakor vreden pozornosti: delavci, prijatelji, 
znanci ali recimo „nekdanji“ športniki se vse pogosteje 
navdušujejo za redno skupno športno aktivnost. Gre za spon
tane ljubitelje zdravega razvedrila, ki so se odločili za redno 
skupno vadbo, enkrat ali dvakrat na teden. Seveda so skupi
ne sestavljene glede na interes posameznikov, znanje, telesno 
kondicijo in ne navsezadnje tudi glede na možnosti vadbe. 
Materialni stroški seveda nikoli niso problem, čeprav so ure v 
telovadnicah že želo drage. Vsak plača svoj delež, razumljivo 
vsi enako.

Interesi so različni, smo dejali. Starejši se običajno najraje 
zbirajo na skupnih sprehodih, ob stezah za balinanje in 
kegljanje, ki jih je pri nas iz leta v leto več, v poletnih mese
cih se še vedno radi kopajo, pozimi pa, če je le druščina, tudi 
smučajo. Mlajši imajo pogosto svoje rekreacijske ure v telo
vadnicah, kjer igrajo nogomet, odbojko, košarko ali pa se 
ukvarjajo z orodno telovadbo, akrobatiko, vajami obliko
vanja in drugimi športi Tam, kjer so plavalni bazeni, se ljud
je kaj hitro navdušijo tudi za rekreacijo v vodi. Vse več je 
tudi skupin, ki se redno zbirajo v savnah. ..

Žal imamo pri nas zelo malo športnih objektov, zato so ti 
zasedeni od jutra do poznega večera. Zato imajo omenjene 
rekreacijske skupine tudi točno določene urnike. Telovad
nice so namreč močno zasedene, izkoristiti pa je treba vsako 
urico. Interes za rekreacijo je velik, iz leta v leto večji, zato 
je vse manj telovadnic, ki bi bile kako urico nezasedene.

Spontane rekreacijske skupine, ko bomo imeli več šport
nih objektov, jih bo seveda še veliko več, nam dokazujejo 
marsikaj. Med drugim to, da je interes za športno aktivnost 
iz leta v leto večji, tako med delavci kot tudi med mladimi, 
ki se na poklic šele pripravljajo, in drugič, da so ljudje zelo 
radi aktivni, če imajo le možnost za to oziroma, če znajo 
organizatorji prisluhniti željam posameznikov. Vemo nam
reč, da so želje, pa tudi sposobnosti ljudi zelo različne. To je 
razumljivo, kot je razumljivo, da ni ljudi brez želja. Le sezna
niti se moramo z njimi. ..

UL
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Dobro obiskana planinska transverzala
DRAVOGRAD

Zbor športnikov 
ob prazniku 

republike
V telovadnici pri osnovni šoli 

»Neznani talci“ v Dravogradu 
bo v sredo, 26. novembra, v po
častitev 29. novembra prvi zbor 
vseh športnikov z območja ob
čine Dravograd, združen z za
ključkom delavskih športnih 
srečanj v letu 1975.

Na srečanju bodo podelili 
pokale najuspešnejšim ekipam v 
moški in ženski konkurenci v 
tekmovanju v namiznem tenisu,

šahu, odbojki, kegljanju in stre
ljanju v okviru delavskih šport
nih srečanj, ki jih je organiziral 
občinski svet Zveze sindikatov 
Dravograd.

Temeljna telesnokulturna 
skupnost Dravograd pa bo ob 
tej priložnosti podelila pri
znanja in plakete naj
uspešnejšim organizacijam ozi
roma društvom.

(ek)

Osnovne organizacije sindikata in 
mladinske organizacije v SOZD ITC 
(združuje Elektrosignal, KIG, Ko
vinotehno Celje, Libelo Celje in 
Ferralit Žalec) je uredila mladinsko 
sindikalno transverzalo. Ta transver
zala obsega 10 točk. Pot je izbrana 
tako, da obišče planinec znane kraje 
iz NOB in planinske postojanke.

V razgovoru, ki je bil v Ferralitu 
Žalec, je bilo s sekretarjem Telesno- 
kultume skupnosti Žalec in taj
nikom Meddruštvenega odbora za 
Savinjsko pot dogovorjeno, da člane 
sindikata opozore na to, da lahko 
poleg svoje transverzale opravijo 
tudi Savinjsko planinsko pot in zbi
rajo kilometre za TRIM akcijo HO
DIM (zlati in srebrni čeveljček). 
Predvsem Trimčkova planinska pot 
je našla svoj odmev. To je del Sa
vinjske planinske poti - in kdor 
opravi to pot dobi posebno značko. 
Ta pot ni zahtevna in je namenjena 
vsem delovnim ljudem, ne samo pla
nincem.

Tako so delavci ITC opravljali 
svojo transverzalo in istočasno

obiskali nekatere točke drugih poti, 
kar pa jih je napotilo, da so potem 
končali tudi druge poti. Značke za 
prehojene poti bodo podeljene na 
posebni svečanosti.

Člani OO ITC so hodili po svoji 
poti organizirano. Ugotovljeno je, 
da se je pohodov udeležilo preko 
800 zaposlenih, kar pomeni več kot 
1/3 zaposlenih.

Ce omenimo samo nekatere po
hode vidimo, da se je 54 članov ude
ležilo pohoda „Po pote*1 Prve 
celjske čete“. Udeleženci so ob poti 
obiskah in okrasili različne parti
zanske spomenike in obiskali parti
zanske mamice, ki so jih tudi ob
darili. 31. V. 1975 so obiskali Pa3ci 
Kozjak in se ustavili pri spomenikih, 
ki opozarjajo na slavne bitke XIV. 
divizije, na delovanje VDV brigade 
na tem področju in na boje Tom
šičeve brigade.

Najštevilneja pohod je bil vse
kakor k prvi partizanski bolnici 
,Krvavica" med Sotesko v Iškem 
Vintgarju. Planinci so šli še na Roglo 
in k Tram žebljem, obiskah spo
menike pod Gozdnikom itd. Skrat
ka, letošnja akcija je vsekakor uspela 
in organizatorji želijo, da bi drugo 
leto še bolje, ko bodo organizirali 
pohode za srebrni znak

F. JEŽOVNIK
Na planindd postojanki HOM, 
ki je ena izmed točk ITC 
poti. . . (Foto: I. Juihar)



Način dela in življenje gozdnih delavcev se je v zadnjih letih bistveno spremenil. Od sekire in ročne 
žage kot orodja, koče iz lubja kot prebivališča in polente in fižola, ki so si ga sami kuhali kot osnovne 
hrane, pa vse do motornih žag, zidanih prebivalec in do urejene družbene prehrane. Kjer so prej s

CENEJŠA BI BILA 
DRAŽJA ELEKTRIKA!

Že nekaj let slovensko elektrogospo
darstvo ne zmore zavoljo prenizkih cen 
električne energije pokrivati vseh stroškov 
proizvodnje električne • energije in poslo
vanja elektrogospodarskih podjetij. Izgubo, 
ki je v posameznih letih nastajala, je druž
ba pokrivala na razne načine, nikdar doslej 
pa ni, zavoljo najrazličnejših vzrokov, v 
polni meri obtemenila potrošnikov elek
trične energije skozi ceno elektrike. Tako 
se dogaja, da zaradi nizke cene posamezni 
potrošniki kaj negospodarno trošijo elek
trično energijo, saj takšno njihovo rav
nanje, oziroma stroške takšnega obnašanja, 
pokrivajo tudi ostali porabniki toka.

Politika cen in ravnanje nekaterih po
trošnikov, slaba preskrbljenost z kako
vostno električno energijo (le te v največji 
meri primanjkuje zavoljo premajhnega 
obsega gradnje energetskih objektov v pol
pretekli dobi in naurejenega sistema finan
siranja razširjene reprodukcije elektrogo
spodarstva) pa ni edina posledica takšnega 
stanja. Zavoljo cene električne energije, ki 
ne pokriva v celoti stroškov poslovanja, 
elektrogospodarstvu primanjkuje finančnih 
sredstev, je torej globoko nelikvidno. Da bi 
lahko tekoče poslovalo, mora najemati 
kratkoročna, premostitvena posojila, za 
katera plačuje krepke obresti. Stroški naje
manja kratkoročnih posojil pa se, če smo 
prav posneli podatek, dvigujejo kar v višino 
nekaj deset milijonov dinarjev letno. Men
da jih je v letošnjem.letu že za okoli 40 
nilijonov din!

To pomeni, da je za prav tolikšen znesek 
dšja tudi letošnja izguba slovenskega elek- 
rogospodarstva. V samoupravnem spora- 
:umu o zagotavljanju sredstev za pokri- 
'anje primanjkljaja iz prometa z električno 
nergijo, ki ga pravkar sklepa samoupravna 
nteresna skupnost elektrogospodarstva z 
»djemalci ter v zakonu, ki bo zavezal po- 
rošnike na nizki napetosti, ki niso gospo- 
injstva in ne TOZD gospodarstva, namreč 
iše, da je letošnja izguba dosegla znesek 
32,89 milijonov dinarjev.

Vsi ti krediti torej povečujejo stroške 
oslovanja elektro gospodarstva in udarjajo 
ot bumerang na samo ceno električne

energije. Zavoljo tega ne družba ne posa
mezni potrošniki energije nimajo nikakršne 
koristi od politike cen, kakršno za sedaj 
vodijo v zvezi. Znano je, daje proizvodnja 
električne energije v Sloveniji zavoljo več
jega deleža termoelektrarn dražja, kot v 
drugih republikah in da bi bilo smotrneje, 
če bi ceno določah lahko v okviru vsake 
republike posebej.

Vsekakor v takšnem primeru skupščini 
interesne skupnosti slovenskega elektrogo
spodarstva ne bi bilo treba spreminjati 
sklepa, da ne bo pripravljena skrbeti za 
kritje primanjkljaja v poslovanju z električ
no energijo v prihodnjem letu, če cene za 
prodajo električne energije, ki jih bo spre
jela ta skupščina, ne bodo uveljavljene. 
Hkrati je skupščina zahtevala, da se ji pri
znajo takšne pristojnosti, da bi lahko sama 
določala cene za prodajo električne ener
gije v višini, ki bo zagotavljala vsaj pokritje 
stroškov za enostavno reprodukcijo. Ta te
meljna pravica - pravica do samouprav
nega odločanja, pa je že tako zapisana v 
ustavi in tudi v samoupravnem sporazumu 
o ustanovitvi te SIS.

Interesna skupnost elektrogospodarstva 
se zavoljo vseh naštetih negativnih posledic 
sedanjega sistema finansiranja tekočega po
slovanja elektrogospodarstva — skozi nizke 
cene in kasnejše zbiranje dodatnih sredstev 
za pokrivanje nastale izgube — zavzema za 
drugačno politiko cen. Le-ta naj.bi omo
gočila že s ceno električne energije pokri
vanje stroškov enostavne reprodukcije v 
elektrogospodarstvu, uveljavljena pa naj bi 
bila dolgoročno. Za takšno politiko se za
vzemajo tudi tisti potrošniki, katerim cena 
električne energije pomeni visok prispevek 
v strukturi lastne proizvodne cene. To je 
seveda razumljivo. Takšna politika cen, ki 
omogoča jasne kalkulacije in tudi umiijeno 
naraščanje ene bistvenih stroškovnih po
stavk, dovoljuje tudi natančneje planiranje 
in pa, ne nazadnje, neposredno in posred
no znižuje'stroške proizvodnje. To pa je 
tista postavka, ki je v sedanjih stabilizacij
skih naporih nikakor ne bi smeli imeti v 
„rezervi“.

konji vfačili hlode iz gozda do prevozni poti, sedaj to opravljajo s traktorji. Njihovo delo pa je še 
vedno naporno in nevarno. — Foto: A. AGNIČ

PO SLEDEH STABILIZACIJSKIH PRIZADEVANJ DELAVCEV MARIBORSKE 
KOVINSKE INDUSTRIJE

VEČINA NE MISLI 
PRESPATI STABILIZACIJE

Izvršni odbor občinskega od
bora sindikata delavcev kovin
ske industrije Maribor se je 
usklajeno vključil z ostalimi 
družbenopolitičnimi organizaci
jami v delovnih organizacijah v 
splošno družbeno akcijo za ure
sničevanje ciljev družbenoeko
nomske politike v letošnjem 
letu.

Izvršni odbor občinskega od
bora je v začetku avgusta anali
ziral in ocenil situacijo v kovin
ski industriji občine Maribor in 
obenem sklenil, da bo ponovno 
ocenil probleme kovinske indu
strije, ko bodo znani točni po
datki v gospodarskih gibanjih za 
letošnjih prvih devet mesecev.

„Skladno z dogovorjenim 
programom so v veliki večini 
delovnih organizacij pravočasno 
začeli z akcijo, kije sedaj v pol
nem teku. C e govorim o veliki 
večini, seveda ne morem trditi, 
da velja ugotovitev za vse delov
ne organizacije. Ponekod so 
imeli kolektivne dopuste in so 
se v akcijo vključili nekoliko 
pozneje. Obstaja pa še nekaj de
lovnih organizacij, od katerih 
nismo dobili nikakršnih vsebin
skih infromacij o poteku akcije. 
Gre, denimo, za Jeklo Ruše, če
prav iz zanesljivih virov vemo, 
da ima kolektiv precejšnje pro
bleme. V td skupino delovnih 
organizacij štejejo še Iskra Com
merce, Maris, Metalpriminženi- 
ring itd. Tudi iz Tovarne kos in 
srpov Lovrenc nismo prejeli po
drobnejšega poročila, vendar 
nas je obisk pri njih prepričal, 
da jih restrikcije niso priza
dele ...“, nam je uvodoma po
vedal Marjan Vozič, sekretar 
odbora za industrijo.

Nekaj mesecev je minilo od 
začetka akcije, kar predstavlja 
za stabilizacijo seveda nekoliko 
prekratek čas, da bi podrobneje 
ocenih opravljeno delo. Pa ven
dar...

„Sodeč po zapisnikih poteka 
akcija najuspešneje in najbolj 
zavzeto v kovinski industriji v 
srednje velikih delovnih organi
zacijah, nekoliko pa zaostaja v

velikih in najmanjših kolek
tivih . ..“, je nadaljeval Marjan 
Vozič. predlogi dopolnjenih 
ali na novo izdelanih stabiliza
cijskih programov, ki smo jih 
nekaj sicer 'dobili na vpogled 
bolj z intervencijo, niso, razen v 
dveh ah treh primerih, popolni. 
Predvsem jim manjkajo roki, 
kar pomeni, da niso časovno 
opredeljeni. Zelo konkretne sta
bilizacijske programe pa so si 
zadali denimo v Ele kt roko vini, 
Mariborski livarni in po svoje 
tudi v Primatu in Metalni...“

Kljub temu, da akcija še ni 
rodila pomembnejših kon
kretnih rezultatov, v Mariboru 
ugodno ocenjujejo njene prve 
korake. Očitna je namreč večja 
odgovornost vseh zaposlenih in 
zavzetost in pripravljenost de
lovnih ljudi in uresničevanje ci
ljev družbenoekonomske poli
tike. V Mariboru menijo, da bo 
ta akcija, skupno s stabilizacij
skimi ukrepi, pričela dajati vid
nejše in konkretnejše rezultate 
šele v prihodnjih mesecih.

Akcija za stabilizacijo je v ve
likih delovnih organizacijah, 
kot na primer v Elektrokovini, 
Metalni, Tovarni avtomobilov 
Maribor, Mariborski livarni in 
Primatu stekla razmeroma zelo 
hitro. Takoj so se sestali pred
stavniki družbenopolitičnih 
organizacij in samoupravnih 
organov in se seznanili z znano 
informacijo predsedstva CK 
ZKJ. Nekoliko pozneje so bili 
tudi zbori delovnih ljudi, ki so 
kritično ocenili vprašanja go
spodarjenja in predlagali neka
tere konkretne ukrepe, seveda s 
konkretnimi zadolžitvami. Po
udarili so, da potrebujejo po
globljene analize strokovnih 
služba na osnovi katerih bodo 
poslej lahko izdelali programe 
dela. Zadolžili so posamezne 
službe, da pripravijo poročila o 
stabilizacijskih ukrepih po posa
meznih področjih, kot so deni
mo uvoz, izvoz, produktivnost, 
osebni dohodki itd.

V Metalni so imenovali komi
sijo za uresničitev ukrepov, kot

so jim predlagale družbenopo
litične organizacije. V tej de
lovni organizaciji so zaradi spre
menjenih pogojev na svetovnem 
tržišču zmanjšali uvoz kar za 
30 % v primerjavi z lanskim le
tom. Na to so vplivali predvsem 
recesija, inflacijska gibanja in ne 
navsezadnje tudi pohtika sve
tovne banke, ki v manjši meri 
finansira energetske objekte.

V Primatu so zadolžili komi
sijo, ki je pripravila stabiliza
cijski program na osnovi predlo
gov strokovnih služb in politič
nega aktiva. Poudaijajo, da mo
rajo zaostriti osebno odgovor
nost na vseh ravneh, predvsem 
vodilnih in vodstvenih delavcev, 
pri Oblikovanju prodajnih cen 
pa morajo izhajati iz produktiv
nosti. Cene lahko narastejo le v 
primeru, ko so izčrpane vse no
tranje rezerve..

„V srednje velikih delovnih 
organizacijah in v nekaterih 
manjših, kot so na primer To
varna stikalnih naprav, Atmos 
Hoče, EMO - TOZD TOBI Bi
strica, Strojna in Strojkoplast, 
so na sestankih sindikalnih 
organizacij in predstavnikov 
organov upravljanja ter družbe
nopolitičnih organizacij teme
ljito obravnavali uresničevanje 
resolucije o osnovah skupne po
litike ekonomskega razvoja Ju
goslavije. Delavci se zavedajo, 
da se morajo intenzivno vklju
čiti v stabilizacijska prizadeva
nja, zato so med drugim sprejeli 
tudi programe varčevanja. V ne
katerih delovnih organizacijah 
pa danes ugotavljajo, da niso za
dolžili vodilnih delavcev za do
ločena področja in da jih to 
delo še ^čaka .. ., so nam med 
drugim povedali v Mariboru.

Eno z drugim: akcija je ste
kla! Ponekod bolj, drugod manj 
uspešno, ponekod.takoj, drugje 
z zamudo. Bistveno pri vsem 
skupaj pa je, da bo po oceni 
mariborskih sindikatov kmalu 
rodila prve sadove, saj, kot ka
žejo sedanje analize, večina ko
lektivov akcije ne misli prespati.
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